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»سفره اشک« میزبان دل های عاشق می شود

دوباره محرم
دوباره حسین

گُر می گیری، گرمت می شود، گرما زیر پوستت می پیچد و تو سوختن را در سلول های احساست، حس می کنی. دماسنج دلت را که نگاه 
کنی، گرمای وجودت دستت می آید. انگار در اجاق رگ هایت هیزم می سوزانند. گرما بالاتر از حدّی است که برف چشم هایت را آب نکند و 

سماور هیئت ها را به جوش نیاورد. گرما بالاتر از حدّی است که زیر دیگ های نذری را روشن نکند.
داغ می شوی. محرم هنوز سوژه داغی است. نفس هایش گرم و عطرآگین است. انگار در ریه هایش اسپند و عود می سوزانند. هر سال صدای 
گام هایش، کوچه ها و خانه ها را هوایی می کند و با اولین دق البابش، در به رویش می گشایند و این گونه، عطر نفس هایش در پیراهن شهر می 
پیچد. محرم، سیاه پوش داغی سترگ، از راه می رسد، داغی مثل آه بلند فرات و گلوی سوخته خورشید، مثل مجمر چشم هایی نگران و عطش 

هایی سربریده. شانه های درختان باغچه تکان می خورد. گل ها لب به مرثیه می گشایند و نغمه های معطرشان تا هفت کوچه می پیچد.
محرم، خیابان بزرگی است برای گم شدن. گاهی گم شدن، اتفاق قشنگی است؛ مثل قطره های بارانی که پس از باریدن در دل خاک گم 

می شوند، ولی پس از چند صباحی، در هیئت ساقه ای قد می کشند و زیستنی دوباره را تجربه می کنند و دوباره محرم؛ دوباره حسین ....

مدیر کل آموزش و پرورش استان خبر داد:

صدور مدرک جعلی در مراکز آموزشی قم

زمان واریز یارانه نقدی مهر ماه اعلام شد
توسط حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری صورت گرفت:

تشریح دلایل حمایت ایران 
از سوریه

رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری با اشاره به انتقاد برخی افراد و گروه ها مبنی بر اینکه 
چرا ایران از فلسطین، لبنان  و سوریه حمایت می کند، اظهار داشت: دفاع از خط مقاومت در 

راستای حفظ منافع کشور است و ما از خاکریزهای خودمان حمایت می کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین علی اکبر ناطق نوری صبح دیروز در نشست بررسی »جریان های 
تکفیری« که در سالن شهید عارف الحسینی مجتمع عالی امام خمینی)ع( برگزار شد، با اشاره 

به اینکه آثار و برکات جامعه المصطفی در کشورهای خارجی مشهود است، اظهار داشت: امروز 
با مطالعه گزارش ارائه شده از سوی رئیس جامعه المصطفی با ابعاد بیشتری از فعالیت های 

  این نهاد شناخت یافتم...
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»بهشتی« معاون عمرانی 
استانداری قم شد

روزنامه

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از دانشجویان و استعدادهای برتر علمی کشور، توصیه 
ها و هشدارهای مهمی به نخبگان و مسئولان بیان و تاکید کردند: کسانی که بدنبال دلسرد کردن نسل 

جوان از حال و آینده هستند، مرتکب خیانت به کشور و ناموس ملی می شوند. 
حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار جمعی از دانشجویان و استعدادهای برتر علمی کشور، توصیه ها و 
هشدارهای مهمی به نخبگان و مسئولان بیان کردند و با تأکید بر لزوم جدی گرفته شدن بنیاد نخبگان 
به عنوان یک بنیاد ملی و راهبردی و همچنین ایجاد زمینه برای نقش آفرینی عملی استعدادهای جوان 
در جامعه، شرکت های دانش بنیان را یکی از پایه های اصلی اقتصاد مقاومتی دانستند و گفتند: آینده 

کشور به برکت اهداف، شعارها و حرکت انقلابی جامعه و حضور انبوه نخبگان جوان و حرکت عظیم و 
پرشتاب علمی و فناوری که آغاز شده است، آینده ای روشن و همراه با پیشرفت و اقتدار و نفوذ روزافزون 
معنوی در منطقه و جهان خواهد بود و کسانی که در این شرایط به دنبال دلسرد کردن نسل جوان از حال 
و آینده هستند، مرتکب خیانت به کشور و ناموس ملی می شوند. ایشان در ابتدای سخنان خود دیدار 
با جوانان نخبه و مصمم و پرنشاط را امیدآفرین خواندند و با اشاره به ضریب هوشی بالای جوانان نسبت 
به متوسط جهانی افزودند: از آنجا که جمهوری اسلامی ایران قدرت خود را درون زا می داند، جوان های 

هوشمند، متعهد و بااستعداد، از بزرگ ترین فرصت و ثروت این کشور محسوب می شوند...

رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از دانشجویان و استعدادهای برتر علمی کشور؛

دلسردکردن جوانان، خیانت به ناموس ملی است 
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سرمقاله :  سید عبدالجواد موسوی

به  بودم  صالحی  آقای  جای 
احتمال قریب به یقین به عیادت 
روح الله حسینیان نمی رفتم. نه به 
این دلیل که به من توهین کرده 
به این دلیل که مردم گمان تبانی 
به من و او نبرند و خیال نکنند آن 
چه روز پیش در مجلس رخ داد 
یک نمایش از پیش تعیین شده ...

به سیمان رای می دهید 
یا به لبخند

 مشت زنی یک عضو پایدارای  برای جلوگیری از 
تصویب یک طرح

نادر! بیانیه اش 
را امضا نکن

 شورای نگهبان طرح 
اجرای برجام را تایید کرد

 حقیقت پور:تهدید کردند پرونده ام را 
در شورای نگهبان می بندند

مخالفان، سیاست و 
اخلاق را با هم باختند 
 عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام در مجلس گفت: این 
پیامک ها به طور مفصل برای من هم آمد ، فحش دادند، تهدید 
کردند که پرونده تان را در شورای نگهبان می بندیم و ما هم گفتیم 

ایرادی ندارد.
منصور حقیقت پوربا اشاره به تصویب جزئیات طرح اجرای 
برجام در نشست علنی مجلس، اظهار داشت: باید تاکید کنم 
برادرانی که با این طرح مخالف بودند، از بچه های انقلابی همین 

مملکت اند که دلشان برای برجام، هسته ای و کشور می سوزد...

شورای نگهبان در جلسه روز چهارشنبه خود » طرح اقدام 
متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام« 

را تایید کرد.
طرح اجرای برجام در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس 
شورای اسلامی پیش از آنکه به انبوه پیشنهادهای نمایندگان 

برسدٰ با 161 رای از تصویب مجلس شورای اسلامی گذشت...
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در جلسه ای با حضور استاندار صورت گرفت:

تصویب کلیات اساسنامه شورای عالی هنر قم
کلیات اساسنامه شورای عالی هنر استان قم سه شنبه شب در جلسه ای با حضور 
استاندار قم و جمعی از مدیران و کارشناسان دستگاه های فرهنگی و تعدادی از هنرمندان 

رشته های مختلف در سالن امام جواد )ع( استانداری قم به تصویب رسید.
در مقدمه این اساسنامه جایگاه و پیشینه تاریخی استان قم از جهت وجود مراکز و 
محافل دینی، علمی، پژوهشی، فرهنگی و هنری و حضور هنرمندان فرهیخته در رشته 
های مختلف مورد توجه قرار گرفته و آن را بستری مناسب برای رشد و توسعه فرهنگ و 

 ـایرانی قلمداد نموده است. هنر اسلامی 
سیاست گذاری راهبردی در امر توسعه هنر استان، استفاده صحیح و مناسب از ظرفیت 
های هنری استان، دستیابی به هنر متعهد به ارزشهای اسلامی و انقلابی، پرهیز از موازی 
کاری نهادهای هنری و فرهنگی، ساماندهی فعالیت های متنوع هنری، تعمیق خودباوری 
ملی و پاسداشت میراث ارزشمند ایرانی اسلامی، ایجاد ارتباط پایدار اساتید با هنرمندان 

جوان و هم افزایی دو ساحت دین و هنر از جمله اهداف این اساسنامه ذکر شده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم که بر اساس این اساسنامه دبیری شورا عالی هنر 
استان را برعهده دارد، طی سخنانی در این جلسه اظهار داشت: این شورا می تواند در کنار 

شوراهای فرهنگی مرتبط، پازل رشد و توسعه فرهنگ و هنر استان را کامل کند. 
حجت الاسلام و المسلمین عباس دانشی با بیان اینکه تشکیل این شورا یک اقدام 
استانی بوده و بعد از اصفهان دومین استانی است که این اقدام را انجام داده است، خاطرنشان 
کرد: وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی توجه ویژه ای به استان قم داشته و ما امیدواریم با حمایت 
های وزارتخانه و دستگاههای اجرایی استان بتوانیم در بخش های مختلف فرهنگی و هنری 

به رشد و بالندگی مطلوب دست یابیم. 
بندها و جزییات اساسنامه شورای عالی هنر استان قم پس از جمع آوری نظرات و آرای 
دستگاهها و نهادهای مرتبط طی یک هفته، به تصویب نهایی خواهد رسید و بر اساس این 
اساسنامه، مصوبات شورای عالی هنر با ابلاغ استاندار که ریاست شورا را برعهده دارد، لازم 

الاجرا خواهد بود.
هنرمندان قمی در عرصه های ملی و بین المللی معرفی شوند 

استاندار قم نیز در این جلسه بر ضرورت معرفی و استفاده حداکثری از هنر و هنرمندان 
قمی در عرصه های ملی و بین المللی تاکید کرد. 

سید مهدی صادقی با بیان این مطلب افزود: دستگاههای فرهنگی و هنری استان باید 
ظرفیت ها و توانمندی هنرمندان استان را به زائران داخلی و خارجی معرفی نمایند. 

وی بر ضرورت همگرایی و هم افزایی دستگاههای متولی در عرصه فرهنگ و هنر تاکید 
کرد و گفت: با استفاده از همه ظرفیت ها و امکانات، می توانیم به سطح مطلوبی از مولفه 
های فرهنگی و هنری در استان دست یافته و اقدامات موثری در این جهت انجام دهیم. 

استاندار قم در پایان تصریح کرد: قطعا بهره مندی از بیانات و رهنمودهای علما و مراجع 
عظام تقلید در کیفی سازی تولید محصولات فرهنگی و هنری تاثیرگذار خواهد بود و این 

مساله باید مورد توجه مسوولان امر قرار داشته باشد. 
جلسه شورای عالی هنر استان قم با دستورجلسه تصویب اساسنامه این شورا با حضور 
جمعی از مدیران و کارشناسان دستگاههای فرهنگی و تعدادی از هنرمندان رشته های 
مختلف در سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد و طی آن کلیات اساسنامه به 

تصویب رسید. 
توجه شورای عالی هنر به جلوگیری از موازی کاری

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم  نیز در این جلسه گفت: 
شورای عالی هنر باید با استفاده از سیاست های راهبردی فرااستانی به جلوگیری از 

موازی کاری در عرصه های هنری توجه کند.
احمد حسینی با بیان اینکه اساسنامه شورای عالی هنر می تواند نتایج فعالیت های 
سال های آینده این شورا را رقم بزند، اظهار کرد: مقدمه ای که در این اساسنامه مطرح 
شده می تواند تاثیر بسیاری در سطح استان قم داشته باشد اما برای تحقق آن باید همدلی 

دستگاه ها را مورد توجه قرار دهیم.
وی با اشاره به اینکه وظیفه شورای عالی هنر نباید به زمان و مکان محدود شود، گفت:  با 
استفاده از این شورا می توانیم در بخش های مختلف فرهنگی استان حرکت های تاثیرگذاری 

داشته باشیم و در این زمینه نباید از ظرفیت بخش های مردمی نیز غافل شویم.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم با تاکید بر اینکه شورای عالی 
هنر استان باید نقش دستگاه های اجرایی در رشد مراکز مختلف فرهنگی استان را مشخص 
کند، عنوان کرد:  شورای عالی هنر باید با استفاده از سیاست های راهبردی فرااستانی به 

جلوگیری از موازی کاری در عرصه های هنری توجه کند.
وی با اشاره به بخشی از موانع موجود در راه مراکز هنری استان قم ادامه داد: جایگاه 
تدوین آیین نامه در اساسنامه شورای عالی هنر باید مشخص و رسالت اعضا و دبیرخانه این 

شورا باید تعیین شود تا در این شورا بتوانیم حرکت های سنجیده ای را انجام دهیم.

حجت الاسلام والمسلمین اعرافی: 

به پیشگامان و چهره های انقلاب اسلامی 
افتخار کنیم

رئیس جامعه المصطفی با اشاره به فعالیت انجمن های علمی در المصطفی، گفت: در 
این نهاد حوزوی ۳۰۰ انجمن فرهنگی ملیتی و ۷۰ انجمن علمی به فعالیت می پردازند.

حجت الاسلام والمسلمین علیرضا اعرافی پیش از ظهر دیروز در »نشست بررسی 
جریان های تکفیری« که در سالن شهید عارف الحسینی مجتمع عالی امام خمینی)ره( قم 
برگزار شد، با تسلیت فرا رسیدن ایام سوگواری سالار شهیدان و جانباختگان فاجعه منا با 

بیان این که باید به همه چهره های انقلاب اسلامی افتخار کرد.
بیان داشت: امروز نشست بررسی جریان های تکفیری فرصتی را میسر کرد تا نخبگان 
فرهنگی - تبلیغی المصطفی)ص( از تحلیل های حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری 

استفاده کنند.
رئیس المصطفی به تجلیل از شخصیت حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری 
پرداخت و اظهار داشت: وی از شخصیت های برجسته نظام و انقلاب است که مسئولیت 
های متعددی در دوران پس از پیروزی انقلاب داشته و امروز نیز مشاور مقام معظم 

رهبری است.
حجت الاسلام والمسلمین اعرافی با بیان اینکه حجت الاسلام والمسلمین ناطق 
نوری از ابتدا روحانی فعال اسلام و انقلاب بوده، ابراز داشت: یکی از مهم ترین امتیازات 
ایشان سبقت در مبارزه و جهاد در راه خدا در دوران غربت و سختی و تنگنای اسلام 

است.
رئیس جامعه المصطفی با اشاره به نقش یاران و همراهان امام خمینی)ره( در به 
ثمر رسیدن پیروزی انقلاب اسلامی، اظهار داشت: حجت الاسلام والمسلمین ناطق 
نوری و دیگر نخبگان انقلاب در روزگار سختی و غربت اسلام از پیشگامان انقلاب 

بوده اند.
وی  در پایان با اشاره به فعالیت انجمن های علمی در المصطفی، گفت: در این نهاد 

حوزوی ۳۰۰ انجمن فرهنگی ملیتی و ۷۰ انجمن علمی به فعالیت می پردازند.

به سیمان رای می دهید 
یا به لبخند

جای آقای صالحی بودم به احتمال قریب به یقین به 
عیادت روح الله حسینیان نمی رفتم. نه به این دلیل که به 
من توهین کرده به این دلیل که مردم گمان تبانی به من 

و او نبرند و خیال نکنند آن چه در مجلس رخ داد یک نمایش از پیش تعیین شده بود. 
با این حال آقای صالحی بدون توجه به حرف و حدیث های احتمالی به عیادت کسی که 
او را به مرگ تهدید کرده بود رفت تا نشان بدهد مرز اخلاق و سیاست بازی کجاست. تا 
نشان بدهد اصولگرای حقیقی کیست و سیاست نمی تواند جای همه چیز از جمله اخلاق 
و مروت و جوانمردی را بگیرد. همیشه گفته ایم سیاست ما عین دیانت ماست. من صرف 
نظر از شان نزول این جمله به جد معتقدم هرکسی سیاستش عین دیانتش است. کسی 
که از دین فهمی قشری و سطحی دارد و به جنبه های رحمانی دین کاملا بی اعتناست 
بدون شک در عرصه سیاست ورزی نیز بر همین سیاق عمل می کند. نمونه های این نوع 
از سیاستمداران در همه جای دنیا وجود دارد. عکسش را هم دیده ایم. آن که دین را وسیله 
ای برای پیشبرد اهداف و اغراض سیاسی اش نمی کند و به امر مقدس نگاهی عاقلانه و 
عاشقانه دارد در حوزه سیاست هم، همه چیز را فدای منافع فردی و حزبی نمی کند. بارها 
این مثال را زده ام و گمان می کنم در آستانه دهه محرم و موضوعی که در مجلس پیش 
آمده بی مناسبت نباشد که بار دیگر این موضوع را تکرار کنم. هنگامی که مسلم بن عقیل 
در منزل هانی پنهان شده بود ابن زیاد به منزل هانی آمد. به بهانه عیادت از او. هانی پیشتر با 
مسلم قرار کرده بود که به محض شنیدن صدای سرفه هانی مسلم از پس پرده بیرون بیاید 
و با ضربتی کار ابن زیاد را تمام کند که اگر چنین می کرد شاید واقعه کربلا چنان فرجامی 

پیدا نمی کرد، اما مسلم از کاری که قرار بود انجام دهد سر باز زد. چرا؟
ابن زیاد آن قدر پلید بود که اگر مسلم چنان می کرد که هانی می خواست هیچ کس 
او را سرزنش نمی کرد اما مسلم خواسته هانی را نادیده گرفت. نمی خواهم قصه ای را که 
هزاران بار شنیده اید برایتان بازگو کنم اما با خود بیندیشیم که اگر مسلم چنین نمی کرد آیا 
در چشم ما این قدر ارج و قرب می یافت؟ خاندان مقدس و آسمانی حسین بن علی- درود 
زمین و آسمان برآنان باد- اگر ارج و قربی دارند و قرن ها از پس قرن محبتشان در دل ها 
فزونی می یابد به دلیل همین ظرافت های پنهان و آشکاری است که در زندگی آن ها وجود 
دارد و نه صرفا به دلیل جنگیدن با سپاه ظلم. متاسفانه ما دیریست این ارزش های بزرگ 
اخلاقی را از یاد برده ایم و گمان می کنیم صرف قرار گرفتن در صف مدافعان از انقلاب و 
اسلام به ما اجازه می دهد با کسانی که مثل ما فکر نمی کنند هر رفتاری را پیشه کنیم. 
البته این صراحت ها و موضع گیری های شفاف و روشن بزرگ ترین حسنش این است که 
انتخاب را برای مردم آسان تر می کند. اسفندماه به زودی از راه می رسد و آن وقت مردم 
باید تصمیم بگیرند به گروهی که مخالفانشان را به مرگ با سیمان تهدید می کنند رای 

بدهند یا به آن هایی که با لبخند به عیادت دشمنانشان می روند.

اخبار
معاون فرهنگي اداره کل تبلیغات اسلامي استان قم :

عزاداري هر ساله با امنیت و اقتدار بیشتر 
برگزار مي شود

معاون فرهنگي اداره کل تبلیغات اسلامي استان قم، گفت: عزاداري سید الشهدا )ع(، هر 
ساله با امنیت و اقتدار بیشتري برگزار مي شود.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، همایش رابطین انتظامي هیئات مذهبي 
با دستگاه هاي امنیتي استان قم با مشارکت فرماندهي انتظامي استان، سپاه امام علي 
بن ابیطالب )ع(، اداره کل تبلیغات اسلامي و شوراي هیئات مذهبي استان قم در سالن 

اجتماعات کوثر اداره کل تبلیغات اسلامي استان برگزار شد.
حجت الاسلام "نجاریان زاده" در این همایش زحمات و فعالیت هاي نیروي انتظامي 
در تامین امنیت را خالصانه توصیف و عنوان داشت: مجالس و مراسم عزاداري حضرت سید 
الشهدا )ع( نه تنها در استان قم بلکه در سطح کشور، هر سال با امنیت و اقتدار بیشتري 

برگزار مي شود. 
معاون فرهنگي اداره کل تبلیغات اسلامي استان قم در ادامه ضمن قدرداني از نیروهاي 
نظامي، انتظامي و امنیتي در پاسداري و محافظت از منازل، جان و مال مردم در ایام محرم و 
صفر و به خصوص روزهاي تاسوعا و عاشورا، ابراز امیدواري کرد: هماهنگي و همدلي سازمان 
ها و دستگاه هاي مختلف استاني و نیز مشارکت مردم در تامین امنیت مراسمات مذهبي 

در سال جاري، بیشتر و بهتر از گذشته باشد.
دشمن درصدد مقابله و تضعیف اجتماعات مذهبي است 

معاون عملیات سپاه امام علي بن ابیطالب )ع( نیز مدیران و مسئولان هیئات مذهبي 
را امتداد دهندگان قیام کریلاي حسیني )ع( دانست و بیان کرد: بیرق امام حسین )ع( 
زمین نیفتاده است و هیئات مذهبي مي توانند بخش اعظم به ظهور و بروز رساندن محرم 

و صفر را محقق کنند.
سرهنگ ظهرابي با بیان اینکه دشمن درصدد مقابله و تضعیف اجتماعات مذهبي 
در کشور و به خصوص استان قم است، عنوان داشت: ایستادگي و پایداري در برابر این 
تهدیدات و آسیب ها نیازمند همکاري، مشارکت و دقت نظر مردم و مسئولان با سازمان 

هاي نظامي و انتظامي است.
رئیس پلیس امنیت عمومي فرماندهي انتظامي استان نیز در ادامه این همایش به 
اقدامات پلیس قم در راستاي برگزاري هرچه بهتر مراسم عزاداري حضرت سید الشهدا )ع( 
در ایام محرم و صفر اشاره کرد و گفت: صهیونیسم و استکبار جهاني سال هاست تلاش مي 
کنند تا معنویت، فرهنگ، اقتصاد و ارزش هاي اسلامي را به خصوص در ایران، با اقدامات 

مختلف تهدید کرده و تحت تاثیر قرار دهند که تاکنون موفق نبوده اند.
سرهنگ جواد قنبري  با بیان اینکه صهیونیسم جهاني با ایجاد گروه هایي همچون 
وهابیت، القاعده و داعش درصدد مبارزه با کشورهاي اسلامي، تخریب چهره اسلام و تفکر 
شیعي در جهان است، عنوان داشت: انقلاب اسلامي ایران در دفاع مقدس ثابت کرد که 
تجهیزات پیشرفته نظامي، جوابگوي نیازهاي بشري نیست و امروز نیز توانسته تفکرات 
اسلامي و شیعي را به تمام دنیا انتشار داده و نه تنها بر کشورهاي اسلامي، بلکه بر کشورهاي 

اروپایي و دیگر کشورها نیز تاثیرگذار باشد.
اعمال محدودیت هاي ترافیکي در  هسته مرکزی

جانشین پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم نیز در ادامه بر پوشش ترافیکي دسته 
هاي عزاداري تاکید و خاطرنشان کرد: از هیئات و دسته جات عزاداري خواستاریم زمان و 
مکان حرکت خود را با پلیس راهور استان هماهنگ کنند تا در نتیجه آن، محرم و صفر 

باشکوه و بدون حادثه اي را سپري کنیم.
سرهنگ  احمد پوربافرانیعنوان داشت: اغلب محدودیت هاي ترافیکي در دهه اول ماه 

محرم و در هسته مرکزي شهر اعمال خواهد شد.

در شش ماهه اول سال جاری صورت گفت:

بررسی بیش از 800 درخواست 
مشاغل سخت و زیان آور در قم 

مسئول دبیرخانه سخت و زیان آور اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان  قم  گفت: 
در شش  ماه اول سالجاری تعداد2195 شغل مربوط به8۰9  نفر متقاضی در۳5جلسه 

کمیته بدوی استانی مورد بررسی قرار گرفته است. 
ابوالفضل علینقی زاده در هشتمین جلسه کمیته تجدید نظر اظهارداشت : تعداد 8 
جلسه تجدید نظر استانی بررسی و تطبیق مشاغل در کارهای سخت و زیان آور موضوع 
ماده 8 آئین نامه اجرایی کارهای سخت  و زیان آور با حضور اعضاء در اداره کل تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی استان قم برگزار شد.
وی افزود : هیات تجدید نظر با هدف رسیدگی  به درخواست های اعتراض کمیته بدوی 

مشاغل سخت و زیان آور تشکیل و پرونده های متقاضیان مورد کارشناسی قرار گرفت.
علینقی زاده  ادامه داد: بیمه شدگانی که حداقل 2۰ سال سابقه کار متوالی یا 25 سال 
سابقه کار متناوب و پرداخت حق بیمه در کارهای سخت و زیان آور را داشته باشند بدون 

شرط سنی می توانند درخواست بازنشستگی از سازمان تامین اجتماعی کنند.
وی اظهار داشت: براساس آئین نامه و دستور العمل های اجرایی کارهای سخت و زیان 
آور، کمیته های بدوی و تجدید نظر تعیین و تطبیق مشاغل سخت و زیان آور در این اداره 

کل اقدام به بررسی مشاغل سخت و زیان آور می کند.
مسئول دبیرخانه سخت و زیان آور اظهار داشت: در این جلسات نمایندگان اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی، اداره کل تأمین 

اجتماعی و نمایندگان کارگران و کارفرمایان استان قم حضور دارند.

مسئول ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات اداره کل تعاون استان:

نامه های مردمی 14 روزه پاسخ داده می شود
مسئول ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات اداره کل تعاون، کار و رفاه  اجتماعی 

استان قم گفت: نامه های مردم 14 روزه پاسخ می گیرد.
مصطفی آمره با بیان اینکه پاسخگویی به مشکلات و شکایات مردم و مراجعین جزئی 
از وظایف ما می باشد در ادامه اظهار داشت: از مجموع نامه ها تعداد 8624 فقره از آنها 
طی مدت 14 روز تمامی نامه های واصله مورد پاسخ گویی قرار گرفته است، از این تعداد 
2522 فقره نامه هم غیر مرتبط با وظایف سازمان بوده که به  سایر دستگاههای اجرایی 
استان ارجاع گردیده اندو تعداد 61۰2 مورد از آنها ضمن تهیه پاسخ لازم در سامانه سامد 

نیز ثبت شده اند.
وی افزود:  9 درصد از کل نامه های واصله به موضوع شکایت  اختصاص یافته است  
و بررسی فراوانی موضوعی آنها حاکی از آن است که اغلب در زمینه روابط کار، عملکرد 
تعاونی ها و مسکن مهر هستند. به کل درخواستهای تفکیک شده رسیدگی و در بخشهای 
مختلف ارجاع و پاسخگویی شد و مردم می توانند در سایت سامد مراجعه و به پاسخ های 

داده شده دست یابند.
وی در ادامه افزود: سامد )سامانه الکترونیکی ارتباط مردم و دولت( است که از طریق 
شماره تلفن 111، درخواست ها و شکایات، پیشنهادها اعلام می  شود. این اطلاعات توسط 
اپراتورها در سیستم درج و به ادارات مربوطه توسط سامانه مذکور ارسال می شود که بالطبع 

باعث کاهش مراجعه حضوری به ادارات و تسریع در رسیدگی به امور مذکور می شود.
وی در ادامه افزود: اجرای این پروژه باعث، ایجاد بستری مناسب برای تعامل آسان 
مردم و دولت، رسیدگی به شکایات، پیشنهادها و مشکلات مردم در تمام سطوح اجرایی، 
نظارت مستمر بر حسن اجرای امور، وظایف و اختیارات دستگاه ها در فرآیند سامانه سامد، 
پاسخگویی سریع و رسیدگی مؤثر به تقاضای مردم و احقاق حقوق آنان، به حداقل رساندن 
فاصله زمان ثبت گزارش تا پیگیری و حصول نتیجه، امکان طرح مشکلات یا درخواست ها 
از هر مکان، هدایت و کنترل  در سراسر کشور و امکان پیگیری آن در هر زمان و 
درخواست ها، مراجعات و اطلاع رسانی به موقع در مسیر رسیدگی به مشکلات مردم، 
مکانیزه کردن و متمرکز شدن سیستم رسیدگی به شکایات در سطوح مختلف اجرایی 
کشور، ایجاد یک منبع اطلاعاتی جامع از کلیه درخواست ها و مشکلات گردآوری شده 
مردم، تسریع در انتقال مشکلات و نظرات مردمی به مراجع مربوط، افزایش رضایتمندی 
مردم و جلب اعتماد عمومی و ساز وکار مناسب برای مشارکت اقشار مختلف جامعه در 

فرآیند رسیدگی به شکایات می شود

یک فعال صنعت فرش:

تولید فرش مقرون به صرفه نیست
یکی از فعالان صنعت فرش بر ضرورت توجه دولت به صنعت فرش تاکید کرد و گفت: 

با وجود تسهیلات بالای بانک ها، تولید فرش مقرون به صرفه نخواهد بود.
علیرضا راد در حاشیه نمایشگاه توانمندی های تولید و صادرات استان قم به توضیح 
مشکلات موجود در صنعت فرش پرداخت و اظهار کرد: با وجود تسهیلات بالای بانک ها، 
تولید فرش مقرون به صرفه نخواهد بود که در سال های اخیر با رکود در این زمینه مواجه 

شده ایم.
وی افزود: با تخصیص وام های با بهره کم می توان صنعت فرش را گسترش داد که به 

تبع آن بحث صادرات و صرفه اقتصادی هم رقم خواهد خورد.
این فعال صنعت فرش با اشاره به اشتغالزایی بالای این صنعت گفت: با حمایت از صنعت 
فرش اقتصاد خانوار نیز توسعه می یابد چرا که شغل بسیاری از بانوان بافندگی است و از این 

راه کسب درآمد می کنند.
راد در پایان به وضعیت صادرات پرداخت و گفت: با توجه به کاهش میزان حمایت ها 
تولیدات فرش کاهش یافته و صادرات فرش نیز کاهش یافته است و امید است با در نظر 

گرفتن وام های با سود تک رقمی به اقتصاد این صنعت کمک شود.

رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری 
با اشاره به انتقاد برخی افراد و گروه ها مبنی 
بر اینکه چرا ایران از فلسطین، لبنان  و 
سوریه حمایت می کند، اظهار داشت: دفاع 
منافع  راستای حفظ  در  مقاومت  از خط 
از خاکریزهای خودمان  ما  کشور است و 

حمایت می کنیم.
اکبر  والمسلمین علی  حجت الاسلام 
ناطق نوری صبح دیروز در نشست بررسی 
سالن  در  که  تکفیری«  های  »جریان 
شهید عارف الحسینی مجتمع عالی امام 
خمینی)ع( برگزار شد، با اشاره به اینکه آثار 
و برکات جامعه المصطفی در کشورهای 
خارجی مشهود است، اظهار داشت: امروز 
با مطالعه گزارش ارائه شده از سوی رئیس 
جامعه المصطفی با ابعاد بیشتری از فعالیت 

های این نهاد شناخت یافتم.
از  المصطفی  طلاب  هجرت  وی، 
کشورهای مختلف به مرکز جهانی تشیع را 
در راستای احساس مسئولیت دینی دانست 
و گفت: طلاب این مرکز سختی غربت را به 
جان خریده اند تا با معارف اسلامی، الهی و 
دینی و احکام خداوند بیشتر آشنا شوند و 
با هجرت به کشورهای خود به تبلیغ دین 
پرداخته و موجب هدایت و ارشاد دیگران 
شوند که برگرفته از رسالت پیامبر اعظم 

است.
رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری با 
اشاره به اینکه برکات و آثار جامعه المصطفی 
در کشورهای مختلف را باید مرهون تدبیر 
و اندیشه مقام معظم رهبری دانست، گفت: 
رهبر معظم انقلاب، شخصیتی است که 
مسائل دینی و اسلامی را عمیق و جامع و 

همه جانبه مشاهده می کنند.
اهداف قیام امام حسین)ع(

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری با 
اشاره به اینکه مبلغان با آغاز ماه محرم در 
راستای نشر اندیشه های الهی به مناطق 
مختلف رهسپار می شوند و انگیزه قیام امام 
حسین)ع( را تشریح می کنند، ابراز داشت: 
رسول  امت  اصلاح  برای  حسین)ع(  امام 
الله)ص(، ترویج اسلام ناب و امر به معروف و 
نهی از منکر قیام کرد تا اسلام را از تحریف 
و پیرایه های خرافی و ارتجاعی نجات دهد.

با عاشورا نباید 
احساسی برخورد کرد

وی با تاکید بر اینکه مبلغان به تحلیل 
دقیق عاشورا و اهداف قیام امام حسین)ع( 
بپردازند، اظهار داشت: نباید با عاشورا فقط 
احساس  که  چرا  کرد  برخورد  احساسی 
از  کردن  استفاده  البته  است؛  زودگذر 
احساسات پاک و گریه برای اباعبدالله)س( 
خوب است و ثواب و اجر دارد و انسان ها را 
متحول می کند اما باید انگیزه های قیام را 

تشریح کرد تا نسل ها ساخته شوند.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اشاره به اینکه امام خمینی)ره( براساس 
فلسفه عاشورا، انقلاب اسلامی را به کمک 

مردم ایجاد کرد، گفت: امام راحل با ایجاد 
تحولی شگرف به جوامع اسلامی آگاهی 
بخشید و اسلام را از سکولاریسم غرب و 

مادی گرایی شرق نجات داد.
حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری با 
بیان اینکه امام خمینی)ره( در راه نهضت از 
مکتب عاشورا و امام حسین)ع( بهره گیری 
کرد، ابراز داشت: امام راحل در مسجد اعظم 
فرمود »من را بکشید اما دست از اسلام و 

فریاد برنمیدارم«.
وی با اشاره به اینکه اوج حرکت انقلاب 
اسلامی از عاشورای امام حسین)ع( است، 
تصریح کرد: امام در روز عاشورا در مدرسه 
فیضیه خطاب به شاه فریاد زد که »کاری 

نکن بگویم ملت از مملکت بیرونت کنند«.
رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری 
با اشاره به اینکه حرکت منظم نهضت از عصر 
عاشورا آغاز شد، گفت: بستر بازگشت امام 
راحل)ره( به کشور نیز با راهپیمایی میلیونی 
مردم در تاسوعا و عاشورا به سمت میدان 

آزادی فراهم شد.
انقلاب اسلامی 

حاصل مکتب عاشوراست
حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری، 
انقلاب اسلامی را حاصل تبیین مکتب امام 
حسین)ع( دانست و اظهار داشت: مکتب 
عاشورا ذلت پذیر نیست و با شجاعت، فریاد 

حق را سر می دهد.
وی افزود: امروز آمریکا و استکبار جهانی 
از نشر مکتب عاشورا و امیرالمومنین)ع( 

هراس دارند.
ریشه یابی منشا تکفیر

رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری 
در بخش دیگری از سخنان خود به ریشه 
یابی منشا تکفیر و داعش پرداخت و اظهار 
داشت: به نظر بنده ریشه این قضایا به مسئله 
»مسیحیت صهیونیسم« باز می گردد که 

ساخته دست استعمار است.
حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری 
افزود: صهیونیست ها جریان سیاسی هستند 
که از درون یهودیت سر بیرون آوردند و با 

مسیحیت افراطی تلفیق شدند.
وی با اشاره به اینکه جرج بوش و رایس 
هستند،  مسیحیت صهیونیسیم  مصداق 
گفت: این ها اعتقاد دارند که باید با از بین 

بردن دیگران به حاکمیت جهان دست پیدا 
کنند و به عنوان نژاد برتر حکومت جهانی 
داشته باشند و بستر را برای حکومت جهانی 

فراهم کنند تا حضرت مسیح ظهور کند.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با بیان اینکه دشمنان از نشر وسیع اسلام 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی سخت واهمه 
داشتند، ابراز داشت: آنها برای از بین بردن 
انقلاب اسلامی و حذف مسلمانان و اسلام 
از صحنه روزگار توطئه های بسیاری تدارک 
دیدند که یکی از آنها ماجرای 11 سپتامبر 

بود.
11 سپتامبر 

کار آمریکایی ها بود
ناطق  والمسلمین  الاسلام  حجت 
نوری افزود: ماجرای 11 سپتامبر کار خود 
بهره  دنبال  به  که  چرا  بود  ها  آمریکایی 
بردن از این مسئله برای دستیابی به اهداف 
که  است  جالب  بودند؛  خود  ضداسلامی 
یهودیان برج های دوقلو پیش از این حادثه، 

آنجا را ترک کرده بودند.
ها  آمریکایی  ادعای  به  اشاره  با  وی 
مبنی بر اینکه از طریق ماهواره حتی قادر 
به شناسایی شماره خودروها هستیم، ابراز 
از حرکت  که چطور  است  داشت: جالب 
هواپیماها به سمت برج های دوقلو اطلاع 
پیدا نکردند! مشاور مقام معظم رهبری افزود: 
بعد از ماجرای یازدهم سپتامبر جرج بوش 
در سخنانی تصریح کرد که جنگ صلیبی 
)جنگ مسیحیت با اسلام( شروع شده و باید 

با مسلمانان برخورد کرد.
برخی تندروها حاصل آموزش 

زندان های آمریکا هستند
حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری 
یادآور شد: آمریکایی ها به بهانه ساختمان 
های دوقلو، عده ای را دستگیر کردند و در 
زندان گوانتانامو شکنجه دادند و از همان 
تروریست  و  خشونت  آموزش  به  مکان 
قالب  در  که  کسانی  از  برخی  پرداختند؛ 
نیروهای تندرو هستند از همان زندان بیرون 

آمده اند.
نمی  دشمنان  اینکه  به  اشاره  با  وی 
توانستند بپذیرند انقلاب اسلامی سردمدار 
مبارزه در جهان اسلام باشد، گفت: دشمنان 
بسیار هراس داشتند که جوانان مسلمان  و 

مذاهب دیگر به انقلاب اسلامی بپیوندند و 
صدور انقلاب بیشتر محقق شود.

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با بیان اینکه آمریکایی ها برای شکستن 
انحصار رهبری تشیع در اسلام به تئوری 
تکفیر روی آوردند، ابراز داشت: همچنین 
آنها افغانستان را برای ایجاد طالبان انتخاب 
و  دربیاورند  تشیع  از  را  انقلاب  تا  کردند 
آنجا که  از  اما  ایران شوند  برای  تهدیدی 
طالبان رهبری به نام ولایت فقیه ندارند، 
کنترل کننده ای نیز برای مهار تکفیری ها 
نداشت و به همین دلیل القاعده از درون 

طالبان رشد کرد.
مشاور مقام معظم رهبری با بیان اینکه 
اسامه بن لادن در آمریکا بزرگ شده و رشد 
کرده بود، اظهار داشت: همچنین تندروهای 
القاعده گروه تروریستی النصره را شکل دادند 
و تندروهای النصره نیز تبدیل به داعش 

شدند.
داعش بلای جان

 غربی ها شده است
حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری با 
بیان اینکه امروز داعش بلای جان آمریکایی 
ها و غربی ها شده است، گفت: آنها برخورد 
جدی با داعش نمی کنند چرا که به دنبال 

اسلام هراسی هستند.
وی با اشاره به اینکه امروز دشمنان از 
ایران هراسی به اسلام هراسی رسیده اند، 
ابراز داشت: آنها از ترس نشر اسلام در جهان 
سناریو تکفیر را پیاده کردند. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام افزود: امروز جمع 
کثیری از اتباع آلمان و کشورهای غربی به 

عضویت داعش درآمده اند.
حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری 
در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه 
مبلغان المصطفی باید تحلیل سیاسی داشته 
باشند، گفت: شما باید بدانید چرا ایران از 

سوریه و خط مقاومت حمایت می کند.
تشریح دلایل حمایت 

ایران از سوریه
وی به تشریح حمایت استراتژیک ایران از 
مسئله سوریه پرداخت و ابراز داشت: حافظ 
اسد در دوران جنگ تحمیلی مردانه پای ما 
ایستاد و مردانگی حکم می کند ما نیز امروز 

کمک کنیم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
افراد و گروه  انتقادهای برخی  با اشاره به 
ها مبنی بر اینکه چرا ایران از فلسطین و 
لبنان حمایت می کند، اظهار داشت: دفاع از 
سوریه و لبنان و فلسطین در راستای منافع 
کشور است چرا که فلسطین خاکریز اول، 
لبنان خاکریز دوم و سوریه خاکریز سوم ما 

در مقابل اسرائیل هستند.
ناطق نوری با تاکید بر اینکه براساس 
مبانی دینی و قانون اساسی وظیفه داریم از 
مظلومان عالم حمایت کنیم، افزود: در عین 
حال اگر حمایت می کنیم از خاکریزهای 

خودمان است.

توسط حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری صورت گرفت:

تشریح دلایل حمایت ایران از سوریه

مدیرعامل شرکت آبفا روستایی استان قم با اشاره به اینکه 
تعداد روستاهایی که با معضل کم آبی دست و پنجه نرم 
می کنند افزایش یافته است، انشعابات غیرمجاز و کنتورهای 

خراب را از مهم ترین عوامل هدر رفت آب دانست. 
علی جان صادق پور با اشاره به افزایش آبرسانی سیار به 
روستاهای استان قم، اظهارداشت: امسال آبرسانی روستا ها به 

صورت سیار از ۳۰ روستا به 6۰ روستا افزایش یافته است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم با 
اشاره به اینکه دولت برای افزایش آبرسانی به روستاهای قم 
بودجه ای تخصیص نداده است، افزود: با وجود همه مشکلات 
اعتباری امسال هم دوتانکر برای رفع نیازهای روستائیان قمی 

اختصاص داده ایم.
وی با تاکید بر اینکه سرانه هر روستایی در انتقال آب 
سیار 2۰ لیتر در روز است، خاطرنشان کرد: به نسبت سال 

گذشته روستاهای بیشتری با کمبود و قطعی آب مواجه 
شده اند به گونه ای که نه تنها مشکل برخی روستا ها که سال 
گذشته دچار کمبود آب بوده اند حل نشده بلکه روستاهای 

جدیدی هم درگیر این معضل شده اند.
آب  برکمبود  گذار  تاثیر  عوامل  اشاره  با  صادق پور 
و  بارندگی  کمبود  کرد:  تاکید  قم،  استان  در  روستا ها 
برداشت های بی رویه آب از چشمه های آب زیر زمینی 
کمبود و قحطی آب یک دهه خشکسالی را در روستاهای 

قم رقم زده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم با 
اشاره به روند فراگیر خشکسالی در روستاهای قم، تاکید کرد: 
درحالی روستاهای قم به جمع روستاهای دچار کمبود آب 
افزوده می شوند که در سال های گذشته آب اضافه داشته اند 
اما در سال جاری میزان بهره مندی اهالی آن ها از آب، به یک 

تا دو ساعت در روز رسیده است.
وی با انتقاد از برخی انشعابات غیر مجاز در روستا ها، 
افزود: این مسئله یکی از مهم ترین دلایل هدر رفت آب است 
که افراد با ایجاد آلودگی در انشعابات باعث هدر رفت گسترده 

آب می شوند.
صادق پور با بیان اینکه درصد این انشعابات غیر مجاز 
افزایش یافته است، افزود:  سال گذشته هزار انشعاب غیرمجاز 
و در سال جاری هزار و 4۰۰ انشعاب غیر مجاز شناسایی و 

ساماندهی شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم 
با اشاره به اینکه ۷ هزار کنتور خراب در روستاهای استان 
قم وجود دارد، خاطرنشان کرد: تاکنون 6 هزار کنتور هم 
بازسازی شده است اما با توجه به مستهلک شدن کنتورها 

روز به روز بر آمار خرابی کنتورهای آب اضافه می شود.

مدیرعامل شرکت آبفا روستایی استان قم  خبرداد:

بازسازی 6 هزار کنتور  خراب در روستاهای قم 

سرمقاله

اخبار

معاون جدید امور عمرانی استانداری قم 
روز چهارشنبه در آیینی با حضور مسوولان 
این استان در سالن جلسات امام جواد )ع( 

استانداری معارفه شد.
ضرورت همکاري و همدلي 

دستگاه ها
استاندار قم در این مراسم از زحمات 
دلاوري در طول تصدي مسؤلیت معاونت 
قم  استانداري  عمراني  امور  هماهنگي 
قدرداني کرد. سید مهدی صادقی با اشاره 
زمینه  در  به تلاش هاي صورت گرفته 
ي عمران و آباداني استان قم اظهار کرد: 
به نتیجه رسیدن بسیاري از پروژه هاي 
عمراني در سالهاي اخیر نتیجه ي تلاش 
و همدلي و پیگیري هاي دلسوزانه آقاي 
دلاوري است. وي با اشاره به ویژگي هاي 
عمراني  امور  هماهنگي  جدید  معاون 
استانداري قم، گفت: عملکرد موفق آقاي 
بهشتي در اداره کل راه و شهرسازي دلیل 
اصلي انتخاب وي براي این مسؤلیت است.

استاندار قم با تاکید بر ضرورت همکاري 
و همدلي دستگاه هاي استان در کمك به 
پیشبرد برنامه هاي عمراني استان، ابراز 
امیدواري کرد که در دوران مدیریتي آقاي 
بهشتي شاهد رشد و توسعه ي بیش از 
پیش استان در زمینه هاي عمراني باشیم.

هیج پروژه عمرانی در قم 
متوقف نیست

معاون سابق امور عمرانی استانداری قم 
در این آیین با اشاره به فعالیت پنج ساله 
خود در این حوزه، گفت: در راستای تحقق 
طرح های عمرانی سطح استان رویکرد 
تعاملی با تمام بخش ها و نهادها انجام شد 
تا بتوانیم استان قم را در مسیر رسیدن به 

عمران و آبادانی به پیش ببریم.
جواد دلاوری افزود: پروژه های متعددی 
در بخش های مختلف آب، مسکن و حمل 
و نقل جاده ای، ریلی و عمران شهری و 
روستایی در دست اجرا بود که بسیاری از 
آن ها به اتمام رسید و پروژه های دیگری 
نیز اکنون در دست اقدام است که امیدوارم 

به زودی محقق شود.
پیگیری مصوبات سفر رهبر  به  وی 
معظم انقلاب به قم اشاره کرد و افزود: این 

مصوبات نتایج خوبی برای پیشرفت قم در 
عرصه عمران و آبادانی داشت.

وی افزود: با توجه به محدودیت های 
اعتباری، طرح های عمرانی استان قم فعال 
بود و تقریبا پروژه های متوقف نداشتیم و 
علت این امر هم اعتباراتی بود که از ردیف 
سفر رهبر معظم انقلاب به استان پیش 
بینی شده بود. دلاوری مهمترین طرح در 
چند سال گذشته را طرح مهم انتقال آب 
از سرشاخه های دز به استان عنوان و ابراز 
امیدواری کرد: با اعتباراتی که به این امر 
تخصیص می یابد هر چه سریع تر شاهد 

بهره برداری کامل از این طرح باشیم.
وی با تقدیر از افرادی که در به نتیجه 
رسیدن طرح های عمرانی استان مشارکت 
کردند، گفت: تمام تصمیماتی که در حوزه 
و  فنی  اتخاذ شد، در چارچوب  عمرانی 
ضابطه مند و همچنین با استفاده از نظرات 

متخصصان امر صورت می گرفت.
مهمترین چالش طرح های 

عمرانی استان قم
معاون جدید امور عمرانی استانداری 
قم نیز در این آیین مهمترین چالش طرح 
های عمرانی استان را تعدد آن ها و کمبود 
منابع مالی عنوان کرد و گفت: این طرح ها 
باید با سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
همچنین اعتبارات ملی به سرانجام برسد و 
پیش از پایان طرح های نیمه تمام، طرح 

های جدید آغاز نشود.
محسن بهشتی افزود: سال آینده آغاز 
سال برنامه ششم است و قطعا در برنامه 

ریزی پنج ساله استان باید همین رویکرد 
برای توسعه و عمران در نظر گرفته شود 
و مناسب با منابع مالی تعریف شده برای 
بهره برداری از طرح ها برنامه ریزی کنیم.

وی با اشاره به طرح های نیمه تمام 
استان، گفت: در حال حاضر پنج هزار واحد 
مسکونی مسکن مهر برای بهره برداری 
نیازمند منابع مالی زیادی است که افزایش 
تسهیلات بانکی از 25۰ به ۰۳۰ میلیون 
این  از  ای  عمده  بخش  تواند  می  ریال 

مشکل را حل کند.
وی افزود: محور قم - جعفریه، نیزار، 
حوزه آبرسانی به روستا، نوسازی مدارس و 
کمبود مدارس به ویژه در منطقه پردیسان 
که افزایش جمعیت در آن تساعدی است، 
پروژه مترو، منوریل، تقاطع 15 خرداد، 
عمار یاسر و احداث بدنه بلوار پیامبر اعظم 
از طرح های اولویت دار است که باید هر 

چه سریع تر محقق شود.
منابع استان جوابگوی 
طرح های عمرانی نیست

بهشتی ادامه داد: منابع استان جوابگوی 
اولویت  باید  و  نیست  طرح  تعداد  این 
بندی شود تا طرح هایی که تحقق آن 
ها ضرورت بیشتری دارد، به اتمام برسد. 
وی عمده ترین دلیل تاخیر در طرح ها را 
کمبود منابع مالی و تملک و جابه جایی 
تاسیسات شهری دانست و گفت: باید قبل 
از آغاز طرح ها، زیرساخت های لازم برای 
اجرا فراهم شود که لازمه آن مطالعات 
کارشناسی است. وی با بیان اینکه بیش 

از 5۰ درصد اعتبارات عمرانی استان در 
حوزه راه و شهرسازی هزینه می شود، 
ابراز امیدواری کرد: طرح های نیمه تمام با 
همکاری و هماهنگی مجموعه شهرداری و 

شورای شهر سر موعد به اتمام برسد.
لزوم افزایش تعامل و همکاری 

شهرداری و استانداری قم
بین  تعاملات  افزایش  بر  شهردار قم 
شهرداری و استانداری قم به ویژه در بخش 

فعالیت های عمرانی تاکید کرد.
مرتضی سقائیان نژاد در مراسم تودیع 
و معارفه معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری قم که در سالن امام جواد )ع( 
بیشترین  اینکه  به  اشاره  با  شد،  برگزار 
فعالیت شهرداری با استانداری با معاونت 
هماهنگی امور عمرانی بوده است، اظهار 
با  خوبی  همکاری  معاونت  این  کرد: 

شهرداری داشته است.
و  راه  کل  اداره  سرپرست  افزود:  وی 
با  خوبی  آشنایی  قم  استان  شهرسازی 
فعالیت های عمرانی شهر دارد از همین رو 
امیدواریم به عنوان معاون هماهنگی امور 
عمرانی نیز با شهرداری همکاری لازم را 
داشته باشد. شهردار قم با اشاره به اینکه 
مسئولان باید با احکام اسلام آشنایی لازم 
را داشته باشند گفت: با توجه به سخنان 
حضرت علی )ع( در نهج البلاغه مسئولان 
به  بود که نسبت  زمانی موفق خواهند 

احکام اسلام و دین آشنایی داشته باشند.
در این جلسه حکم انتصاب محسن 
عمرانی  امور  معاون  سمت  به  بهشتی 
استانداری قم از سوی عبدالرضا رحمانی 
فضلی وزیر کشور و همچنین حکم انتصاب 
جواد دلاوری به سمت مشاور و سرپرست 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم که 
از سوی سید مهدی صادقی استاندار قم 

صادر شده بود، قرائت شد.
محسن بهشتی پیش از این مدیرکل 
راه و شهرسازی استان قم بود که در حال 
حاضر نیز سرپرستی این اداره کل را با 

حفظ سمت بر عهده دارد.
از خدمات جواد  این آیین،  در پایان 
عمرانی  امور  معاونت  حوزه  در  دلاوری 

استانداری قم تقدیر شد.

 

ارتباط مردمی با 

روزنامه ایمان
www.eimandaily.ir      32903209 :تلفن: 32906160  فکس 

سید عبدالجواد موسوی

با حکم وزیر کشور:

»بهشتی« معاون عمرانی استاندار قم شد



3 اقتصادی

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد؛

سیاست های ضد تورمی، عامل رکود نیست 
یک کارش�ناس اقتصادی گفت: سیاس�ت های ضد تورمی دولت عامل رکود 
نیست، بلکه سیاست های اشتباه گذشته که برخی از آن ها هنوز هم ادامه یافته 

موجب رکود فعلی حاکم بر اقتصاد شده است. 
غلامرضا سلامی با بیان اینکه بورس و بازار سهام متاثر از شاخص های مهمی در اقتصاد 
کلان از جمله رشد، تورم و نرخ بیکاری است، گفت: در شرایط فعلی برای برون رفت از رکود، 
راه حل اصلی این است که دولت بدهی های خود را به بانک ها و پیمانکاران، با پیش فروش 
بخشی از درآمدهای آتی خود بپردازد. وی با اشاره به اینکه دولت به جای تمرکز بر علت 
اصلی وضعیت حاکم بر بورس بر معلوم متمرکز شده است، اظهار کرد: بورس و اوضاع بازار 
سرمایه متاثر از بخش واقعی اقتصاد است، بنابراین هیچ گاه دغدغه اصلی در اقتصاد کلان 
بازار سهام نیست. سلامی در این باره عنوان کرد: اگر شرکتی سود و فروش کافی ندارد ریشه 
مش��کل آن در بدهی های بانک ها و عوامل دیگری است که باعث شده سودآوری اقتصاد 
پایین باشد، در واقع بیشترین دغدغه سرمایه گذاران روی بخش واقعی اقتصاد است که به 
نظر می رسد دولت برای آن کار اساسی انجام نداده است.  این کارشناس اقتصادی در پاسخ 
به این سوال که سیاست های ضدتورمی در دوسال اخیر چه میزان روی رکود فعلی حاکم 
بر اقتصاد موثر بوده است، با رد این ایده که سیاست ضد تورمی دلیل رکود است، تصریح 
کرد: رکود فعلی در کشور بیشتر نتیجه تصمیمات اشتباه در گذشته است. سلامی ادامه داد: 
تزریق بیش از حد دلارهای نفتی با قیمت ارزان به اقتصاد موجب شد که علی رغم تورم چند 
صد درصدی در آن مقطع نرخ ارز پایین بماند و همین امر منجر به واردات کالاهایی شد 
که کارخانه های داخلی را متضرر کرد. وی با اشاره به اینکه در این مقطع تنها کارخانه های 
معدودی توانستند نجات پیدا کنند، خاطرنشان کرد: برخی شرکت ها مانند شرکت های 
پتروشیمی که برای تولیدات خود بازار جهانی داشتند و می توانستند محصولات خود را 
با قیمت مناسب بفروشند وضع بهتری نسبت به دیگر بخش ها داشتنند اما در حال حاضر 
پایین آمدن قیمت های جهانی این بخش ها را هم تحت تاثیر قرار داده است. سلامی با اشاره 
به اینکه یکی از مهمترین مشکلات فعالان اقتصادی پایین آمدن ارزش پول بانک ها و امکان 
وام دهی است، افزود: علت این امر این است که دولت به عنوان بزرگترین بدهکار بانکی قادر 
به پرداخت بدهی های خود نیس��ت تا بانک ها نیز بتوانند با ارائه تسهیلات به بخش های 
صنعت و معدن این بخش ها را به راه بیاندازند. وی با بیان اینکه بدهی های دولت بانک ها 
را قفل کرده است، گفت: بانک موتور محرک اقتصاد است، اگر بانک توان ارائه تسهیلات را 
نداشته باشد اقتصاد ضربه می خورد. این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه این انتظار که 
دولت با آزادسازی پول های بلوکه شده توان پرداخت بدهی های خود را دارد انتظار درستی 
نیست، ادامه داد: دولت بخش عمده ای از این دارایی های خود را از بانک مرکزی گرفته و 
پیش خور کرده است. سلامی با تاکید بر اینکه انتشار اوراق مشارکت، صکوک و اوراق خزانه 
نیز نمی تواند به مشکل کمبود منابع دولت کمکی کند، اظهار کرد: اوراق مشارکت باید نرخ 

بازدهی بالای 30 درصد در سال داشته باشد، که این امر نیز در توان دولت نیست. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,176,000یک مثقال طلا

964,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,400,000سکه بهار آزاد ی

9,400,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD36,700,000وی 8

GLX 405 30,300,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 37,000,000پژو پارس سال

E2 90 39,500,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,000,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 59,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

 MVM46,000,000 550 دستی

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3372,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

گزارش از سمیه رضایی

استاندارد کردن کالاها یکی از مهمترین مولفه هایی است که نقش 
چشمگیر و اثرگذاری در توسعه صنعت و اقتصاد کشور ایفا می کند 
و لازم است با تلاش بیشتر برای ارتقای سطح کیفیت کالاها به 

فن آوری های روز برای تولید محصولات دست یابیم. 
محصول استاندارد ضامن سلامتی جامعه است و می تواند توسعه 
و پیشرفت را برای اقتصاد کشور به همراه داشته باشد و راه را برای 
ورود کالای ملی به بازارهای جهانی بگشاید. متاسفانه در دوران 
تحریم غرب، کشور دستخوش تحولاتی قرار گرفت که پیشرفت و 
توسعه کشور را دچار تزلزل کرد و کاهش تولید ملی فضا را برای ورود 
کالاهای بی کیفیت چینی به کشور باز کرد که ضربه ای سخت به 

اقتصاد و همچنین تولیدکنندگان داخلی وارد کرد.
 از سوی دیگر  باید دانست که تولید کالای با کیفیت حق مردم 
است و به جرأت می توان از آن به عنوان یک حق الناس نام برد. 
اهمیت این مسئله را می توان حتی در آیات قرآنی مشاهده کرد.  در 
ِ الَّذِی أتَقَْنَ کُلَّ شَیْ؛  آیه 87 سوره مبارکه نمل آمده است: »صُنْعَ اللَّ
خداست که هرچیزی را در کمال اتقان و استحکام ساخته است« که 

این آیه هم ضرورت توجه به انجام کار با کیفیت را گوشزد می کند.
 بر همین اساس سازمان ملی استاندارد که وظیفه تدوین، تعیین 
و نشر استانداردهای ملی را بر عهده دارد اکنون به نظارت بر تولید 

کالاها پرداخته و آنها را مطابق با معیارهای خود مورد ارزیابی قرار 
می دهد. مقام معظم رهبری نیز در بند 30 سیاست های کلی برنامه 
ششم توسعه تدوین و اجرای نقشه راه تحول نظام استاندارد سازی 
یکپارچه و تحول مدیریت کیفیت را مورد تاکید قرار دادند. همچنین 
در بند 24 سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم 
رهبری به پوشش استاندارد برای محصولات داخلی و ترویج آن اشاره 
شده است و این به معنی آن است که هر گونه کالای تولیدی باید 

دارای یک پیوست استاندارد باشد.
 البته در چند سال گذشته دستاوردهای مثبتی در حوزه تعیین 
استانداردها روی داده است و خوشبختانه در کشور در سال 1393، 
تعداد 3500 استاندارد مشخص شد که این تعداد تا به حال بی سابقه 
بوده و رکوردی جدید برای سازمان ملی استاندارد ایران رقم زد. 
همچنین طی دو سال گذشته با وجود تمام تحریم های پیش رو، این 
سازمان توانست رتبه خود را بین 163 کشور عضو سازمان بین المللی 
استاندارد با ارتقای چهار پله ای به رتبه 27 برساند که جای بسی 

امیدواری است.
 خوشبختانه در استان قم نیز اداره کل استاندارد و تحقیقات 
صنعتی استان روزبه روز در حال پیشرفت است. اداره کل استاندارد 
قم در سال 1376 تاسیس شد و شروع به کار کرد. این اداره اگرچه 
در ابتدا با مشکلات عدیده مکانی و مالی دست و پنجه نرم می کرد 
اما روز به روز با تلاش مسئولان مشکلات حل شده و اکنون نیز 

دغدغه اصلی مسئولان استانی ارتقای کیفیت و استاندارد بودن 
کالاهای تولیدی این استان است. در استان قم صنایع و کارخانجات 
تولیدی متعددی فعال هستند که همگی نیازمند نظارت از سوی 
اداره استاندارد هستند تا مبادا برخی سودجویان به اسم فعالان 
اقتصادی در تولید محصولات خود کیفیت را فدای کمیت کنند و 
محصولاتشان از استاندارد کافی برخوردار نباشد. از این رو و از آنجایی 
که بسیاری از محصولات تولیدی در قم به دیگر شهرها و همچنین 
سایر کشورها صادر می شود توجه به امر استاندارد و کیفیت بسیار 

ضروری است.
 البته باید گفت که امروز صادرکنندگان به عنوان سفیران پیشرفت 
و توسعه کشور محسوب می شوند و در صورت صادرات کالاهایی 
بی کیفیت بازارهای بین المللی از دست خواهد رفت و توسعه ملی 
روبه سقوط می رود. بنابراین سفیران باید با استاندارد سازی کالاهای 

خود راه را برای ثبیت حضور خود در بازارهای جهانی فراهم کنند.
 در همین خصوص منصور فرزانه مدیر کل استاندارد استان قم 
در گفت وگو معتقد است: بالا بردن سطح استاندارد سازی در استان 

نیازمند همکاری و همفکری تمام مسئولان است.
 مدیرکل استاندارد استان قم ادامه داد: باید سیاست های همگرا 
با دیگر دستگاه های نظارتی و بخش خصوصی صورت پذیرد تا 
حوزه استاندارد بتواند به اهداف خود نایل آید، ضمن اینکه می توان 
از نظارت های مردمی نیز به عنوان یک ظرفیت فوق العاده در این 

خصوص بهره مند شویم.
 احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی نیز در گفت وگو با فارس از همکاری مجلس شورای اسلامی 
با سازمان ملی استاندارد خبر داد و گفت: این دو نهاد همکاری های 
در  استاندارد  قانون جدید  تصویب  مورد  در  یکدیگر  با  مطلوبی 

کمیسیون مشترک داشته است.
 وی قانون استاندارد را گامی نو در استاندارد سازی و کنترل 
کیفیت محصولات تولیدی عنوان کرد و ادامه داد: امید است با 
تصویب این قانون در زمینه کیفیت و استاندارد به پیشرفتی قابل 

توجه دست یابیم . 
نماینده مردم قم در مجلس با اشاره به اینکه طی سال های اخیر 
کشور با تحریم از سوی کشورهای غربی روبه رو بود گفت: این مسئله 
ورود کالاهای بی کیفیت به کشور را سبب شد که ضرباتی سخت به  
اقتصاد کشور و تولیدکنندگان وارد کرد و گاه ورشکستگی برخی از 

تولیدکنندگان را رقم زد.
 همچنین سید حسن رضوی رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان قم به برنامه های گذشته در راستای توسعه کشور اشاره 
کرد و گفت: ما در زمینه تولید، کیفیت و صادرات کالا با موفقیت ها و 

مشکلات مختلفی روبه رو بوده ایم.
 وی گفت: با توجه به شرایط کنونی اقتصاد کشور لازم است در 
تهیه برنامه ششم به موارد مهمی نظیر منابع و سرمایه، بازارهای 

داخلی و خارجی و انتقال دانش و فناوری توجه کنیم. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم افزود: لازم است 
در تولید، محور عمل، استاندارد سازی باشد تا بتوانیم در بازار جهانی 

ورود داشته و موفق باشیم.
 سعید زمانی پور کارشناس مسایل اقتصادی نیز با اشاره به اینکه 
امروز استاندارد سازی خود یک دانش مهم و حتی قابل صادرات 
به حساب می آید، گفت: وقتی کشوری بتواند به مرجعیت علمی و 
صنعتی تبدیل شود آنگاه حتی می تواند استانداردهای خود را صادر 
کند چنانچه امروز استانداردهایی مانند یورو به عنوان یک کالای 

صادراتی اروپای غربی به حساب می آید. 
وی با اشاره به اینکه استانداردسازی کالای ایرانی یک ضرورت 
جدی برای حضور پر قدرت در بازارهای جهانی است، گفت: بخش 
ارزیابی های حین  به  استاندارد سازی منوط  فرایند  از  عمده ای 
ساخت است و بنا بر این ادارات کل استاندارد نقش بسیار تعیین 
کننده ای در فرایند استاندارد سازی کالاهای ایرانی دارد و اداره کل 
استاندارد قم نیز می تواند در این زمینه اقدامات مهمی را به منصه 

ظهور برساند.
 بر این اساس باید گفت که ورود به بازار جهانی و رقابت با کالاهای 
خارجی نیازمند ارتقای کیفیت کالاهای تولیدی داخلی است و از آنجا 
که یکی از بندهای مهم ابلاغیه برنامه ششم توسعه استانداردسازی 
کالاها در کشور در راستای رسیدن به اقتصاد مقاومتی است، ضروری 
است برای رسیدن به این مهم کمر همت ببندیم و آن را فدای برخی 
سودجویی های شخصی نکنیم و بدانیم که با تولید کالاهای با کیفیت 
می توانیم به ایجاد اشتغال در جامعه کمک کنیم و با ورود به بازارهای 
جهانی از رکود اقتصادی خارج شویم و تلاش همه تولید کنندگان 
باید به سمت و سویی باشد که بتوانند نام ایران و تولیدات ایرانی را در 

پهنه جغرافیایی پر آوازه کنند.

کالای استاندارد پلی به سوی اقتصاد مقاومتی

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی خبرداد؛

پرونده مسکن مهر تا پایان سال آینده
 بسته می شود

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه عملیات احداث 2 میلیون و 300 
هزار واحد مس�کن مهر از سال 1386 در کشور آغاز شده است، گفت: تاکنون 

یک میلیون و 825 هزار واحد مسکن مهر به بهره برداری رسیده است.
 احمد اصغری مهرآبادی روز سه شنبه در حاشیه افتتاح 3577 واحد مسکن مهر قم با 
اشاره به این که وزارت راه و شهرسازی برای اتمام طرح مسکن مهر تا پایان سال 1395 
برنامه دارد، افزود: مراحل عمرانی 250 هزار واحد مسکن مهر در سطح کشور تکمیل شده 

که برای تحویل آنها به مردم نیازمند خدمات زیربنایی هستیم.
 وی ادامه داد: مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار برای اعطای تسهیلات 300 میلیون ریالی 
به واحدهای نیمه تمام مسکن مهر به تمامی شعبه های بانک های مسکن در کل کشور و 

سایر بانک ها ابلاغ شده است تا این تسهیلات را در اختیار سازندگان قرار دهند.
 قائم مقام وزیر راه و شهرسازی، گفت: در سال 1392 مهلت پرداخت تسهیلات بانکی از 
15 به 20 سال و در پایان سال 1393 میزان پرداخت از 25 به 30 میلیون تومان افزایش 

پیدا کرده است. 
به گفته وی تاکنون 270 هزار واحد از این میزان افزایش بهره مند شده و ارائه این میزان 

تسهیلات به 791 هزار واحد دیگر در دستور کار قرار گرفته است. 
اصغری مهرآبادی با اعلام اینکه مراحل نازک کاری 475 هزار واحد تا خرداد سال آینده به 
پایان می رسد، عنوان کرد: اگر زیرساخت ها و خدمات زیربنایی برای پروژه های مسکن مهر 

تامین شود زودتر از وعده، این واحدها در اختیار مردم قرار داده می شود. 

رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی عنوان شد؛
انتقاد از بسته بندی نامناسب گوشت مرغ

رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی از بسته بندی نامناسب مرغ در کشور 
انتقاد کرد و گفت: متاسفانه مرغ ها در کشور ما بسته بندی مناسبی ندارند و 
این در حالی است که همین موضوع از فاکتورهای مهم صادرات مرغ محسوب 

می شود.
 مهدی یوسف خانی اظهار کرد: متاسفانه در کشور ما وزن هایی که روی بسته بندی مرغ 
درج می شود دقیق نیست و این در حالی است که مرغ های بسته بندی که از کشورهای 
ترکیه یا برزیل وارد می ش��ود دارای بسته بندی شکیل تری بوده و وزن دقیق  روی آن ها 

درج می شود.
 وی با بیان اینکه بازار صادراتی در این بخش با مش��کلات و چالش های زیادی مواجه 
است که باید برطرف شود، گفت: حدود 10 درصد مرغ های تولیدی به عراق و افغانستان 
صادر می شود که هرچقدر این میزان افزایش یابد، به مازاد تولید کمک کرده و از طرفی 

اشتغال زایی نیز خواهد داشت. 
کاهش 300تومانی قیمت  مرغ در مقایسه با هفته گذشته

 رییس اتحادیه فروش��ندگان پرنده و ماهی همچنین با بیان اینکه میزان مصرف مرغ 
درمقایسه با هفته گذشته کاهش یافته است گفت: قیمت  مرغ در مقایسه با هفته گذشته 

حدود 300 تومان کاهش داشته است. 
وی در عین حال بیان کرد: در حال حاضر هر کیلو مرغ در خرده فروشی ها 6500 تومان، 
توزیع عمده 5950 تومان و در کشتارگاه 5850 تومان عرضه می شود و قیمت هر کیلو 

مرغ زنده نیز 4200تومان است.
 کاهش مصرف مرغ در ایام محرم 

رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی با بیان اینکه در ایام محرم با توجه به این که 
در غذاهای نذری معمولا از گوشت گوساله وگوسفند استفاده می شود، میزان مصرف مرغ 
کمتر شده و به دنبال آن قیمت نیز کاهش می یابد، گفت: این روند معمولا تا پایان ماه 

محرم ادامه خواهد داشت.

 معاون اداره کل نظارت بر فراورده های خوراکی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو 
با اعلام کاهش شکر در شیرهای طعم دار از ممنوعیت واردات نوشابه های گازدار 
خبر داد و گفت: همچنین مردم مصرف نوشیدنی مالت طعم دار را به دلیل مصرف 

بالای شکر کاهش دهند. 
سهیل اسکندری در مورد کاهش مصرف شکر در محصولات غذایی اظهار کرد: حد مطلوب 
مصرف شکر برای افراد سالم کمتر از 10درصد انرژی روزانه معادل حدود 50گرم در روز است 

و باید در رژیم غذایی روزانه این مقدار رعایت شود.
اسکندری با اشاره به اینکه در حال حاضر 156 واحد تولید کننده نوشابه گاز دار و 340 
واحد تولید کننده نوشیدنی میوه ای در کشور مشغول فعالیت هستند، تصریح کرد: در سال 
93 در راستای کاهش مصرف شکر بازنگری در ضوابط نوشیدنی میوه ای صورت پذیرفت که 
1.5 درصد میزان شکر مصرفی کم شد و 5 درصد نیز میزان آبمیوه مصرفی در فرمولاسیون 

افزایش پیدا کرد.
معاون اداره کل نظارت بر فراورده های خوراکی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو همچنین 
بیان کرد: براساس مصوبه کمیته فنی قانونی اداره کل نظارت بر مواد غذایی و بهداشتی که 

در راستای ارتقاء سلامت محصولات غذایی صورت پذیرفته است، کاهش مصرف شکر در 
نوشابه های گازدار به حداکثر 9 درصد تقلیل یافته است.

این مقام مسئول در سازمان غذا و دارو ضمن توصیه به عدم استفاده از نوشیدنی مالت طعم 
دار به دلیل مصرف بالای شکر در خصوص نوشیدنی های مالت بدون طعم به "ایفدونا" گفت: 

به دلیل عدم افزودن شکر با معیارهای تغذیه ای صحیح منطبق است.
اسکندری در بخش دیگری از سخنانش اضافه کرد: در راستای کاهش مصرف شکر، واردات 
نوشابه های گازدار توسط سازمان غذا و دارو ممنوع شده است، ضمن اینکه کاهش مقدار شکر 

مجاز در نوشابه های انرژی زا، از دیگر دست آوردهای اقدامات سازمان غذا و دارو است.
وی با تاکید بر مصوبات کاهش شکر فرمولاسیون در شیرهای طعم دار و دسترهای لبنی، 
خبر از کاهش 10 درصد شکر در فراورده های مذکور داد و عنوان کرد: حداکثر سقف شکر 
در شیرهای طعم دار از تاریخ اول دی امسال براساس ابلاغ اداره کل نظارت بر مواد غذایی و 
بهداشتی کاهش می یابد. معاون اداره کل نظارت بر فراورده های خوراکی و آشامیدتی سازمان 
غذا و دارو در خاتمه از میزان قند مجاز در فراورده های یخی نیز سخن گفت، مبنی بر اینکه از 

تاریخ دهم دیماه سال جاری این عدد به 10 درصد کاهش خواهد یافت.

و  مسکن  بازار  در  ساله  چند  رکودی  که  آنجا  از 
ساخت و ساز حاکم است، آیا این روند در نیمه دوم 
از  این سوالی است که برخی  ادامه دارد؟  نیز  سال 

کارشناسان مسکن به آن پاسخ داده اند.
بازار خرید و فروش مسکن چند وقتی است که دچار رکود 

شده، همچنین به گفته فعالان بازار، بازار رهن و اجاره نیز در 
نیمه اول امسال به رقم سال های گذشته رونق چندانی نداشته 
و ساخت وسازها نیز دچار چنین مشکلی شده اند. اما امیدها به 
این سو می رود که در نیمه دوم سال در این بازارها تغییراتی 
صورت گیرد و همچنین مذاکرات هسته ای بتواند تاثیرات 

مثبتی در این زمینه ایجاد کند.
استان  انبوه سازان  انجمن  رئیس  خصوص  این  در 
اصفهان اظهار کرد: در ساخت وساز نیز همانند بازار مسکن 
مدت هاست که رکود وجود دارد و این وضعیت در نیمه 
دوم سال نیز همچنان ادامه خواهد داشت و جز تغییرات 
مختصری اتفاقی رخ نخواهد داد. احمد تولا در ادامه گفت: 
منظور از ساخت وساز، ساختمان های مسکونی است؛ اگرچه 
ساختمان های غیرمسکونی و تجاری نیز در رکود هستند 
اما این پروژه های عمرانی بیشتر به پولی بستگی دارد که از 
طرف دولت تزریق می شود و در این صورت این پروژه ها انجام 
خواهند شد. همچنین فردین یزدانی، کارشناس بازار مسکن 
در رابطه با پیش بینی خود از بازار اجاره بهای مسکن گفت: در 
یک کلام می توان گفت بازار مسکن در نیمه دوم سال همانند 
نیمه اول سال است و حتی بازار اجاره بها در نیمسال دوم بدتر 

از نیمسال اول می شود و این اتفاقی است که رخ می دهد.
این کارشناس بازار مسکن افزود: این موضوع تنها به بازار 
اجاره بها مربوط نمی شود و بازار خرید و فروش مسکن و 
ساخت وساز نیز همانند نیمه اول سال است و تغییر چندانی 
نمی کند؛ چرا که حتی اگر تحریم ها برداشته شود بیش از 

یک سال زمان می برد تا تاثیر خود را بر بازار مسکن بگذارد.
و  ساخت وساز  میزان  قیمت ها،  کرد:  بیان  پایان  در  او 
بازار مسکن در نیمه دوم سال هیچ  مولفه های دیگر در 

تغییری نخواهد کرد.

باوجود صورتجلسه افزایش 20هزارتومانی حق مسکن امسال کارگران دردی ماه 
93 ونامه وزیر کار به معاون اول رئیس جمهور برای تائید آن، مقامات کارفرمایی 

می گویندتوافقی به این شکل نبوده وافزایش درکل اعمال شده است.
بیش از 8 ماه پیش و در آخر دی ماه سال گذشته صورتجلسه ای در شورای عالی کار به 
امضای نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت رسید که طی آن، قرار بود یکی از بندهای 

مزایای جانبی مزد امسال مشمولان قانون کار 2 برابر شود. 
موضوع از این قرار بود که تصمیم افزایش حق مسکن از 20 به 40 هزار تومان گرفته شد 
و شورای عالی کار برای دریافت مصوبه نهایی و تاییدیه هیات وزیران نامه ای به امضای وزیر 
کار به معاون اول رئیس جمهور نوشت و در آن نامه ربیعی از جهانگیری درخواست کرد هیات 

وزیران به قید فوریت صورتجلسه افزایش حق مسکن امسال کارگران را برررسی و تایید کند.
 اما حالا ماه ها از آن زمان می گذرد و دولت هیچ پاسخی به این نامه نداده و به صورت 
غیرمستقیم با آن مخالفت کرده است در حالی که نمایندگان کارگران می گویند مسئولان 
دولتی حاضر در نشست های شورای عالی کار، افزایش حق مسکن امسال را به عنوان یکی از 
بندهای قطعی بسته مزد 94 مشمولان قانون کار تلقی کرده بودند و از این بابت به کارگران 

گفتند افزایش در این بخش قطعی خواهد بود. 
نمایندگان کارگری در ماه های گذشته با انتقاد از رویکرد دولت درباره افزایش حق مسکن 
سال 94 کارگران، عنوان کردند دیگر به وعده های دولت در نشست های تعیین دستمزد سال 

95 اعتماد نخواهند کرد و هرچه که باشد، در همان شورای عالی کار تصویب می کنند.
 اصغر آهنی ها با بیان اینکه درباره افزایش حق مسکن امسال کارگران توافق نهایی صورت 
نگرفته بود، گفت: در مصوبه آخر مجموع درآمدها در نظر گرفته شد. امسال افزایش ها برای 
تمامی سطوح مزدی به صورت یکسان دیده شد و این یک امتیازی است که در قالب تصمیم 

شورای عالی کار اعمال شد.
 نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار اظهارداشت: کارفرمایان چیزی را به شکل مطرح 
شده قبول نکرده بودند که حالا به اجرا در نیامده باشد. امروز وضعیت کارفرمایان خصوصی و 
تولید مطرح است و در حالی که دولت 85 درصد اقتصاد کشور را در اختیار دارد، توان چندانی 

در بنگاه ها مشاهده نمی شود.
 آهنی ها خاطرنشان کرد: اگر کارفرما نتواند کار کند نیروی کار بیکار خواهد شد و امروز 
بسیاری از کارفرمایان با شرایط افت شدید فعالیت ها و رکود مواجه هستند. بسیاری از بنگاه ها 
با درآمد پایین فعالیت داشته و یا در نقطه سر به سر هزینه ها و درآمدها قرار دارند. باید این 

شرایط را حفظ کنیم تا بتوانیم از رکود عبور نماییم.

با اعلام کاهش شکر در شیرهای طعم دار اعلام شد؛ 

واردات نوشابه های گازدار ممنوع شد 

پیش بینی بازار مسکن و ساخت وساز در نیمه دوم امسال 

بسته مزد 94 بدون حق مسکن بسته شد؛

مخالفت زیرپوستی با بندجنجالی مزد۹۴

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
 موجب اجراییه صادره از شعبه 8 شورای حل اختلاف قم که در اجرای احکام به شماره 
10/92ج/1256 ثبت گردیده له احسان ا... ذاکری و علیه سعدا... مولائی که محکوم  علیه 
محکوم است به پرداخت 18/000/000 ریال در حق محکوم له و تادیه حقوق اجرائی به 
صندوق دولت که محکوم له در راستای استیفا محکوم به اقدام به توقیف تعداد یک تخته 
فرش 500 شانه نگین مهر خاطره مشهد – 12 متری نو و آکبند به ارزش 7/500/000 
ریال و یکدس��تگاه تلویزیون ال س��ی دی-42 اینچ مارک دوو به همراه کنترل به ارزش 
8/500/000 ریال از محکوم علیه نموده که کارشناس جمعا 16/000/000 ریال ارزیابی 
نموده: که مقرر گردیده اموال فوق الذکر در تاریخ 94/8/10 ساعت 9 الی 9/30 صبح به 
آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی 
اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال 
را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی 
شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ راپیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده مزایده باید 
ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید . این آگهی 
یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد 

مراجعه نمائید.
حسن کاظمی- دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم
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دبیر هیئت کشتی استان قم خبر داد؛

معرفی رقبای قم در مرحله دوم لیگ برتر 
کشتی فرنگی ایران

دبیر هیئت کشتی استان قم از مشخص شدن رقبای تیم هیئت قم در مرحله 
دوم رقابت های لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور خبر داد.

احمد رضایی  اظهار کرد: دیدارهای نخستین مرحله از فصل جاری رقابت های لیگ برتر 
کشتی فرنگی باشگاه های کشور اردیبهشت ماه سال جاری با شرکت تیم های لیگ برتری 
در شهر کرج به انجام رسید.  وی ادامه داد: به دلیل اینکه تیم های ملی کشتی فرنگی 
رده های سنی مختلف کش��ورمان از اردیبهشت ماه تا کنون درگیر رقابت های مختلف 
بین المللی، قهرمانی آسیا و پیکارهای قهرمانی جهان بوده اند، مرحله دوم لیگ برتر کشتی 
فرنگی باشگاه های کشور با چند ماه تاخیر برگزار می شود.  دبیر هیئت کشتی استان 
قم ابراز کرد: کشتی گیران قم در مرحله نخست رقابت های این فصل رتبه سوم جدول 
رده بندی را به خود اختصاص داده اند و اکنون با انگیزه و روحیه بهتر و همچنین شرایط 
مطلوب و مناسب تر آماده حضور پرقدرت در مرحله دوم لیگ برتر هستند.  وی در ادامه 
به اسامی تیم ها و نفرات شرکت کننده در مرحله دوم لیگ برتر کشتی باشگاه های کشور 
اشاره کرد و افزود: تعداد هفت تیم در مسابقات لیگ برتر کشتی آزاد و هفت تیم در دومین 
مرحله لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور حضور خواهند داشت.  رضایی در ادامه 
به مشخص شدن میزبان و زمان برگزاری رقابت های این مرحله توسط فدراسیون کشتی 
اشاره کرد و افزود: پیکارهای مرحله دوم لیگ برتر باشگاه های کشور روزهای بیست وسوم 
و بیست وچهارم مهر ماه به میزبانی هیئت کشتی استان کرمانشاه و در شهرستان اسلام آباد 
غرب برگزار می شود.  دبیر هیئت کشتی استان قم بیان کرد: با توجه به ثبت نام انجام 
شده در کمیته لیگ فدراسیون کشتی، تیم های کشتی آزاد گاز مازندران، بیمه رازی، 
ستارگان ساری، دانشگاه پیام نور، گروه ساختمانی کفایتی، شهرداری همدان و هیئت 
کشتی کرمانشاه در لیگ برتر کشتی آزاد حضور دارند.  وی خاطرنشان کرد: همچنین 
تیم های کشتی فرنگی پاس قوامین، شهرداری همدان، بیمه رازی، سینا صنعت ایذه، 
دوکوهه اندیمش��ک، دانشگاه پیام نور و هیئت کشتی استان قم در مسابقات لیگ برتر 
کشتی فرنگی باشگاه های کشور برابر یکدیگر به میدان خواهند رفت.  رضایی ابراز کرد: 
س��ال گذشته تیم کشتی فرنگی صبا بعد از اینکه بین تیم های برتر لیگ برتر کشتی 
فرنگی باشگاه های کشور در سال 1393 قرار گرفت به عنوان یکی از نماینده های ایران 
در جام باشگاه  های جهان حضور پرفروغی داشت و رتبه هشتم جهان را نیز بین 16 تیم 
به خود اختصاص داد.  وی یادآور شد: اکنون با تجربه های بسیار خوبی که کشتی گیران 
قم از حضور در دوره قبلی لیگ برتر، جام باشگاه های جهان در سال 2014 و همچنین 
مسابقات قهرمانی کشور و رقابت های جهانی و آسیایی یک سال اخیر به دست آورده اند، 
به موفقیت دوباره در لیگ برتر امید زیادی داریم.  رضایی عنوان کرد: کشتی گیران عضو 
تیم های حاضر در مسابقات لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور رقابت های خود را 
در اوزان 59، 66، 71، 75، 80، 85، 98 و 130 کیلوگرم برگزار می کنند تا جایگاه تیم های 

خود را در جدول بهبود ببخشند.

سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم:

صبای قم برای کسب 3 امتیاز از پرسپولیس 
وضعیت مطلوبی دارد

سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم از شرایط مطلوب و آمادگی بالای 
تیم صبا برای غلبه بر پرسپولیس در بازی بزرگ هفته هفتم لیگ برتر فوتبال 

خبر داد.
محمدرضا کشوری فرد  اظهار کرد: صبای قم از تعطیلی لیگ برتر فوتبال بهترین استفاده 
را کرده و اکنون در بهترین شرایط برای کسب برتری در مقابل پرسپولیس و به دست 

آوردن سه امتیاز این بازی قرار دارد. 
وی با بیان اینکه اردوی رامسر و تمرینات این روزها در تهران بر آمادگی صبای قم افزوده 
است، گفت: گرفتن سه امتیاز از مصاف حساس این هفته با پرسپولیس تهران اهمیت 
بس��یار زیادی دارد و با توجه به انجام این بازی در خانه حریف ، باید از بهترین نمایش 
صبا را در ورزش��گاه آزادی شاهد باشیم. کشوری فرد با تاکید بر اینکه بازیکنان صبا در 
شرایط کنونی دارای شرایط مطلوبی از نظر روحی و جسمی هستند، تصریح کرد:  بازی با 
پرسپولیس تهران حساسیت های بالایی دارد و به دلیل اینکه بعد از اتفاقات اخیر به ویژه 
فوت زنده یاد هادی نوروزی با این تیم بازی می کنیم شرایط خاص است اما صبا خود را 
از هر نظر برای این دیدار آماده کرده است. سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم 
بیان کرد: وحدت و همدلی در کنار آمادگی روحی و جسمی مهمترین عاملی است که 
منجر به موفقیت صبا در این دیدار خواهد شد تا تیم پرتوان صبا بار دیگر به رده های بالای 
جدول نزدیک تر شود، صبا ظرفیت بالایی دارد و کمی جلوتر برویم بدون تردید آماده تر 
هم می شود. وی در ادامه به استفاده مفید صبا از تعطیلات لیگ برتر اشاره کرد و افزود: 
همه فوتبال دوستان و کارشناسان این رشته به خوبی می دانند، به دلیل اینکه در آغاز 
لیگ زمان مناسبی برای آماده سازی نداشتیم، شرایط سختی در آغاز لیگ برای صبا وجود 
داشت، اما دو تعطیلی اخیر لیگ برتر به دلیل حضور تیم ملی در انتخابی مشترک جام 

جهانی و جام ملت های آسیا برای تیم ما بسیار مفید بود.

مدت ها  از  پس  فوتبال  برتر  لیگ  هشتم  هفته 
تعطیلی این مسابقات، تحت تأثیر درگذشت کاپیتان 

تیم فوتبال پرسپولیس برگزار خواهد شد.
 بعد از 19 روز تعطیلی برای تیم ملی، لیگ دوباره بعد از 
این تعطیلات از سر گرفته خواهد شد و پس از اینکه چهارم 
مهرماه سوت پایان آخرین بازی هفته هشتم به صدا درآمد، 
فردا )پنجشنبه(  سوت آغاز اولین بازی هفته هشتم به صدا در 
خواهد آمد، این بار البته با شرایطی متفاوت. یکی از بازیکنان 
لیگ و اتفاقاً جزو محبوب ترین های آنها در تعطیلات جان 
خود را از دست داد و حالا لیگ با یاد و به احترام هادی 

نوروزی، کاپیتان فقید پرسپولیس از سر گرفته خواهد شد.
استقلال خوزستان - ملوان بندرانزلی

این بازی مصاف تیم هایی است که هیچکس فکر نمی کرد 
تا پایان هفته هفتم در بالای جدول حضور داشته باشند. 
استقلال خوزستان تا به اینجا پدیده لیگ بوده و با 14 امتیاز 
در رتبه سوم قرار دارد و ملوان هم با تمام مشکلاتی که داشت 
11 امتیازی و در رتبه ششم است. با این شرایط مصاف دو 
تیم غیرقابل پیش بینی است، چراکه تعطیلات لیگ شرایط 
را برای همه تیم ها تغییر داده است و باید دید از بین عبدالل 
ویسی و حمید استیلی، دو مربی جوان استقلال خوزستان 
و ملوان کدامیک توانسته تیمش را در شرایط آرمانی حفظ 

کند.
پدیده خراسان - استقلال تهران

بارزترین نکته بین بازیکنان تیم استقلال، روحیه بالای آنها 
به دلیل صدرنشینی شان است. استقلال که روی کاغذ تا به 
اینجای لیگ قرعه نسبتاً مناسبی داشته است، توانسته از این 
موقعیت استفاده کرده و صدر جدول را در اختیار داشته باشد. 
حالا در چنین شرایطی این تیم باید در مشهد به مصاف 
پدیده برود که مقابل نام های لیگ نتایج خوبی گرفته و علاوه 
بر متوقف کردن پرسپولیس در تهران، تراکتورسازی را هم 
شکست داده است. شاید شرایط پدیده تا به اینجای لیگ 
خوب نبوده و این تیم با 9 امتیاز در رتبه نهم قرار داشته 
باشد، اما مسلماً استقلالی ها نمی تواند پدیده را در خانه اش 

دست کم بگیرند.
سایپا - ذوب آهن اصفهان

همسایه های بالانشین در شرایط خوبی به هم رسیدند. 
شاگردان مجید جلالی و یحیی گل محمدی که به ترتیب با 
13 و 11 امتیاز رتبه های چهارم و پنجم جدول را در اختیار 
دارند می توانند با یک پاتک به حریف خود در دیدار هفته 
هشتم، شرایط شان را بهتر کنند. سایپا می تواند با پیروزی و 
17 امتیازی شدن از شرایط بازی های این هفته استفاده کرده 
و به صدرجدول نزدیک تر شود و ذوب آهن هم با پیروزی 
احتمالی به جمع مدعیانی می پیوندد که هنوز نتوانسته اند 
آنقدرها هم مقتدر نشان دهند. پس رسیدن به صدرجدول 

چندان هم نمی تواند سخت باشد و این موضوع را بازیکنان 
سایپا و ذوب آهن به خوبی می دانند. البته مساوی در این بازی 

شاید به درد هیچکدام از تیم ها نخورد.
سپاهان اصفهان - سیاه جامگان مشهد

سپاهان خیلی سریع وارد حاشیه شد. با اولین شکست 
و آن هم شکست خارج از خانه مقابل صبای قم، هواداران 
سپاهان آنچنان به کادرفنی و بازیکنان تیم شان تاختند که 
همه از این نوع رفتار تعجب کردند. اما حاشیه های سپاهان 
فقط همین مسئله نبود. این تیم که پس از جدایی احسان 
حاج صفی در هفته پنجم نشان داده قدرت گذشته را ندارد، 
حالا به طور رسمی کاپیتانش را هم از دست داده است. محرم 
نویدکیا که از ابتدای فصل در تمرینات سپاهان شرکت نکرد، 
در تعطیلات با نامه ای رسمی از سپاهان خداحافظی کرد و 
با این شرایط سپاهان بیش از پیش وارد حاشیه شد. حالا 
طلایی پوشان با این حاشیه ها باید به مصاف سیاه جامگانی 
بروند که با تغییرات روبه رو بوده است. فرهاد کاظمی که 
اتفاقاً سابقه نشستن روی نیمکت سپاهان را هم دارد، از هفته 
هشتم هدایت مشکی پوشان مشهدی را به عهده گرفته و 

مطمئناً می تواند سیاه جامگان را متحول کند.
راه آهن - استقلال اهواز

تیم های شش و پنج امتیازی لیگ برتر به هم رسیدند. 
راه آهن از هفته هفتم با اخراج فرهاد کاظمی، مهدی تارتار 
را به عنوان سرمربی اش انتخاب کرد و در اولین قدم هم به 
استقلال تهران رسید، دیداری که بسیار جنجالی بود و در 
نهایت با تساوی به پایان رسید، اما راه آهن در آن نشان داد که 
با تارتار تیمی به مراتب خطرناک است. حال اینکه این تیم 
در پذیرایی اش از استقلال اهوازی که از ابتدای فصل شرایط 
خوبی نداشته، چه خواهد کرد مسئله ای است که باید منتظر 

ماند و دید.
گسترش فولاد تبریز - نفت تهران

دو مربی جوان؛ فراز کمالوند روی نیمکت گسترش فولاد 
و علیرضا منصوریان روی نیمکت نفت. حالا تقابل این دو 
مربی در هفته هشتم می تواند دیدنی باشد، کمالوندی که 
گسترش فولاد را با 11 امتیاز در رتبه هفتم جدول حفظ 
کرده، اما علیرضا منصوریان در عین ناباوری نتوانسته این 
فصل نتایج خوبی بگیرد و در حد انتظار ظاهر نشده است. 
با این حال مسئولان نفت با یک جلسه و خواستن توضیح 
از کادرفنی، حمایت خود را از منصوریان اعلام کردند تا این 
مربی به کارش ادامه دهد. شاید بازی با گسترش فولاد فرصت 
دوباره ای برای نفت تهران باشد تا منصوریان خودش و تیمش 
را احیا کند، در غیر این صورت باید منتظر به حاشیه رفتن 

نفت هم باشیم.
فولاد خوزستان - تراکتورسازی تبریز

فولاد و تراکتورسازی در لیگ پانزدهم هیچکدام نتوانستند 

انتظارات را برآورده کنند. اتفاقاً این دو تیم از مربیان خارجی 
تیم های  هدایت  نیز  گذشته  فصل  که  می برند  بهره  هم 
فعلی شان را در اختیار داشتند و حالا به بد شرایطی رسیده اند. 
دراگان اسکوچیچ، برخلاف سال های گذشته نتوانسته فولاد 
را بین مدعیان قرار دهد و این تیم با سه امتیاز قعرنشین لیگ 
است و تونی اولیویرا هم نتایج ناامید کننده ای با تراکتورسازی 
گرفته است. حالا این دو تیم با هواداران پرشور خود فقط 
و فقط از تیم های خود پیروزی می خواهند و شاید یک 
شکست دیگر سرنوشت بدی برای اولیویرا و اسکوچیچ رقم 
بزند، مربیانی که قبل از تعطیلات لیگ هم زمزمه جدایی شان 

شنیده شده بود، اما در سمت خود باقی ماندند.
 پرسپولیس - صبای قم

ایست قلبی هادی نوروزی، کاپیتان پرسپولیسی ها همه را 
شوکه کرد. شوکی که تمام لیگ را تحت تأثیر خود قرار داد 
و حالا با این شرایط تیم ها باید بازی های خود را آغاز کنند. 
شرایطی که شاید سخت ترین آن برای پرسپولیسی ها باشد 
که بدون کاپیتان خود باید فصل را به پایان برسانند. حالا در 
آغاز دوباره لیگ پرسپولیس در 24 مهرماه باید بدون شماره 
24 خود به مصاف صبای قمی برود که علی دایی سرمربی اش 
است و این مربی پس از اخراج از پرسپولیس، بری اولین بار 
است که با تیم سابقش روبه رو خواهد شد. مسلماً اتفاقی که 
برای نوروزی رخ داد، تمام اتفاقات این بازی را تحت تأثیر قرار 
خواهد داد، اما باید دید پرسپولیسی ها با این اتفاق روحیه خود 
را به طور کل از دست داده و در ادامه لیگ ضعیف تر می شوند 
یا برانکو ایوانکوویچ و شاگردانش می توانند به یاد نوروزی و 
برای شادی روح کاپیتان شان پرسپولیس را به سمت قهرمانی 

هدایت کرده و شرایط شان را در لیگ تغییر بدهند.
امروز - 23 مهرماه 94

استقلال خوزستان - ملوان بندرانزلی، ورزشگاه غدیر اهواز، 
ساعت 17:10 

جمعه - 24 مهرماه 94
ثامن الائمه  تهران، ورزشگاه  استقلال   - پدیده خراسان 

مشهد، ساعت 15
سایپا - ذوب آهن اصفهان، ورزشگاه پاس قوامین، ساعت 

15:45
سپاهان اصفهان - سیاه جامگان مشهد، ورزشگاه فولادشهر 

اصفهان، ساعت 15:45
راه آهن - استقلال اهواز، ورزشگاه شهدای شهر قدس، 

ساعت 15:45
گسترش فولاد تبریز - نفت تهران، ورزشگاه اختصاصی 

گسترش فولاد، ساعت 15:45
فولاد خوزستان - تراکتورسازی تبریز، ورزشگاه غدیر اهواز، 

ساعت 17:10
پرسپولیس - صبای قم، ورزشگاه آزادی، ساعت 18:24

آغاز دوباره لیگ این بار بدون نوروزی و به یاد نوروزی

 دایی به پرسپولیس بدون »هادی« رسید

شرایط کار کردن زیر نظر مربی بزرگی مانند کی روش خاص است

پیروانی: بازیکنانی که به اردوی تیم ملی 
دعوت می شوند به گردش نمی روند

مدیر تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: باید بدانیم که اگر قرار است به جام 
جهانی صعود کنیم باید تفکر جهانی داشته باشیم.

 افشین پیروانی در خصوص دیدار دوستانه روز گذشته ایران و ژاپن که با نتیجه تساوی 
یک - یک به اتمام رسید، اظهار داشت: ابتدا باید بگویم که ارزش مالی دو ستاره ژاپن 
یعنی هوندا و کاگاوا به اندازه کل تیم ما بود و 12 بازیکن تیم ملی ژاپن در لیگ های 

معتبر اروپایی بازی می کنند. به نظر من فوتبال ژاپن فراتر از آسیاست. 
 وی ادام��ه داد: ژاپ��ن برای بازی با ایران زودتر از تیم ما از عمان به تهران آمد که این 
نشان دهنده حرفه ای گری آنهاست. فدراسیون فوتبال ما همیشه تمام تلاشش را انجام 
می دهد تا بهترین امکانات را در اختیار تیم ملی قرار بدهد، اما باید بدانیم که اگر قرار 
است به جام جهانی صعود کنیم باید تفکر جهانی داشته باشیم. ما و ژاپن همزمان در 
عمان بازی کردیم، اما ژاپنی ها بلافاصله و مستقیم به تهران آمدند، ولی ما برای حضور 

در تهران به کشور ثالثی سفر کردیم.
 مدیر تیم ملی فوتبال کش��ورمان افزود: بازی روز گذش��ته از نظر فنی خوب بود، ما 
ایران بودیم و تیم اول رنکینگ آسیا و رقیب مان هم تیم دوم رنکینگ آسیا. همان طور 
که انتظار داشتیم بازی کیفیت و سرعت خوبی داشت. تیم ما جوان شده و نیاز داریم 
تا بازیکنان جوان را بیشتر در بازی های بزرگ محک بزنیم. در مجموع فکر می کنم در 
بازی با ژاپن بهتر از بازی با عمان کار کردیم. جوان های تیم ملی ایران روز گذشته نوید 

روزهای خوبی را به فوتبال ایران دادند. 
پیروان��ی که با رادیو ورزش گفت وگو می ک��رد، در مورد برنامه های آینده تیم ملی و 
بازی های دوستانه شاگردان کی روش در راه صعود به جام جهانی 2018 روسیه و انتقاد 
برخی از مربیان و مدیران لیگ برتری به برنامه های تیم ملی خاطرنشان کرد: ما اگر قرار 
باشد به جام جهانی صعود کنیم همه از آن نفع می بریم. وقتی روز گذشته با مدیر تیم 
ملی ژاپن صحبت می کردم می گفت بازی های فیفادی ما تا دو سال آینده برنامه ریزی 

شده در حالی که تیم ملی ایران هنوز حریف بعدی دوستانه خود را نمی شناسد. 
وی اف��زود: ب��ا توجه به اینکه تیم جوانی در اختیار داریم در تعطیلات لیگ باید اردو 
برگزار کنیم تا ش��رایط بچه ها خوب شود. آنهایی که تند، تند مصاحبه می کنند و از 
اردوهای تیم ملی ایراد می گیرند بدانند که وقتی بازیکن به تیم ملی دعوت می ش��ود 
انگیزه او دو برابر می شود، چون شرایط کار کردن زیر نظر مربی بزرگی مانند کی روش 

خاص است و تمرینات خوب و منظمی برگزار می شود.
 مدیر تیم ملی فوتبال تصریح کرد: باید تعامل بیش��تری بین باش��گاه ها و تیم ملی 
برقرار ش��ود. من می دانم که باشگاه ها مشکلات عدیده ای دارند، اما وقتی بازیکنان به 
اردوی تیم ملی می آیند ش��رایط خاصی دارند چون کیفیت تمرینات و اردوهای تیم 
ملی متفاوت است و کیفیت تیم ملی از باشگاه بالاتر است، پس دوستان دلواپس این 
نباشند که بازیکن شان در تیم ملی چه شرایطی دارد. بازیکنانی که به اردوی تیم ملی 
می آیند تمرینات س��ختی را انجام می دهند و به گردش و تفریح نمی روند! دوس��تان 
اگر می خواهند به اردوی تیم ملی بیایند و شرایط را از نزدیک ببینند، نه اینکه از دور 

قضاوت کنند. 
پیروانی در دفاع از برنامه ها و اردوی های تیم ملی گفت: چند سال پیش هم به خاطر 
برنامه های تیم ملی پرسپولیس از لیگ کنار کشید. من نمی خواهم به کسی یا باشگاهی 
جسارت کنم و مثلاً بگویم ما در تیم ملی شق القمر می کنیم و در باشگاه ها اتفاقی رخ 
نمی دهد، اما می گویم بین تیم ملی و باشگاه ها باید تعامل وجود داشته باشد. باشگاه ها 
در فوتبالی که با دو باخت مدیر و مربی آن عوض می شوند حق دارند به فکر خودشان 
باشند، اما بدانند اگر تیم شان نتیجه نگرفت به خاطر مثلًا  یک بازیکن ملی پوش شان 
نیست. به قول آرسن ونگر هزار جلسه تمرین به اندازه یک مسابقه نیست. در آخر باید 

بین باشگاه ها و تیم ملی تعامل باشد و اگر هم انتقادی وجود دارد، باید منطقی باشد.

برانکو:

 از نظر من حضور نوری در پرسپولیس
 منتفی است

سرمربی تیم فوتبال پر سپولیس می گوید حضور محمد نوری در پر سپولیس 
یک شایعه است.

طی روزهای اخیر شایعاتی مبنی بر حضور مجدد محمد نوری در تیم فو تبا ل پر سپولیس 
مطرح شد. این در حالی است که نوری با باشگاه المسیمیر قطر قرارداد دارد و در حال  

حاضر برای این تیم بازی می کند. 
طبق قوانین نقل و انتقالات اگر قرار باش��د بازیکنی خ��ارج از فصل نقل و انتقالات به 
باشگاهی در لیگ برتر ایران بیاید، باید حداقل سه ماه بازیکن آزاد بوده باشد بر همین 
اساس محمد نوری در حال  حاضر از نظر قانونی نمی تواند به پر سپولیس بپیوندد، زیرا او 

بازیکن آزاد محسوب نمی شود.
 البته نکته دیگری که قابل ذکر است این که معمولا باشگاه های قطری در صدور رضایت 
نامه برای بازیکنان خساس��ت خاصی به خرج می دهند و به راحتی رضایت نامه صادر 
نمی کنند. البته اگر قرار باشد نوری به پر سپولیس بیاید باید منتظر باشیم تا فصل نقل و 

انتقالات این فصل سر برسد. 
در همین ارتباط برانکو ایوانکوویچ،سرمربی تیم فوتبال پر سپولیس  اظها ر کرد: محمد 
نوری، کاپیتان تیم فو تبا ل پر سپولیس بوده و بازیکن ارزشمندی است. من برای او احترام 
خاصی قائل هستم، اما واقعیت این است که او با یک باشگاه قطری قرارداد دارد و باید 
وظایفش را نسبت به آن باشگاه انجام بدهد بنا بر این از نظر من حضورش در تیم فو تبا ل 

پر سپولیس منتفی است. 
او افزود: بهتر است در شرایط کنونی که تیم ما نیاز به آرامش دارد به این شایعات پرداخته 

نشود تا ما با آرامش بیشتری کارمان را در لیگ ادامه دهیم.

دین محمدی: 

با توجه به غیبت ملی پوشان امید و بزرگسال 
کار دشواری برابر پدیده داریم

مربی تیم فوتبال استقلال گفت: من آنقدر در اردوهای تیم ملی حضور داشتم 
که متوجه نشدم بچه اولم چطور بزرگ شد!

 سیروس دین محمدی در مورد شرایط تیم فوتبال استقلال برای دیدار روز جمعه مقابل 
پدیده مش��هد اظهار داش��ت: برخی از بازیکنان ما مصدوم و برخی نیز در اردوهای تیم 
ملی و امید حضور داشتند و دارند. همین مسئله باعث شده بین بازیکنان فاصله ایجاد 
شود. حساب کنید که ملی پوشان سه شنبه برابر ژاپن به میدان رفتند و بازیکنان امید نیز 
چهارشنبه در مسابقات غرب آسیا باید بازی کنند. با توجه به این شرایط کار سختی مقابل 

پدیده خواهیم داشت. 
وی با اشاره به وقفه بازی های لیگ برتر به خاطر بازی های تیم ملی عنوان کرد: تعطیلی 
20 روزه برای بازی با عمان خیلی زیاد بود. اگر قرار اس��ت حرفه ای باشیم، باید ببینیم 
اروپایی ها چه کارهایی انجام می دهند. در اروپا، بازیکنان 3 روز قبل از بازی های ملی، در 
اردوی تیم ملی کشورشان حضور می یابند. آندرانیک تیموریان و امید ابراهیمی با هم و 
سیدجلال حسینی و پژمان منتظری هم کنار هم بازی کرده اند و نباید 20 روز لیگ را 

تعطیل کنند که بیشتر هماهنگ شوند.
 مربی استقلال افزود: خودم ملی پوش بوده ام و می دانم دوری یک ماهه از خانواده چقدر 
سخت است. آنقدر در اردوهای تیم ملی حضور داشتم که متوجه نشدم بچه اولم چطور 
بزرگ شد! آدم معمولی این حرف ها را نمی زند و فردی هستم که سال ها در اردوهای تیم 

ملی بودم و می دانم دور بودن از خانواده چقدر سخت است. 
دین محمدی که در تمرینات استقلال پا به پای بازیکنان تمرین می کند، در مورد اینکه 
بازیکنان اس��تقلال به او پیشنهاد کرده اند که در ترکیب این تیم به میدان برود، گفت: 
همیشه دوست دارم فیزیک خودم را حفظ کنم. اگر مربی وضعیت خودش را حفظ کند 
در انتقال مفاهیم به بازیکنان تاثیرگذار خواهد بود. این موضوع هم برای تیم خوب است 

و هم برای سلامتی خودمان. 
وی عنوان کرد: همیشه برای بازیکنان کُری  می خوانم چون اعتقاد دارم در کنار نظم و 
انضباط باید کری خوانی وجود داشته باشد. اگر کری خوانی باشد، بازیکن در تمرین بیشتر 

تلاش می کند. 

با اعلام مدیر تیم های ملی والیبال؛

کواچ رفتنی شد
مدیر تیم های ملی والیبال از جدایی اسلوبودان کواچ خبر داد.

امیرحسین منظمی  با اعلام این خبر افزود: هرچند که زمان مان برای پیکارهای پیش  رو 
کم است ولی به جمع بندی رسیدیم که سرمربی تیم ملی را تغییر دهیم.

 وی ادامه داد: به این نتیجه رسیدیم که کواچ دیگر کاریزمای لازم را ندارد و بازیکنان نیز 
از وی حرف شنوی ندارند. 

منظمی در پاسخ به این پرسش که روزهای گذشته اعلام شد، کواچ کوتاه آمده و برای 
تغییر در کادر فنی موافقت کرده، چرا حالا باید برود، گفت: در صحبتی که با آقای داورزنی 
داشتم، گفت که سرمربی تیم ملی چنین چیزی را نپذیرفته و تأکید کرده که کادرش 

خیلی خوب است.
 کاپیتان سابق تیم ملی درباره اینکه سرمربی بعدی ایرانی است یا خارجی، بیان کرد: 
100 درصد ایرانی نیست و درصدد هستیم یکی از مربی های خوب خارجی را بیاوریم 
که نیاز به بررسی های دقیق دارد و نباید شتاب زده عمل کنیم. در حال ارزیابی گزینه های 

مختلف  هستیم.

افُت بدنی بازیکنان، معضل امروز فوتبال ایران

ایرانی که در جام قهرمانان باشگاه های آسیا  تیم های 
حضور پیدا می کنند در مسابقات لیگ داخلی دچار افت 
می شوند و شاید بتوان با قدری مسامحه این فرایند را به تمام 

تیم های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا نسبت داد.
 فصل گذشته هم زمان با برگزاری بازی های لیگ قهرمانان آسیا، 
چند روزی لیگ برتر تعطیل شد، اما لیگ برتر امسال بیشتر از هر 
دوره دیگر شاهد تعطیلات نامنظم و مداوم بود به طوری که پس از 
انجام کمتر از یک سوم بازی های لیگ شاهد سه دوره تعطیلات بلند 

مدت بودیم. 
جنگیدن هم زمان تیم ها در سه جبهه لیگ برتر، لیگ قهرمانان 
آسیا و جام حذفی آن قدر به تیم ها فشار می آورد که نه تنها موفق به 
کسب نتیجه خوب در لیگ آسیا نمی شوند بلکه در مسابقات داخلی 
نیز افت محسوسی نشان می دهند. به نظر می رسد برگزاری دو یا 
سه بازی حرفه ای در یک هفته مانند تیم های اروپایی، برای تیم های 
ایرانی رویایی دور از ذهن باشد. در لیگ های اروپایی معولا تیم ها در 
هفته 2 یا 3 بازی انجام می دهند و هیچ افت بدنی در بین بازیکنان 

آن ها دیده نمی شود.
 تعطیلات مداوم و وقفه هایی که در لیگ برتر رخ می دهد به 
اعتقاد بسیاری از کارشناسان سبب افت بدنی بازیکنان و از فرم 
خارج شدن آن ها می شود به طوری که با شروع مجدد لیگ برتر 
این بازیکنان نمی توانند بازی مطلوب خود قبل از آغاز تعطیلات را 

به نمایش بگذارند.
 برای پی بردن به این تفاوت که چرا در لیگ های اروپایی می توان 
چند بازی را در یک هفته انجام داد، اما در ایران نمی توان انتظار 
بیش از یک بازی در هفته را از بازیکنان داشت، با علی صالح نیا، 
مربی بدنسازی تیم فوتبال سپاهان و بهزاد نوشادی، مربی بدنسازی 

تیم فوتبال ذوب آهن به گفت وگو پرداخت که در ادامه می خوانید:
 نیمکت ذخیره تیم ها ضعیف است 

علی صالح نیا در پاسخ به این سؤال که چرا اکثر تیم های ایرانی 
پس از لیگ قهرمانان آسیا افت پیدا می کنند، گفت: یکی از دلایل 
مهم افت این تیم ها نزدیک بودن زمان بازی ها است و بازیکنان 
فرصت ریکاوری پیدا نمی کنند و نمی توانند برای بازسازی قوای 
بدنی، خود را برای بازی بعدی آماده کنند. به مرور زمان بعد سه 
یا چهار بازی توان بدن تحلیل می رود و بازیکنان نمی توانند بازی 
را در 90 دقیقه ادامه دهند. همچنین بدن بازیکنان ایرانی عادت به 
بازی های چهار روز یک بار ندارد که این مشکل برنامه تمرینات است 

که برای بازی های فشرده طراحی نمی شود.
 وی با بیان اینکه در تیم های ایرانی فشار بازی روی بازیکنانی 
خاص است، ادامه داد: یکی دیگر از دلایل افت این تیم ها این است 
که در تیم های ایرانی فشار بازی در تمام 90 دقیقه روی چند بازیکن 
است. یعنی 11 نفر بازی می کنند و نهایتاً در چند دقیقه پایانی 
نفراتی به عنوان یار تعویضی به بازی می آیند. اگر ترکیب تیم ها را در 
بازی های مختلف مقایسه کنید می بینید که تغییر چندانی نداشته 
است و دست مربیان از بازیکنان هم سطح پر نیست که بتوانند آن ها 
را جانشین بازیکنان اصلی کنند چون نیمکت های ذخیره به اندازه 

کافی قوی نیستند.
 صالح نیا با اشاره به این که زمان مناسب برای بدنسازی در 
اول فصل به تیم ها اختصاص داده نمی شود، افزود: پایه و فونداسیون 
بدنی بازیکنان قبل از شروع مسابقات هر فصل قوی نمی شود. گاهی 
تیم ها آن قدر دیر ترکیب تیم و کادر فنی خود را مشخص می کنند 
که زمان مناسبی برای بدنسازی قبل از مسابقات باقی نمی ماند که 

مربیان بدنساز بتوانند بدن بازیکنان را در طول فصل بیمه کنند.

 تعطیلات متوالی لیگ نتیجه عکس خواهد داشت
با تعطیلات   مربی بدنسازی تیم فوتبال سپاهان در رابطه 
با  برداشت شود که  این طور  : ممکن است  لیگ گفت  متوالی 
تعطیل کردن مداوم لیگ، فشار از بازیکنان برداشته می شود، اما 
دقیقا برعکس می شود. می توانیم این شرایط را مانند سکته ای برای 
بازیکنان بدانیم چون تمام برنامه ریزی های تیم ها به هم می خورد 
و نمی توانیم بازیکنان را در شرایط آمادگی کامل نگه داریم. یک 
برنامه  طبق  خاصی  ساعت  سر  روز  هر  باید  حرفه ای  بازیکن 
مشخصی تمرین کند. با تعطیلی ها متوالی فقط ناهماهنگی در 

تیم ها ایجاد می شود.
 وی با تأکید بر این که بحث ریکاوری در ایران اصلاً جدی گرفته 
نمی شود، گفت: در کشورهای اروپایی و حتی کشورهای حاشیه 
با حوضچه های  ریکاوری  بازی  هر  از  بعد  بلافاصله  فارس  خلیج 
آب گرم یا سرد، ماساژ شروع می شود. در اروپا شب قبل از بازی 
اردو برگزار نمی شود و اعتقاد دارند بهترین جا برای یک ورزشکار 
رختخواب خودش است و بهتر است شب قبل از بازی، بازیکنان در 
خانه خود بمانند، البته اگر مسابقه داخل خانه باشد این کار امکان 
پذیر است، در عوض بعد از هر بازی یک روز در اردو می مانند تا 
دروان ریکاوری را زیر نظر مربیان تیم بگذرانند، اما در ایران این 

طور نیست.
 صالح نیا با اشاره به تغذیه بازیکنان بعد از هر بازی افزود: بعد 
از بازی معمولاً بازیکنان خیلی به تغذیه مناسب اهمیت نمی دهند 
و انرژی از دست رفته بدن در زمان مناسب به بدن بازنمی گردد، به 
بیان عامیانه دخل و خرج بدن بازیکنان به هم نمی خورد و همین 
باعث می شود عمر مفید ورزشی بعضی از ورزشکاران پایین بیاید و 
بعد از دوران بازی هم به پوکی استخوان یا مشکلات دیگر دچار 

شوند. 
در ایران شرایط سفر سخت است 

همچنین بهزاد نوشادی در رابطه با افتی که اکثر تیم های ایرانی 
بعد از لیگ قهرمانان آسیا پیدا می کنند، اظهار کرد: گاهی پس از 
لیگ قهرمانان آسیا بسیاری از بازیکنان تیم های آسیایی از تیم جدا 
می شوند، چون معمولاً ترکیب تیم هایی که مدعی می شوند بعد از 

مدتی تکه پاره می شود و ساختار تیم به هم می خورد.
 وی با اشاره به اینکه ما نباید خود را با کشورهای حوزه خلیج 
فارس مقایسه کنیم، افزود: از نظر استعداد، نیروی انسانی و جمعیت 
وضعیت خوبی در دنیا داریم. مثلاً اگر کل بازیکنان کشورهای عربی 
را باهم جمع کنیم به اندازه ی بازیکنان تیم های پایه ی اصفهان یا 
ندارند. کل جمعیت جوان  فوتبال  به  افراد علاقه مند  خوزستان، 
16 تا 35 سال امارات 200 هزار نفر است و از این تعداد، افراد 
بسیار کمتری به فوتبال این کشورها جذب می شوند، اما ساختار و 
امکانات و پول زیادی که کشورهای عربی دارند با ایران قابل مقایسه 
نیست. عرب ها می توانند بازیکنان خارجی با کیفیت خیلی خوب 
جذب کنند، اما در ایران باشگاه هایی هستند که نه تنها پاداش 
بازیکنان، بلکه قرارداد آن ها را هم نمی توانند بپردازند چون در ایران 

اسپانسرهای قوی نداریم.
 نوشادی با بیان این که شرایط سفر در ایران سخت است، افزود: 
جابجایی و ترانسفر شدن چهار تیمی که به لیگ قهرمانان اعزام 
می شوند باعث افت بدنی می شود، مثلاً تیم ها در مدت زمان کوتاه 
دو پرواز به عربستان قطر یا امارات دارند و بعد از آن در فرودگاه 
معطل می شوند و رفت و آمدهای داخلی هم به آن اضافه می شود. به 
همین خاطر تیم ها معمولاً لطمه می خورند، تیم های ما هنوز از لحاظ 
ساختار، امکانات و ترانسفر اصلا در جایگاه خوبی نیستند و بازیکنان 
توانایی جنگیدن هم زمان در بازی های سه جام را ندارند ضمن اینکه 
خستگی رفت و آمدها که در اثر مسافرت حاصل می شود شرایط 
سختی برای بازیکنان به وجود می آورد به خصوص در ایران که 
شرایط سفر سخت است، پروازها تاخیر دارند و قطار سریع السیر 

نداریم.
 امکانات ضعیف، نتایج ضعیف را سبب می شود 

مربی بدنسازی تیم فوتبال ذوب آهن در رابطه با کمبود امکانات 
مناسب در ایران، گفت: زمانی که با فنرباغچه بازی داشتیم، می دیدیم 
که بازیکنان این تیم مرحله ریکاوری را از همان لحظه که داخل 
اتوبوس می نشستند با ماساژ شروع می کردند. از نظر زمینه های 
عمل  ایرانی  تیم های  قوی تر  بسیار  تیم ها  این  ورزشی  پزشکی 
می کنند. در ایران مربی ها فقط می توانند تمرین را سبک کنند یا 
تمرینات کششی بیشتری در دستور کار خود قرار دهند و از این نظر 

ما اصلاً با آن ها قابل مقایسه نیستیم. 
وی افزود: مثلاً در رختکن تیم های عربی، جکوزی، سونا و تخت 
ماساژ است یا آب های مخصوصی که املاحی که بدن از دست داده، 
سریعاً بر می گرداند و پروسه ریکاوری از همان رختکن آغاز می شود. 
اروپایی  با سیستم  باشد، ولی کاملاً  تیم ها عربی  این  اسم  شاید 
اداره می شوند. مثلاً زمین چمن در امارات مانند مخمل است، اما 
زمین های فوتبال ایران اصلاً خوب نیست. در ایران باید چند سال 
صبر کنیم تا نقش جهان آماده شود در حالی که در قطر ظرف 4 

سال، 8 استادیوم سوپر مدل ساخته می شود.
 نوشادی که نیمکت های ذخیره ضعیف را مانند همتای خودش 
در سپاهان یکی از دلایل افت بدنی تیم ها می داند، ادامه داد: در ایران 
باشگاه ها یک نیمکت قوی ندارند، مثلاً تیم فنر باغچه را می توانیم به 
دو قسمت تقسیم کنیم که یکی از دیگری قوی تر است، اما در ایران 
مثلاً اگر بازیکن دفاع چپ تیمی آسیب ببیند، تیم لطمه می خورد و 

بازیکن جایگزین مناسب برای آن پیدا نمی شود.



علمی و سلامت

از هر ۴ زن ایرانی بالای 50 سال، یك نفر به 
پوکی استخوان مبتلاست 

عضو شورایعالی نظام پزشکی با هشدار نسبت به اینکه طبق برخی مطالعات، 
از هر 4 زن ایرانی بالای 50 سال، یک نفر به پوکی استخوان مبتلاست، گفت: 
همچنین میزان ویتامین "د" در آزمایش بسیاری از دختران جوان از میزان نرمال 

بسیار پایین تر است.
دکتر فرجود شکوهی عضو شورایعالی نظام پزشکی با اشاره به تعریف سازمان بهداشت 
جهانی از پوکی استخوان، مبنی بر اینکه این بیماری یک اختلال اسکلتی است که بیشتر در 
دوران کهنسالی بروز می کند )همان بیماري خاموش قرن(، اظهار داشت: زنان تقریبا 8 برابر 
بیش از مردان در معرض خطر ابتلا به پوکی استخوان هستند.  وی خاطرنشان کرد: در این 
بیماری تراکم و قدرت استخوان های بدن کاهش یافته و بیمار دچار دردهای کهنه بیشتر در 

ناحیه کمر و گردن و بدنبال آن افزایش احتمال شکستگی استخوان  ها می شود.  
افزایش شیوع پوکی استخوان در خانم ها 

عضو کمیته طرح تحول نظام سلامت با بیان اینکه طبق پیش بینی سازمان بهداشت جهانی، 
این بیماری در سراسر دنیا در حال افزایش است، افزود: متاسفانه این بیماری بدون علامت 
بوده و شیوع آن در خانم ها بیشتر است.   وی با ابراز تاسف از اینکه بیشتر خانم ها به علت 
درگیر شدن در مسائل و مشکلات زندگی، توجه کمتری به سلامت خود دارند، تصریح کرد: 
این درحالی است که پر رنگ ترین و کلیدی ترین نقش در سلامت خانواده بر عهده آنهاست لذا 
هر گونه ناتوانی و بیماری آنان، بر جنبه های مختلف سلامت و رفتار اعضاء خانواده تاثیر منفی 
مستقیم دارد.   شکوهی از علل بروز پوکی استخوان به داروهایی چون کورتن، داروهای ضد 
صرع، سرطان و غیره اشاره کرد و ابراز داشت: همچنین بیماری هایی نظیر پرکاری تیروئید، 
دیابت وابسته به انسولین و یا شیوه های غلط زندگی اعم از تغذیه نامناسب، عدم تحرک و 
استفاده از آفتاب از عوامل متعدد دیگری است که در این زمیه تاثیرگذار است.    وی با تاکید 
بر اینکه پوکی استخوان جزء بیماریهای بدون علامت است و زمانی فرد متوجه آن می شود که 
شکستگی اتفاق افتاده باشد، خاطرنشان کرد: معمولا بیشتر شکستگی ها در پوکی استخوان 
در ناحیه گردن، مچ دست، استخوان ران و در ستون فقرات ناحیه کمر که معمولا وزن بدن 
را تحمل می کند، رخ می دهد.   به گفته عضو شورایعالی نظام پزشکی پوکی استخوان در زنان 

از سن 35 سالگی آغاز و با افزایش سن و یائسگی تشدید می شود.  
افزایش قیمت مواد لبنی موجب افزایش پوکی استخوان می شود

وی از راههای تشخیص پوکی استخوان به عکس رادیولوژی، سنجش تراکم استخوان و 
اسکن استخوان اشاره کرد و اظهار داشت: مصرف شیر و ترکیبات تخمیر شده شیر )مانند 
ماست، کشک، دوغ، پنیر(، ماهی، ویتامین »د« و منیزیوم در رژیم غذایی افراد و قرار گرفتن 
در نور مستقیم آفتاب خصوصا خانم ها و دختران جوان )که مادران نسل فردای ما هستند( و 

نرمش روزانه برای پیشگیری از پوکی استخوان موثر است. 
 عضو کمیته طرح تحول نظام سلامت با انتقاد از افزایش قیمت مواد لبنی، اذعان داشت: 
متاسفانه این امر موجب شده بسیاری از خانواده ها بالاجبار مواد لبنی را از سبد غذایی خود 

حذف یا کاهش دهند که این امر باعث افزایش آمار پوکی استخوان در کشور شده است. 
 خطر پوکی استخوان دردختران جوان )نسل مادران آینده( جدی است! 

وی بالا ترین میزان رشد استخوان را در سنین بین 11 تا 17سالگی عنوان کرد و ابراز 
داشت: باید در سنین نوجوانی برای جلوگیری از پوکی استخوان دختران نوجوان فکری شود 
و برنامه های حمایتی تغذیه شیرغنی شده با ویتامین »د« و بسته های تغذیه ایی رایگان با نظر 
متخصصین مربوطه در مدارس دخترانه اجرا کرد.   شکوهی تصریح کرد: در این راستا باید 
ارزیابی های سالیانه توسط فیزیوتراپیست ها جهت بررسی اختلالات ستون فقرات و تمرینات 
اختصاصی بر طبق پروتکل پیشنهادی انجمن فیزیوتراپی ایران در مدارس دخترانه اجباری 
شود.   وی در خصوص نسل آینده دختران نوجوان و جوان که زمان بیشتری را با کامپیو تر 
و موبایل ها سپری می کنند، افزود: متاسفانه نسل آینده به علت کم تحرکی، بیشتر در معرض 

ابتلا به پوکی استخوان و تغییر شکل اندام ها به ویژه ایجاد قوز پشتی هستد. 
 لزوم ایجاد برنامه های آموزشی مجازی برای مقابله با پوکی استخوان

عضو شورایعالی نظام پزشکی ادامه داد: باید این اطلاعات در قالب )اپ( برنامه های آموزشی 
موبایلی ساخته شود و از طریق فضاهای مجازی در اختیارشان قرار بگیرد. به طور مثال 
می توان در برنامه های آموزشی تاثیر مخرب کشیدن سیگار و خصوصا این روز ها قلیان را در 
سلامت ظاهری )پیری زودرس پوست – خرابی و سیاه شدن لب و دندان و غیره( و سلامت 

باطنی )آسیب به قلب، ریه، کلیه و غیره( پوکی استخوان را به تصویر کشید. 
 وی اضافه کرد: در این خصوص می توان برنامه هایی درباره تاثیر مستقیم و مخرب مصرف 
الکل و نوشابه های گاز دار بر پوکی استخوان نیز ساخته شود.   شکوهی با اشاره به اینکه 
تمرینات درمانی به خصوص فعالیت های فیزیکی که موجب تحمل فشار توسط استخوان ها 
یا باعث افزایش تاثیر نیروی جاذبه بر آن ها می شود، به حفظ توده استخوانی کمک می کنند، 
خاطرنشان کرد: برخی از فعالیت های ورزشی مانند کار با کش های ورزشی و وزنه ها و 

همچنین پیاده روی معمولی، باعث تقویت استخوان می شوند. 
 وی از نرمش کردن بعنوان یک اقدام پیشگیرانه برای جلوگیری از کاهش توده های 
استخوانی نام برد و تصریح کرد: تمرینات تخصصی مناسب، تحت نظارت متخصصین 
فیزیوتراپیست به افزایش استحکام استخوان کمک کرده و سلامت بیشتر فرد را تضمین 
می کند.    عضو کمیته طرح تحول نظام سلامت در پایان گفت: متخصصین فیزیوتراپی با 
نظارت و برنامه ریزی دقیق و تمرینات ویژه می توانند بهترین و بیشترین تاثیر را داشته باشند. 
دراین زمینه انجام صحیح کارهای درمانی با توجه به سن، وزن و عوامل بسیار دیگر برای 

جلوگیری از آسیب ضروری است.

بیشترین شیوع کرونا ویروس  و آنفلوآنزا در 
فصل سرد 

در شروع فصل سرما آلودگی های تنفسی بیشتر از دیگر فصول سال خواهد 
بود.

اسماعیل مرتاض دانشیار ایمونولوژی دانشگاه شهید بهشتی گفت: به علت حرکت 
هوای سرد و وجود ریزگردها آلودگی های تنفسی و عفونت های ریوی بیشتر شایع است.

 مرتاض در ادامه افزود: بیشترین آلودگی هایی که در فصل زمستان در کشور ما مطرح 
هستند کرونا ویروس ها و آنفولانزا است که از شیوع بیشتری در کشور برخوردارند برای 
پیشگیری هم واکسیناسیون افراد بر علیه آنفولانزا پیشنهاد شده است.  مرتاض همچنین 
در خصوص اقدامات پیشگیرانه بیماری های ریوی افزود: بایستی در زمان هایی که دچار 
اختلال در عملکرد دستگاه تنفسی خود شدند به پزشک متخصص مراجعه کنند به 
سلامت سیستم ایمنی بدن خود توجه لازم داشته باشند. با واکسیناسیون قبل از بیمار 
شدن به بالا بردن ایمنی بدن خود کمک کنند خوردن و آشامیدن غذاهای سالم مانند 
شیرتازه و نخوردن غذاهای روغنی و فست   فود را در زندگی خود مورد توجه جدی قرار 
دهند.  دانشیار ایمونوژی دانشگاه شهید بهشتی در پایان گفت: از جمله آلودگی هایی 
که اخیرا مطرح هستند می توان ریزگردها را عنوان کرد که از کشورهای عربستان  عراق 

به کشور ما آمده اند.

عواملی که احتمال سکته قلبی را 
افزایش می دهند 

یک فوق تخصص و جراح قلب گفت: عدم تحرک، فشار خون بالا و تجمع 
چربی اطراف قلب احتمال  بروز سکته قلبی را افزایش می دهند.

دکتر حمید بیگدلیان فوق تخصص جراحی قلب در خصوص علل بروز گرفتگی رگ ها 
به ویژه در دوران جوانی گفت: در صورتی که خون مورد نیاز قلب تأمین نشود این 
پدیده رخ می دهد.  وی با بیان این که خطر گرفتگی رگ های قلب  در زنان و مردان 
تفاوتی ندارد، افزود: با توجه به این که این موضوع به جنسیت وابستگی ندارد اما افرادی 
که  در سنین پایین هستند) جوانان( بیش از افراد مسن در معرض خطر هستند.  این 
فوق تخصص جراحی قلب و عضو بسیج جامعه پزشکی با اشاره به این که مهمترین 
نشانه ی گرفتگی و بسته شدن شریان ها احساس سوزش در ناحیه قفسه سینه است، 
تصریح کرد: میانگین سنی مبتلایان به گرفتگی شریان ها در ایران در مقایسه با سایر 
کشورها پایین تر است.  بیگدلیان تأکید کرد: زمانی که فرد وارد دوره میان سالی می شود 
شریان های جانبی برای وی تشکیل می شوند که این شریان ها در دوران جوانی وجود 
ندارند به همین دلیل خود سکته قلبی در جوانان بسیار بیشتر از افراد مسن است.  وی 
در پایان پیرامون علت بسته بودن شریان ها خاطرنشان کرد: جمع شدن چربی ها اطراف 
قلب، لخته شدن خون، فشار خون بالا و عدم تحرک بدنی از جمله عواملی هستندکه 

درصد بروز سکته قلبی را افزایش می دهند.

واکسن آنفلوآنزا برای چه کسانی تزریق شود؟ 
رییس انجمن فوق تخصصی عفونی کودکان گفت: با توجه به اینکه هزینه 
ساخت واکسن به دلیل نیاز به تکنولوژی پیشرفته آن بالاست، بنابراین بهتر 

است افرادی که در اولویت قرار دارند این واکسن را دریافت کنند. 
افراد  از  افراد بالای 60 سال را  دکتر محمدرضا بلورساز کودکان زیر پنج سال و 
اولویت دار در تزریق واکسن خواند و ادامه داد: همچنین کودکان دچار بیماری مزمن 
تنفسی، کلیوی، کبدی، قلبی و افراد دارای نقص ایمنی و افراد مبتلا به بیماری دیابت 

نیز باید این واکسن را دریافت کنند. 
این فوق تخصص عفونی اطفال به افراد دارای فاکتور خطر مانند افرادی که دارای 
بیماری مزمن مفصلی هستند یا افرادی که بیماری های ریوی دارند نیز توصیه کرد این 
واکسن را دریافت کنند. رییس انجمن فوق تخصصی عفونی کودکان در پایان گفت: 
واکسن آنفلوانزا از آنفلوآنزای پرندگان و آنفلوانزای خوکی پیشگیری می کند و بدن را در 

برابر آن مقاوم می کند.
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یک شرکت تولیدکننده لوازم الکترونیکی ژاپنی یک عینک هوشمند با طراحی 
جالب را طراحی کرده که در نمایشگاه فناوری CEATEC 2015 به نمایش درآمده 

است.
 عینک واقعیت افزوده شرکت Murata شامل کوچکترین ماژول سوئیچ میکرو رایانه 
شخصی جهان است و به گونه ای طراحی شده که به کاربر، توانایی کنترل از راه دور لوازم 
خانگی را بدون نیاز به جستجو برای دستگاه کنترل تلویزیون و یا اتصال دستگاهها به برق ارائه 
می کند.  این عینک پیش ساخت به جای تکیه بر منشوری که جلوی آن قرار گرفته و تصاویر 
را بر روی عدسی عینک بتاباند، کل سخت افزار را درون یک عینک سنتی جا داده است. یک 
لیزر مادون قرمز کوچک در دسته راست این عینک با حسگر های کوچکی در ارتباط است که 
در حال حاضر برای قرار گرفتن در نزدیکی یا روی لوازم خانگی به منظور کنترل آن ها طراحی 
شده اند.  با نگاه کردن به دستگاهی که قرار است کنترل شود، تصویری در خط دید کاربر ظاهر 
خواهد شد که اگر با دستگاه مورد نظر تطابق یافت، می تواند با فشار دادن یک دکمه که در 
دسته سمت راست عینک تعبیه شده، انتخاب را تایید کند. این دکمه همچنین قابل چرخش 
است و اجازه پیمایش را در میان منوها و تنظیمات دستگاه، مانند حجم / قدرت / سرعت / 
روشنایی / و غیره می دهد. شرکت موراتا مدعی است این ماژول سوئیچ، که اندازه آن 2.3× 

3.4×3.2 میلی متر است، کوچکترین نوع خود در جهان است. 
در نمایشگاه CEATEC شرکت موراتا قابلیت های این فناوری را با استفاده از یک مدل 
خانه مینیاتوری به نمایش گذاشت. اگرچه مکانیابی و هدف قرار دادن میکرو حسگرها در خانه 
مدل از طریق عدسی های کاملا رنگی تا حدودی دشوار بود، اما مشکلی در یک خانه با اندازه 
کامل و لوازم واقعی ایجاد نخواهد کرد، به خصوص زمانیکه بدانید این حسگرها در کجا واقع 
شده اند.  اگر چه موراتا قصد دارد ماژول سوئیچ چرخش /فشار را تا سال آینده به تولید انبوه 
برساند، اما هیچ برنامه مشابهی برای تولید خود عینک  وجود ندارد. با این حال، این شرکت در 
توسعه مفاهیم خود دارای سابقه طولانی است. از این رو می توان امید داشت که یک نسخه به 

روز شده از این عینک هوشمند در نمایشگاه CEATEC 2016 ارائه شود. 

کاهش قابل توجه زمان تشخیص آلودگی میکروبی آب با کیت های ساخت محققان ایرانی

تولید ماهی »ابر نر« با قابلیت تکثیر بچه ماهیان نر توسط محققان کشور

حذف فلورید از آب های آلوده با نانوجاذب مغناطیسی ساخت محققان دانشگاهی
آزمایشگاهی  ساخت  به  موفق  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  محققان 

نانوجاذب هایی شده اند که بازده بالایی در حذف فلورید از آب های آلوده دارد.
به گفته سازندگان، مواد اولیه  استفاده شده در ساخت این نانوجاذب کم هزینه و در دسترس 
بوده ، دارای خاصیت مغناطیسی است و به راحتی از محلول جداسازی می شود. این نانوجاذب 

مغناطیسی همچنین قابلیت استفاده  مجدد بسیار خوبی دارد. 
در حال حاضر، حضور مقادیر بالای فلورید در منابع آبی به خصوص آب آشامیدنی، خطرات 
بهداشتی زیادی را به دنبال دارد. یکی از روش های مؤثر و کم هزینه جهت حذف غلظت های 
بالای این ماده از آب، جذب سطحی است که همواره مورد توجه پژوهشگران قرار گرفته است.

 دکتر روشنک رضایی کلانتری از مجریان این طرح، با اشاره به این موضوع که کیتوسان به 
عنوان یک ماده  جاذب ارزان قیمت و بی ضرر برای انسان، از پتانسل جذب عالی برای حذف 
آلاینده ها برخوردار است، عنوان کرد: » در این مطالعه از کیتوسان به عنوان ماده  جاذب جهت 
حذف فلورید از محیط های آبی استفاده شد. اما از آنجایی که جداسازی این جاذب از محلول 
مشکل و هزینه بر است به منظور رفع این مشکل، از طریق نانوذرات اکسید آهن، خاصیت 
مغناطیسی به بافت آن القا شد. با کمک این روش، کامپوزیت مغناطیسی سنتز شده در زمان 

بسیار کوتاهی در حضور یک میدان مغناطیسی، از فاز محلول جداسازی می شود.« 
به گفته وی، نتایج نشان داده که کامپوزیت سنتز شده به دلیل جداسازی ساده و سریع، 
کارایی بالا و عدم تولید آلودگی ثانویه در محلول، می تواند به عنوان یک جاذب مؤثر برای 

تصفیه آب های آلوده به فلورید مورد توجه قرار گیرد.
 رضایی کلانتری خاطرنشان کرد: این کامپوزیت حتی بعد از پنج بار استفاده، قابلیت کاربرد 
مجدد را دارد و به راحتی و تنها توسط یک محلول اسیدی احیاء می شود. لازم به ذکر است 
که کیتوسان مورد استفاده در ساخت این جاذب از زائده های پوست میگو استخراج شده است.

 این محقق افزود: به طور کلی می توان گفت که کاهش آلودگی آب های سطحی و یا 
آب های آشامیدنی، کاهش هزینه های ناشی از خرید مواد اولیه و افزایش سرعت جداسازی 

جاذب ها و آلاینده های جذب شده از فاز مایع، از مهم ترین دستاوردهای این طرح هستند.
 به گفته  رضایی کلانتری، کامپوزیت سنتز شده، علاوه بر استفاده به عنوان جاذب، به 
دلیل حضور نانوذرات مغناطیسی در ساختار خود، می تواند به عنوان یک کاتالیست هتروژن 

در فرایندهای اکسیداسیون پیشرفته )نظیر فنتون و فتوفنتون( برای تصفیه  آب های آلوده، 
فاضلاب های صنعتی و یا تجزیه  ترکیبات آلی پیچیده مورد استفاده قرار گیرد.

 این محقق روند ساخت و بررسی عملکرد جاذب کامپوزیتی را اینگونه شرح داد: »در این 
کار، ابتدا کیتوسان از پوست میگو حاصل از زائدات صنایع دریایی جنوب کشور استخراج و 
تهیه شد. سپس به روش هم ترسیبی شیمیایی و با کمک نانوذرات اکسید آهن )مگنتیت( 

مغناطیسی شد. 
ویژگی های ساختاری، سطحی و فیزیکی و شیمیایی کامپوزیت با استفاده از روش های 
مربوطه از جمله TEM، SEM، VSM، BET، XRD و FTIR مورد بررسی قرار گرفت. 
پس از آن کامپوزیت تهیه شده به عنوان یک جاذب برای حذف فلورید از محیط های آبی 
و با بررسی تأثیر پارامترهایی از قبیل pH محلول، دما، زمان تماس، غلظت اولیه فلورید و 
مقدار جاذب، مورد ارزیابی قرار گرفت و آن شرایط آزمایشگاهی برای جذب مؤثر فلورید بهینه 
سازی شد. در نهایت فرایند جذب فلورید با استفاده از کیتوسان مغناطیسی شده با استفاده از 

معادلات سینتیک، ایزوترم و ترمودینامیک مدل سازی شد.«

پیش بینی هوش انسان با اسکن مغزی
با استفاده از اسکن های اف ام آر آی  دانشمندان علوم اعصاب دانشگاه ییل 

توانسته اند دقیقا هوش افراد را پیش بینی کنند.
 اگر اثر انگشت می تواند افراد را به صورت فردی شناسایی کند، تصور کنید که اثر مغز چه 

کارهای را می تواند انجام دهد، مثلا انسان شما چطور فکر کرده و چه میزان باهوش است.
دانشمندان اسکن اف ام آر آی 126 بیمار را در »پروژه کانکتوم بشر« که کنسرسیومی برای 
کمک به طراحی نقشه مغز انسان است، بررسی کرده و اتصالات استواری را شناسایی کردند 

که دقیقا "هوش سیال" یا استدلال انتزاعی را پیش بینی می کردند.
محققان دریافتند که هر چه نواحی خاصی در مغز بیشتر با یکدیگر گفتگو کنند، احتمال 
این امر که فرد با سرعت بیشتری اطلاعات را پردازش و استنتاج کند، بیشتر است. به عنوان 
مثال، ارتباط قوی بین لوب های پیشانی و آهیانه ای که هر دو با عملکردهای سطح بالا ارتباط 

دارند، بطور دقیقی نمره هوش بالا را پیش بینی می کرد.
دانشمندان این ارتباطات مغزی منحصر بفرد را به اثر انگشت تشبیه کرده و متذکر شدند 
که این شبکه ها، افراد را در بسیاری از موارد با دقت نسبتا کاملی شناسایی می کردند. این 
نقشه های ارتباطات ذهنی ممکن است در آینده برای پیش بینی رفتار و یا برنامه های آموزش 

و پرورش و بهداشت مناسب برای هر فرد به کار گرفته شوند.
مغز هر انسان نقشه اتصالات منحصر بفردی را تولید می کند و شفاف نمودن این ارتباطات، 
یک امر پیچیده و مرموز است که دانشمندان علوم اعصاب تازه شروع به درک آن کرده اند. 

کنترل از راه دور لوازم خانگی
 با عینك هوشمند

عواملی که احتمال سکته قلبی را
 افزایش می دهند 

یک فوق تخصص و جراح قلب گفت: عدم تحرک، فشار خون بالا و تجمع 
چربی اطراف قلب احتمال  بروز سکته قلبی را افزایش می دهند.

دکتر حمید بیگدلیان فوق تخصص جراحی قلب در خصوص علل بروز گرفتگی رگ ها 
به ویژه در دوران جوانی گفت: در صورتی که خون مورد نیاز قلب تأمین نشود این پدیده 
رخ می دهد.  وی با بیان این که خطر گرفتگی رگ های قلب  در زنان و مردان تفاوتی ندارد، 
افزود: با توجه به این که این موضوع به جنسیت وابستگی ندارد اما افرادی که  در سنین 

پایین هستند) جوانان( بیش از افراد مسن در معرض خطر هستند. 
این فوق تخصص جراحی قلب و عضو بسیج جامعه پزشکی با اشاره به این که مهمترین 
نشانه ی گرفتگی و بسته شدن شریان ها احساس سوزش در ناحیه قفسه سینه است، 
تصریح کرد: میانگین سنی مبتلایان به گرفتگی شریان ها در ایران در مقایسه با سایر 
کشورها پایین تر است.  بیگدلیان تأکید کرد: زمانی که فرد وارد دوره میان سالی می شود 
شریان های جانبی برای وی تشکیل می شوند که این شریان ها در دوران جوانی وجود 

ندارند به همین دلیل خود سکته قلبی در جوانان بسیار بیشتر از افراد مسن است. 
وی در پایان پیرامون علت بسته بودن شریان ها خاطرنشان کرد: جمع شدن چربی ها 
اطراف قلب، لخته شدن خون، فشار خون بالا و عدم تحرک بدنی از جمله عواملی 

هستندکه درصد بروز سکته قلبی را افزایش می دهند.

خواص معجزه آسای رازیانه برای بانوان 
رازیانه طبع گرم و خشک دارد و مشکلات بانوان را با خواص هورمونی و 

استروژنی درمان می کند.
دکتر حسن اکبری محقق طب سنتی درباره رازیانه بیان کرد: این داروی گیاهی وظیفه 
تنظیم تغییرات هورمونی بانوان را بر عهده دارد به صورتی که موجب پیشگیری از تحلیل 
مخاط رحم و پیری زودرس و شادابی روحی و روانی خانم ها می شود.  وی افزود: یکی 
از مشکلات شایع خانم ها و خانواده ها امروزه مشکل ناباروری است اما می توان با مصرف 
رازیانه بسیاری از  این نوع مشکلات را حل کرد. همچنین در صورت بروز مشکلات 
 هایپرمنوره)طولانی شدن روزهای تغییرات هورمونی( توصیه می شود  در کنار رازیانه داروی 
گیاهی پنج انگشت را مصرف کنند.  دکتر اکبری در خصوص مصرف رازیانه برای بانوان 
شیرده گفت: خانم های شیرده با مصرف رازیانه می توانند میزان شیردهی خود را به نحو 
قابل مشاهده ای افزایش دهند و نیاز به مصرف شیر خشک در خانم هایی که کمبود ترشح 
شیر دارند برطرف می شود و از این طریق به سلامت کودک خود و اقتصاد خانواده کمک 
می شود.  وی خاطرنشان کرد: استفاده رازیانه بصورت دم نوش مفیدتر و هزینه استفاده 
را نسبت به عرقیات آن 10 برابر کاهش می دهد و ایجاد تعادل هورمونی مناسب از بروز 
بسیاری از بیماری ها جلوگیری می کند.  همچنین باید توجه شود که استفاده صحیح در 

میزان مناسب عارضه ای برای بدن در مصرف طولانی مدت ایجاد نمی کند.

چاقی افراد با مصرف میوه 
بسیاری از افراد بر این باورند که مصرف میوه بجای وعده های غذایی در تامین 

نیازهای بدن مناسب است اما مصرف زیاد آن سبب چربی کبد می شود.
دکتر رضا راست منش متخصص تغذیه گفت: با اینکه مصرف میوه ها، غلات و... در رژیم 
غذایی برای تامین ویتامین ها و مواد مورد نیاز بدن بسیار مفید است اما مصرف زیاد از 
حد آن هم باعث چاقی می شود. وی ادامه داد: با مصرف بیش از حد میوه ها کبد توانایی 
تبدیل گلوکز به سوخت و ساز را ندارد بنابراین تبدیل به چربی شده و این چربی وارد کبد 
می شود.    این متخصص تغذیه در مورد ساعت مناسب مصرف میوه ها بیان کرد: بهترین 
زمان خوردن میوه قبل از وعده های ناهار و شام است تا با مصرف آن حجم معده کاهش 
یابد و دیگر تمایلی به نهار و شام نداشته باشند.   وی با اشاره به مناسب ترین میوه برای 
سلامتی افراد اظهار کرد: تمام میوه ها دارای ویتامین ها و مواد معدنی هستند که باید به 
مقدار مناسب از آن استفاده کرد اما سیب به علت کالری کم و فیبر زیاد در کاهش اشتها، 
حرکت روده و مطلوب کردن محیط دهان بسیار موثر است. وی خاطرنشان کرد: اگر هر 
فردی مواد مورد نیاز بدن خود را تأمین کند و از تصورات نادرست که سبب لاغری شان 

می شود خودداری کنند می توانند با بهترین شرایط ممکن به وزن نرمال خود برسند. 

پژوهشگران مرکز رشد بیوتکنولوژی پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست 
فناوری کیت هایی برای شناسایی آلودگی های آب و صنایع غذایی ارائه کردند که 

زمان تشخیص آلودگی آب را از 72 ساعت به 16 ساعت کاهش می دهد.
 دکتر حسن سلیمی مدیرعامل شرکت دانش بنیان سازنده این کیت ها خاطرنشان کرد: 
کیت »کلی زیست« )ColiZist( کیتی است که برای شناسایی آلوگی های میکروبی صنایع 
آب و فاضلاب، غذایی و دارویی، استخرها و مصارف خانگی به کار می رود و در این شرکت 

تولید شده است. 
وی یکی از تست های اساسی در صنعت آب را بررسی آلودگی آب به آلودگی های مدفوع 
دانست و اظهار داشت: در صورت مثبت بودن این تست، آب غیر قابل شرب خواهد بود که 
برای شناسایی این آلودگی روش های قدیمی وجود دارد که نسبتا زمان برند ولی در این 
مطالعات ما با تولید کیت های »کلی زیست« سرعت تشخیص آلودگی را نسبت به روش های 

قدیمی افزایش داده ایم. 
سلیمی زمان تشخیص در تست های سنتی را 72 ساعت ذکر کرد و گفت: این زمان با 

کیت های تولید شده به 16 ساعت کاهش یافته است. 
مجری طرح با تاکید بر این که سرعت تشخیص در برخی از صنایع از جمله آب بسیار حائز 
اهمیت است، خاطرنشان کرد: در نمونه های خارجی این محصول نیاز به ظرف استریلی است 
تا تست های مورد نظر انجام شود که این خود مستلزم صرف هزینه و زمان است در حالی که 

در نمونه ایرانی انجام تست تسهیل شده است؛ به نحوی که کیت در بسته بندی های استریل 
ارائه می شود.  وی به نحوه استفاده از این کیت اشاره کرد و گفت: کاربر با اضافه کردن آب به 

داخل بسته، پس از گذشت زمان، قادر به اندازه گیری میزان آلودگی های آب است. 
این محقق با تاکید بر این که از کیت تشخیص آلودگی آب می توان برای سیستم های تصفیه 
آب خانگی استفاده کرد، توضیح داد: فرمولاسیون این کیت به گونه ای است که در صورتی 
که باکتری مورد نظر در آب باشد، رنگ آن را آبی می کند و از این طریق هر فردی قادر به 

شناسایی آلودگی ها است و نیازی نیست تا کاربر فرد میکروبیولوژیست و یا متخصص باشد. 

رییس مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور از 
اجرای پروژه تولید ماهی »ابر نر« در مؤسسه خبر 
داد و گفت: با تلاقی این ماهی با هر ماهی ماده ای، بچه 

ماهیان نر تولید می شود.
دکتر محمد پورکاظمی تولید ماهی تیلاپیا را از طرح های 
این مؤسسه ذکر کرد و افزود: به منظور پرورش ماهی تیلاپیا 
در کشور اقدام به اجرای بیش از 20 پروژه تحقیقاتی در مرکز 
تحقیقات ملی آبزیان آب های شور )بافق یزد( کردیم که نتایج 

بسیار ارزشمندی حاصل شد.
وی تکثیر و پرورش و تغییر جنسیت ماهیان تیلاپیا را از 
جمله این دستاوردها عنوان و اظهار کرد: در حال حاضر پروژه 

تولید ماهی »ابر نر« را در دست اجرا داریم.
پورکاظمی به مزایای تولید ماهی ابر نر اشاره کرد و یادآور 

شد: ماهی ابر نر به جای دارا بودن دو کروموزم X و Y دارای 
دو کروموزم Y Y است و از این رو در تلاقی با هر ماهی ماده 

)XX(، بچه ماهی نر تولید می شود.
رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی با اشاره به اجرای 
این پروژه در یزد خاطرنشان کرد: با توجه به دستاوردهای 
تحقیقاتی و برخورداری از دانش فنی و همچنین به منظور 
تولید در مناطق مناسب کشور از یک طرف و ایجاد اشتغال، 
تامین پروتئین و به ویژه جلوگیری از خروج ارز چند میلیون 
دلاری از طرف دیگر، طی دو سال اخیر موسسه و سازمان 
شیلات ایران جلسات مشترک متعددی با مسؤولان سازمان 
محیط زیست داشته اند که در صورت موافقت آنها، پرورش 
ماهی تیلاپیا در استان های مستعد و مناسب انجام خواهد 

شد. 
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بدون  را  پاییز  می توانید  نکات  این  از  استفاده  با 
لرز و خشکی  و  بینی، سرماخوردگی، تب  آبریزش 

پوست بگذرانید.
بیماری های پاییز  

 با شروع فصل پاییز و سرد شدن هوا کم کم آبریزش بینی و 
سرماخوردگی های اعصاب خردکن شروع می شود به خصوص 
اگر سیستم ایمنی بدن تان ضعیف باشد، سرماخوردگی های 
مکرر باعث می شود حسابی از کار و زندگی بیفتید! همه اینها 
در حالی است که می توان با پیروی از چند راهکار ساده از ابتلا 
به بیماری های شایع فصل پاییز جلوگیری کرد. پس از همین 
امروز دست به کار شوید و این نکات را آویزه گوش خود کنید!    

1. سرم��اخوردگی
سلطان بیماری های پاییزی

و  بینی  تنفسی،  فوقانی  مجرای  عفونت  سرماخوردگی 
گلوست که معمولا توسط ویروس ایجاد می شود. نشانه های 
آن شامل گرفتگی و آبریزش بینی، سردرد، خستگی، سرفه 
و تب خفیف است. این علائم معمولا بین یک تا سه روز پس 
از ابتلا به ویروس آغاز می شوند، حدود سه تا هفت روز طول 
می کشند و بعد به تدریج فروکش می کنند. هیچ درمانی برای 
سرماخوردگی ضروری نیست اما بعضی درمان ها می توانند 

نشانه ها را تسکین دهند. 
 برای مثال ضد احتقان ها آبریزش را کاهش می دهند و 
مجرای بینی را باز می کنند. مسکن ها به کاهش تب و سردرد 
کمک می کنند. داروی سرفه هم می تواند کمک کننده باشد. 
لازم به ذکر است که در سه روز نخست سرماخوردگی بیشتر 
از هر زمانی می توانید بیماری را به دیگران انتقال دهید. درکل 
واگیردار  اول  هفته   طول  در  فقط  اغلب  سرماخوردگی ها 
هستند. سرماخوردگی اگر طول بکشد می تواند به عفونت های 
باکتریایی در ریه ها، سینوس ها یا گوش ها منتهی شود که 

نیازمند درمان پزشکی و آنتی بیوتیک است.
راه پیشگیری: اغلب بیماری های عفونی با تماس منتقل 
می شوند. بنابراین بهترین راه حفاظت در برابر آنها، شستن 
مکرر دست ها با آب گرم و صابون است. برای شست وشوی 
صحیح دست ها ابتدا آنها را با آب خیس کنید و بعد از صابون 
استفاده کنید؛ سپس برای 20 ثانیه دست ها را به شدت به هم 
بمالید. مطمئن شوید مچ ها، بین انگشتان و زیر ناخن ها را هم 
تمیز کرده اید. اگر زمان دارید از برس ناخن هم استفاده کنید 

چون باکتری ها اغلب زیر ناخن ها پنهان می شوند. 
بعد از آن دست ها را آبکشی کنید و با یک حوله  کاغذی یا 
دستگاه خشک کن آنها را خشک کنید. اگر در توالت عمومی 
هستید، شیر آب را با حوله  کاغذی ببندید. سعی کنید در را 
با پای خود باز کنید یا برای گرفتن دستگیره از یک دستمال 
کاغذی دیگر استفاده کنید. اگر هم دستشویی در دسترس 
نیست می توانید از یک ضدعفونی کننده با پایه الکلی استفاده 
کنید. مصرف کافی ویتامین C و روی را هم فراموش نکنید. 

2. اگ���زما
بیماری پوستی فصل سرما

اگزما نوعی التهاب پوستی است که علائم آن شامل قرمزی، 
خشکی، پوسته ریزی و تاول های ریز می شود. همچنین با 
خارش و سوزش همراه است و می تواند باعث عفونت باکتریال 
ثانویه شود. پوست افراد مستعد به اگزما خشک و تحریک 
پذیر است؛ درواقع وقتی روی پوست آنها خراشی سطحی 
ایجاد کنیم ابتدا آن محل سفید شده و سپس یک خط قرمز 
به جای می ماند. وضعیت آب و هوا در تشدید این بیماری 
موثر است، به طوری که در فصل بهار و پاییز اگزما بیشتر دیده 

می شود. 
 راه پیشگیری: هوای داخل خانه خود را در فصل سرما 

با دستگاه بخور سرد مرطوب نگه دارید. برای جلوگیری از 
خشک شدن و ترک خوردن پوست، از کرم های مرطوب کننده 
یا لوسیون های بدون بو استفاده کنید؛ کرم های حاوی الکل 
می توانند خشکی پوست را افزایش دهند. همچنین به جای 
پوست های  مخصوص  صابون های  از  معمولی  صابون های 
حساس استفاده کنید. هرگز محل خشکی پوست و اگزما 
را نخارانید زیرا خاراندن باعث بدتر شدن علایم می شود. 
از گرفتن دوش آب داغ خودداری کنید و خیلی در حمام 
نمانید. استرس هم باعث بدتر شدن اگزما می شود، بنابراین 

باید راه های کنترل استرس را یاد بگیرید.
3. سینوزیت

سردرد و تورم آزاردهنده
سینوس ها به طور طبیعی پر از هوا هستند اما وقتی مسدود 
و پر از مایع می شوند، باکتری ها در آنها شروع به رشد می کنند 
و باعث عفونت می شوند. این عفونت سینوزیت نامیده می شود. 
نشانه های عفونت سینوسی هنگام سرماخوردگی هم دیده 
می شوند و اگر این علائم بیش از 10 روز طول بکشند، ممکن 
است سینوزیت داشته باشید. از جمله این علائم می توان 
به موارد زیر اشاره کرد: آبریزش غلیظ، زرد و بدبو از بینی؛ 
احساس فشار یا درد در اطراف صورت و چشم ها؛ سردرد 
)معمولا در ناحیه پیشانی(؛ انسداد بینی؛ احتقان؛ ترشح انتهای 

حلق؛ عدم بهبود سرماخوردگی؛ تب و سرفه. 
سینوزیت،  از  پیشگیری  راه  مهم ترین  پیشگیری:  راه 
پیشگیری از سرماخوردگی است. توصیه می شود قبل از 
غذا خوردن و خوابیدن و هنگامی که وارد خانه می شوید 
دست های خود را بشویید. تنفس در هوای تمیز و سالم، دوری 
از دود سیگار و هوای آلوده و پرهیز از قرار گرفتن در مکان های 
پرازدحام می تواند در پیشگیری از این عفونت موثر باشد. 
استفاده از هوای مرطوب و مصرف مایعات زیاد به  خصوص 
مایعات گرم مثل شیر و عسل هم در این فصل از تبدیل شدن 
سرماخوردگی به سینوزیت جلوگیری می کند. علاوه براینها 
فردی که سرماخورده است اگر در معرض سرمای شدید قرار 
بگیرد ممکن است به سمت سینوزیت پیش برود، پس بهتر 
است این افراد و به خصوص موتورسواران جلوی بینی خود را 

بپوشانند تا هوای سرد وارد بینی شان نشود.
4. آنفل��وآنزا

دردسرساز و خطرناک
آنفلوآنزا یک بیماری به شدت واگیردار است و معمولا بین 
یک تا چهار روز طول می کشد تا اولین نشانه های آن ظاهر 
شود. درواقع آنفلوآنزا و سرماخوردگی هر دو از عفونت های 
ویروسی واگیردار در دستگاه تنفسی هستند. هرچند که 
نشانه های آنها شبیه به هم است اما عوارض ناشی از آنفلوآنزا 
شدیدتر ظاهر می شود. اگرچه سرما خوردگی می تواند تا 

حدی شما را کم انرژی کند، اما گاهی آنفلوآنزا باعث می شود 
حتی نتوانید از تخت پایین بیایید و ممکن است برای چند روز 
متوالی دچار تب، خستگی مفرط، سردرد، درد ماهیچه ای 
و ضعف عمومی شوید. علاوه براین، آنفلوآنزای حاد می تواند 
منجر به بیماری های خطرناکی مانند ذات الریه شود و زندگی 
فرد را به خطر بیندازد. بنابراین اگر تنگی تنفس پیدا کردید 

حتما به پزشک  مراجعه کنید.  
راه پیشگیری: ویروس آنفلوآنزا به سادگی از فردی به فرد 
دیگر منتقل می شود. هر زمان که فرد بیمار در مسیر شما 
عطسه یا سرفه  کند، ممکن است به آن مبتلا شوید. علاوه بر 
این احتمال دارد با لمس سطوح مختلف مثل میز و ... ویروس 
آنفلوآنزا به دست تان بچسبد. درواقع این ویروس می تواند تا 
هشت ساعت روی سطوح دوام بیاورد. وقتی سطح آلوده را 
لمس می کنید و بعد دستان تان را به چشم، بینی یا دهان 
خود می زنید ویروس ها و میکروب ها را مستقیم به درون 
بدن تان می فرستید. دقیقا به همین دلیل است که شستن 
مداوم دست ها بسیار مهم است. با کمک واکسن آنفلوآنزا هم 
می توانید ازابتلا به بعضی از انواع آن پیشگیری کنید. زمان 

ایده ال برای واکسن زدن اوایل پاییز است.
5. آل���رژی

عطسه های پایان ناپذیر!
گاهی ممکن است نشانه های سرماخوردگی را با ورم مخاط 
بینی ناشی از آلرژی که با عنوان تب یونجه هم معروف است، 
اشتباه بگیرید. اگر نشانه های سرماخوردگی خیلی سریع 
آغاز شدند و طی 1 تا 2 هفته به پایان  رسیدند، احتمالا 
سرماخورده اید و آلرژی ندارید. اما اگر نشانه ها بیش از دو 
هفته طول کشیدند، باید به آلرژی فصلی شک کنید. آلرژی ها 
توسط سیستم ایمنی بیش فعال ایجاد می شوند. بدن شما به 
دلایلی به موادی مانند غبار و گرده واکنش بیش از حد نشان 
می دهد و هیستامین ترشح می کند. این ماده می تواند باعث 
ورم مجرای بینی، آبریزش، سرفه و عطسه شود. لازم به ذکر 
است که آلرژی ها مسری نیستند اما ممکن است ارثی باشند.

عوارض  فراوان،  مایعات  نوشیدن  پیشگیری:  راه 
درواقع  کاهش می دهد.  را  فصلی  تنفسی  حساسیت های 
مایعات ترشحات تنفسی را رقیق کرده و باعث می شود عامل 
حساسیت زا اثر کمتری بر بدن بگذارد. علاوه براین توصیه 
می شود هنگامی که میزان گرده گیاهان در هوا زیاد است، 
به خصوص در بعد از ظهرهای خشک و خنک از منزل خارج 
نشوید. باید بدانید میزان این گرده ها در هوای سرد و مرطوب 
)بعد از باران( به طور عجیبی کاهش می یابد. هنگام راه رفتن 
روی چمن و برگ های ریخته شده از درختان هم بهتر است 
ماسک بزنید. شست وشوی بینی با سرم نمکی نیز به باز ماندن 

راه های هوایی کمک می کند.

مراقب این بیماری ها در پاییز باشید 



اجتماعی 6

چرا باید بر مصائب سید الشهداء 
گریست

برخ��ی معتقدند گری��ه بر جریانات اجتماعی اثر س��وء 
گذاشته، عقده های متراکم جبهه حق را تخلیه می کند و 
مانع ظهور درگیری می شود، اما حقیقت این است که پیامدهای گریه، سبب انباشته 

شدن معرفت عاشورایی و زمینه  سازی درگیری جبهه  حق با جبهه  باطل می شود.
 ش��یخ علی زند قزوینی: باز هم ماه محرم آغاز ش��د اما به طور طبیعی دشمنان نیز 
بیکار ننشسته اند و شبهه  افکنی های قدیمی را همزمان با فرا رسیدن ماه عزای حسینی 

تکرار می کنند.
 یکی از شبهات تکراری آنان مربوط به اشک و گریه است. به طور مثال می گویند که 
گریه، عامل تخدیر جامعه و عامل فروکش کردن غضب نسبت به دشمنان است؛ قانع 
شدن به گریه به جای اقدام عملی، زمینه  پیدایش سستی و رخوت در جامعه است، 
باید به جای دعوت جامعه به گریه و عزاداری، که هیچ فایده  عینی ندارد، او را به تجهیز 

عملی و حرکت فیزیکی مثبت تشویق کرد؛ 
پیوند با واقعه عاشورا، که به نفی، برائت، بیزاری، صلح و جنگ و تشکیل جبهه  واحد 
برای خونخواهی، آن هم در رکاب امام زمان)عج( می انجامد، نقطه آغازش گریه و پیوند 

عاطفی است
 گریه کار انس��انی است که عاجز از گرفتن حق خود هستند و اسلحه ای جز اشک 

ندارند.
 از سوی دیگر، گریه بر جریانات اجتماعی اثر سوء گذاشته و عقده های متراکم جبهه 
حق را تخلیه می کند و مانع ظهور درگیری می شود. چنانکه بعد از جنگ بدر، وقتی 
کفار مکه می خواستند بر کشتگان خود گریه کنند، همدیگر را از گریه منع می کردند و 
می گفتند: گریه و شیون، موجب تخلیه عقده های ما که می تواند برای جنگ تمام عیار 

تحریک کند خواهد شد و زمینه های درگیری با جبهه  مقابل را از بین می برد.
 بنابراین نگاه به عاشورا نباید از منظر تأثرات عاطفی و گریه و اشک باشد، بلکه بیان 
روح حماسی عاشوراست که تأثیرگذار است و زمینه های اجتماعی جنگ حق و باطل 

را فراهم می کند.
 اما پاسخ:

 در ابتدا باید گفت این شبهه، ناشی از عدم شناخت عزای سیدالشهداء است. پیوند 
با واقعه عاشورا، که به نفی، برائت، بیزاری، صلح و جنگ و تشکیل جبهه  واحد برای 
خونخواه��ی، آن ه��م در رکاب امام زمان)عج( می انجامد، نقطه آغازش گریه و پیوند 
عاطفی اس��ت که به ارتقای وجدان فردی و سپس وجدان اجتماعی منجر می شود. 
پیامدهای گریه و آثار آن، موجب انباشته شدن معرفت عاشورایی و زمینه ساز درگیری 
جبهه  حق با جبهه  باطل می شود، بنابراین زیارت عاشورا بیانگر این نکته است که عزادار، 
تا احساس نیاز و انکسار در پرتو مصیبت زدگی را نداشته باشد به مراحل بالاتر دست 

نمی یابد. گریه و عزاداری، مدخل و نقطه  آغاز ورود به جبهه تاریخی عاشورا است.
 می گویند که گریه، عامل تخدیر جامعه و عامل فروکش کردن غضب نس��بت به 

دشمنان است؛ 
نخس��تین ثمره ای که در توجه به مصیبت سیدالشهدا برای انسان حاصل می شود 
»دشمن شناسی« است. این گریه، نه تنها عامل تخدیر نیست، بلکه عواطف تاریخی و 

اجتماعی بشر را به بلوغ می رساند.
 عزادار و مصیبت زده، سیدالشهداء است که خطاب به اصحاب امام حسین »یا لیتنا 
معکم فافوز معکم« می گوید و آرزوی در کربلا بودن را دارد. این گریه و اش��ک برای 
سیدالشهداء است که شوق حضور در رکاب امام زمان)عج( و نفس کشیدن در دولت 
حقه  ولی عصر)عج( را در دل ها زنده می کند: »ان یرزقنی طلب ثارکم مع امام مهدی 

 .»...
تاریخ گواه بر آن اس��ت که منع از عزاداری ها و توسّلات و جلوگیری از مجالس ذکر 
مصیبت و روضه خوانی و القای شبهات از سوی دشمنان، دلیلی نداشته است جز اینکه 
می دانسته اند گریه بر مصائب سیدالشهداء و اصحابش، دل ها را از هر نوع آرزوهای دنیایی 
و جبهه گیری های مادی پاک می کند و اس��اس »سلم« و »حرب«، قلوب را بر محور 

آرمان های والای سیدالشهداء استوار می سازد.
 گریه هدف نیس��ت، نردبان ارتقاء برای یک اقدام اجتماعی و فراگیر است. گریه به 
احساسات، طریق صحیح می دهد و جامعه را به برقراری احکام دین بر محور ولایت، 

ترغیب می کند.
 اهل بیت در روایات فراوان هم خود در رثای سیدالشهداء گریسته اند و هم شیعیان 
را امر به گریستن کرده اند و برای گریه بر جد مظلومشان وعده های بزرگی همچون 

بخشش گناهان بزرگ و کوچک و ورود در بهشت داده اند.

غرویان: 

خروجی مجالس حسینی باید
 وحدت، همدلی و انسجام باشد

استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: خروجی مجالس حسینی باید وحدت، 
همدلی و انسجام بین مردم و مومنین و جذب کننده دلها به سمت خداوند باشد.

 حجت الاسلام والمسلمین محسن غرویان روز چهارشنبه خاطرنشان کرد: اگر خروجی 
مجلس روضه یا عزاداری حسینی، نفاق، کینه، تفرقه و جدایی بین مردم باشد آن مجلس 

قطعا حسینی نیست و در راستای فلسفه عاشورا نخواهد بود. 
وی گفت: مجلس عزاداری حس��ینی نباید تولید کینه، نفرت و عداوت بین مومنین و 
عزاداران کند، اگر مداحان و خطبا بخواهند مسائل جناحی و اشخاص حقیقی و حقوقی 
را مطرح کنند آن مجلس کینه و عداوت خواهد شد.  غرویان با اشاره به لعن و نفرین در 
برخی عزاداری ها نیز گفت: لعن یک رفتاری اس��ت که حکم فقهی دارد و در روایت هم 
داریم 'لاتکون لعنا'، کنایه این است که لعن حکم فقهی دارد و هر کس را به تشخیص خود 
نمی توانیم مورد لعن و نفرین قرار دهیم ، باید فردای قیامت پاسخگو باشیم.  وی ادامه داد: 
مجلس امام حسین )ع( باید به گونه ای نباشد که دلها را کینه ای کند بلکه باید مجلس نور 
و روشنایی دلها باشد، باید مطالب زیبا و اخلاقی که در اسلام و شیعه فراوان داریم فضای 
مجلس حسینی را پر کند.  این استاد حوزه تاکید کرد: لعن و نفرین ها در این مجالس 
باشکوه، ضرورتی ندارد مگر در مواردی که قاتلان امام حسین )ع( مورد نفرین قرار گیرد که 
خود حضرت زینب)س( و امام حسین)ع( آنها را نفرین کردند.  غرویان با اشاره به رسوخ 
برخی موسیقی ها در مجالس عزاداری نیز گفت: موسیقی که در ایام عاشورا استفاده می 
شود مراقب باشیم از شان و مقام اهل بیت )ع( کم نکند، باید قداست عاشورا محفوظ بماند و 
سطح موسیقی ها نازل کوچه و بازاری نباشد که باعث وهن ائمه اطهار )ع( شود.  وی ادامه 
داد: در برخی عزاداری ها و مراسم سینه زنی و زنجیر زنی از موسیقی های فاخر و سنتی 
استفاده می شود که همطراز شان ائمه اطهار )ع( است ولی بقیه موسیقی ها مناسب نیست. 

پرچم سرخ حسینی بر فراز گنبد مسجد مقدس 
جمکران به اهتزاز درآمد 

پرچم حرم حضرت اباعبدالله الحسین )ع( با نوای لبیک یا حسین بر فراز گنبد 
فیرزوه ای مسجد مقدس جمکران به اهتزاز در آمد. 

مراس��م استقبال از محرم با عنوان »سیاه پوش��ان« پس از قرائت دعای توسل توسط 
مداحان اهل بیت )ع( حاج سیدمهدی میرداماد و حاج مهدی سلحشور و باحضور خیل 
کثیری از عاشقان و منتظران حضرت ولی عصر)عج( در مسجد مقدس جمکران برگزار شد.

همزمان با اجرای مراسم استقبال از محرم، پرچم حرم حضرت اباعبدالل الحسین )علیه 
السلام( در میان اشک و سوز نمازگزاران و با نوای لبیک یا حسین، بر فراز گنبد فیرزوه ای 

مسجد مقدس جمکران به اهتزاز در آمد.
ویژه  برنامه های مسجد مقدس جمکران در دهه اول ماه محرم به همت معاونت فرهنگی 
این مکان مقدس و هم افزایی هیئت فاطمیون هر ش��ب با س��خنرانی حجت الاس��لام 
والمسلمین آقاتهرانی و مداحی حاج مهدی سلحشور و حاج محمدجواد احمدی از ساعت 

19 الی 23 در شبستان امام علی )ع( برگزار می شود.

عزاداری حسینی از نگاه مراجع تقلید؛

محتوا و ظاهری که باید حسینی باشد

  گزارش از سمیه رضایی

 حال و هوای شهر این روزها غم آلود است، قم در بغضی عمیق فرو 
رفته و در انتظار خالی شدن نشسته است، این روزها چشمان شهر برای 
باریدن چشم انتظاری می کشد، این روزها شهر با بیرق های سیاه خود 
را پوشانیده و ذکر یا حسین)ع( را در دل خود زمزمه می کند و برای 

تسلیت محضر مولای موعود آماده می شود. 
خورشید خون بار محرم در آستانه طلوع است و تمام تکیه ها و 
حسینیه ها و مساجد و اماکن متبرکه قم در آمادگی برای برگزاری 
مراسم عزاداری سید و سالار شهیدان بی تاب شده اند. حتی خیابان ها 
و مغازه های شهر هم حال و هوایی حسینی دارد و لباس های مشکی و 

طبل و زنجیر خبر از رسیدن محرم را می دهد. 
اما در این میان باید توجه کرد که آیا تنها نصب المان های عزاداری 
و پرچم ، فروش ابزارآلات عزاداری و... نشان از عزاداری واقعی سالار 
شهیدان را می دهد؟ باید بپرسیم که آیا همه محرم در سینه کوبی 
و زنجیر زنی و کوبیدن بر طبل خلاصه می شود؟ آیا فلسفه قیام امام 
حسین)ع( و روز عاشورا یعنی ورود در مراسمی که سخنان و بیانات 

برخی مداحان رنگ و بویی از آن فلسفه و قیام نمی دهد؟ آیا صحیح 
است که این روزها شور جدا از شعور حسینی در جریان باشد. 

در واقع باید گفت که باید تلاش جدی صورت بگیرد تا عزاداری های 
با برخی  این عزا برگزار شود و  محرم در شان و عظمت صاحب 
بی تدبیری ها آب در آسیاب دشمنان قسم خورده اسلام ریخته نشود. 
امروز فضای جهان به دلیل اقدامات گروه های تروریستی و آدم کش 
به نام اسلام متشنج است و رسانه های غربی در پی بهانه هستند 
که شیعیان ایران را نیز در قالب همین گروه های افراطی و تندرو 
جلوه دهند. امپراطوری رسانه ای دشمنان امروز مترصد فضایی برای 
سوءاستفاده از عزاداری های ماه محرم است و وظایف مردم و مسئولان 

هیئات عزاداری بسیار جدی تر از دیگر سال هاست.
 در این میان رعایت موازین شرعی در برگزاری عزاداری های محرم 
یک مسئله بسیار مهم است که بارها از سوی علما و مراجع و شخص 

مقام معظم رهبری مدظله العالی نیز مورد توجه قرار گرفته است. 
 *تبیین ریشه های تاریخی و فرهنگ عاشورا 

آیت الل ناصر مکارم شیرازی در خصوص ضرورت برپایی مراسم های 
عزاداری محرم گفت: یکی از افتخارات که طلاب علوم دینی به آن 

می بالند گسترش دین مبین اسلام است که لازم است در این ماه 
فعالیت طلاب نسبت به تبلیغ دین افزایش یابد.

 وی بیان کرد: بعد از پروردگار، پیامبر اسلام کریم ترین فرد عالم است 
و پس از پیامبر نیز کریم ترین فرد کسی است که خود علم را می آموزد 

و به دیگران آموزش می دهد.
 این مرجع تقلید تبیین ریشه های تاریخی و فرهنگ عاشورا برای 

مردم را وظیفه خطیبان و مبلغان در دهه محرم عنوان کرد.
 استاد برجسته حوزه علمیه با تاکید بر بهره مندی مطلوب از این ایام، 
فرهنگ عاشورا را میراثی گران بها خواند و ادامه داد: توصیه سخنرانان و 

مداحان به مردم باید پایبندی به آثار عاشورایی باشد.
 *پاسخ دقیق مبلغان به شبهات 

همچنین آیت الل سبحانی بر نقش تبلیغ در ماه محرم و صفر تاکید 
کرد و گفت: روحانیونی که وظیفه تبلیغ را بر عهده دارند سربازان اسلام 

هستند و تبلیغ صحیح دین پایداری اسلام را به دنبال دارد.
 وی ادامه داد: مبلغان باید در حین سخنرانیشان بیشتر تکیه بر 
احادیث و قرآن داشته باشند و پرداختن صرف به مسائل سیاسی امری 

ناشایست است. 

آیت الل سبحانی با بیان اینکه منبر مکانی الهی و والاست، گفت: 
توجه به اصل زمان شناسی در راستای پاسخ به شبهات مهم است و باید 

مبلغان با شناسایی اهداف دشمن پاسخگوی توطئه ها باشند.
 وی گفت: امروزه تشیع در معرض تهدید وهابیت و عرفان های 
کاذب قرار گرفته است که وظیفه مبلغان آگاهی بخشی به مردم در 

این خصوص است.
 *تبیین علت ها و انگیزه های عاشورا 

آیت الل حسین نوری همدانی از مراجع عظام تقلید نیز معتقد است: 
صرف بیان ظلم دشمنان اباعبدالل )ع( در مجالس عزاداری کافی 

نیست بلکه باید به بیان دلایل، علت ها و انگیزه عاشورا پرداخت. 
وی با اشاره به اینکه عاشورا و احیای دین، عاشورا و امر به معروف و 
نهی از منکر، تشریح تحریفاتی که در واقعه کربلا از سوی مغرضان انجام 
شده است و تاثیرگذاری عاشورا و انقلاب اسلامی از جمله مواردی است 
که می تواند به عنوان سوژه های روز در مراسم های محرم در نظر گرفته 
شود، گفت: گاهی اوقات مرثیه ها از خرافات تاثیر می پذیرند، بنابراین 
باید  ضمن پرهیز از چنین مسائلی، روح حماسی عاشورا را در قالب 
اشعار و مداحی ها متجلی و در همه سخنرانی ها و خطابه ها، خطوط 

اصلی مبارزه و جهاد در اسلام را به درستی  تبیین کرد. 
 *هنوز نمی توانیم به عظمت عاشورا پی ببریم 

همچنین آیت الل حسین وحیدخراسانی در دیدار مبلغان نخبه حوزه 
علمیه قم اظهار کرد: هر کس کاری که انجام می دهد باید به آن معرفت 
داشته باشد، یعنی کاری که به او محول شده است اصل و فرع و ریشه 

نتیجه آن را بداند.
 این مرجع تقلید افزود: شغل مبلغان تبلیغ است و این کلمه باید 
کاملا تعریف شود؛ باید اصل و فرع ثمره اخلاق به خوبی بیان شود. 
برخی قضایا نیز هم قابل درک است و هم قابل بیان، اما برخی مسائل 

و قضایا قابل درک و بیان نیستند.
 این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: قضیه ای که نه قابل وصف و نه 
قابل بیان است و وصف آن از هیچ کسی جز خدای متعال بر نمی آید 

قضیه شهادت سید الشهدا )ع( است. 
وی خاطرنشان کرد: حادثه عاشورا، بهت انگیز است و هنوز نمی توانیم 

به عظمت این حادثه عظیم پی ببریم.
 این استاد حوزه بیان کرد: سید الشهدا)ع( به قدری جایگاه و منزلت 
دارد که وقتی پیامبر)ص( به معراج رفتند حتی جبرئیل )ع( از طی 
کردن این مرحله فرو ماند و در این شرایط دو کلمه ذکر شده بود و آن 

»ان الحسین مصباح الهدی و سفینة النجاة« بود. 
آیت الل وحید خراسانی گفت: ریشه این مصباح را باید در سوره نور 
و آیه نور جستجو کرد، باطن مصباح در این آیه حضرت زهرا)س( و 
دو مصباح امام حسن و امام حسین )ع( هستند؛ امام حسین روزی که 
به دنیا آمدند قنداقه ایشان به عرش رفت و در روز عاشورا در فرش 

جای گرفت. 
وی گفت: جایگاه امام حسین )ع( به حدی بالاست که حاجت 
پیامبران )ع( در زیارت قبر ایشان است، از جمله حضرت ابراهیم )ع( 
که آرزو داشتند به زیارت امام حسین )ع( بروند و اینجاست که کمیت 
عقل، حکمت و فقه برای شناخت این همه عظمت امام حسین )ع( 

لنگ می زنند. 
این مرجع تقلید افزود: امام حسین )ع( شخصیتی است که پیامبر 
)ص( در روز عاشورا در قتلگاه برای ایشان حاضر شدند و خون گلوی 
امام حسین )ع( را به عرش بردند و این خون در شیشه تا قیامت طاق 

عرش را به لرزه در می آورد.
 مراسم های عزاداری سید و سالار شهیدان هم در بعد محتوایی و 
هم در بعد ظاهری باید در بهترین شان و وضعیت برگزار شود. در حوزه 
محتوایی به شدت باید از خرافات و برخی مواردی که قابل تشکیک 
هستند پرهیز کرد و به جای آن به فلسفه قیام حسینی و همچنین 
زندگی مومنانه از نظر ایشان پرداخت. در زمینه ظاهری نیز حتما باید 

فضا به گونه ای باشد که شئون و شعائر اسلامی رعایت شود.

گزارش از: محمد چهرقانی

 همزمان با فرا رسیدن ماه عزاداری سید و سالار شهیدان اباعبدالل الحسین)ع( و یاران با 
وفایش، هیئت های مذهبی قم خیمه های عزایشان را در اقصی نقاط شهر برپا کرده اند که در 

گزارش زیر برنامه های آنها را اعلام می کنیم:
 هیئت رزمندگان اسلام قم 

این هیئت که یکی از بزرگترین اجتماعات عزاداران حسینی را در شهر مقدس قم برگزار 
می کند، همچون سال های گذشته برنامه خود را در جوار گلزار شهدای علی بن جعفر در مجتمع 

امام خمینی )ره( برگزار خواهد کرد.
 مراس��م دهه اول هیئت رزمندگان اس��لام قم از س��اعت 20 با قرائت قرآن توسط قاریان 
بین المللی و زیارت عاشورا آغاز می شود و پس از آن حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی از 
اساتید حوزه و دانشگاه به سخنرانی خواهد پرداخت که محور صحبت های وی »تحلیل شعارهای 
عاشورا«، است و حاج سید مهدی میرداماد نیز به مدت یازده شب در این هیئت به مدیحه سرایی 

خواهد پرداخت. 
همچنین دسته عزاداری هیئت رزمندگان اسلام قم ساعت 10 صبح روز عاشورا از مسجد 
امام حسن عسکری)ع( واقع در چهارراه بازار قم به سمت حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 

حرکت خواهد کرد. 
ضمناً مراسم این هیئت به طور زنده از رادیو قم پخش خواهد شد و فردای هر شب، سخنرانی 
به طور کامل و بخشی از مدیحه سرایی سیدمهدی میرداماد به روی آنتن شبکه های تلویزیونی 

می رود.
 هیئت فاطمیون 

برای نخس��تین بار این هیئت برنامه سوگواری دهه اول محرم را در شبستان امام علی)ع( 
مسجد مقدس جمکران برگزار می کند، همچنین مراسم هیئت فاطمیون قم از روز سه شنبه 

بیست و یکم مهرماه تا جمعه یکم آبان ماه هر شب ساعت 19:30 دقیقه انجام می شود.
 حجت الاس��لام والمسلمین مرتضی آقاتهرانی س��خنران این هیئت است و حاج مهدی 

سلحشور و محمدجواد احمدی مداحان آن خواهند بود.
 مراسم مقتل خوانی ظهر عاشورا نیز توسط حجت الاسلام والمسلمین آقاتهرانی بعد از نماز 

عصر در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.
 مسیرهای رفت و برگشت اتوبوس های هیئت فاطمیون قم به صورت زیر خواهد بود که 

ساعت 18 محل تجمع در ایستگاه های اتوبوس است:
 1- میدان جوان، زنبیل آباد و بلوار پیامبر اعظم 

2- میدان شهید امینی بیات، میدان رسالت، میدان بسیج و بلوار پیامبر اعظم
 3- میدان جهان، خیابان آذر و میدان پلیس

 4- میدان ش��هید زین الدین، میدان شهید سعیدی، میدان شهید مطهری، سه راه بازار، 
خیابان ارم، خیابان چهارمردان، گلزار شهداء و میدان شهر قائم

 5- ابتدای بلوار پیامبر اعظم تا مسجد مقدس جمکران
 6- دانشگاه آزاد پردیسان، بلوار امین و بلوار پیامبر اعظم

 هیئت ثارالله
 محفل عزاداری هیئت ثارالل قم همچون سال های گذشته در سالن اجتماعات مدرسه علمیه 
فیضیه از شب اول محرم الحرام به مدت 11 شب بعد از اقامه نماز جماعت عشاء برگزار می شود.

 حجت الاسلاسلام والمسلیمن سید محمدمهدی میرباقری از اساتید حوزه و دانشگاه به 
سخنرانی در جمع عزاداران هیئت ثارالل خواهد پرداخت و نوحه خوانی این هیئت نیز توسط 

حاج عباس حیدرزاده، محسن حلاج زاده و محمد عباسیان صورت می گیرد.
 هیئت غریب مدینه

 مراسم سوگواری سیدالشهداء هیئت غریب مدینه قم از ساعت 21 شب اول محرم الحرام تا 
شب عاشورا در مسجد فاطمة الزهراء)س( واقع در میدان پلیس برگزار می شود.

 شیخ علی زندقزوینی سخنران این هیئت است و مدیحه سرایی آن توسط مهدی عبدالکریمی 
انجام خواهد شد.

    هیئت خادم الرضا
 هیئت خادم الرضا قم که در سال های اخیر جایگاه ویژه ای بین مردم استان و حتی کشور 
پیدا کرده و همواره یکی از بزرگترین محافل عزاداری را برگزار می کند، در دهه اول محرم الحرام 
1437 هجری قمری، مراسم سوگواری اباعبدالل الحسین)ع( را به مدت یازده شب در سالن 2 

هزار نفری شهید حیدریان برگزار می کند. 
قرائت قرآن توسط قاری برجسته بین المللی حمید شاکرنژاد آغاز بخش مراسم این هیئت 
است، همچنین حجت الاسلام والمسلمین علیرضا صادقی واعظ سخنران هیئت خادم الرضا)ع( 
است، روضه خوانی توسط یاسین شیخ زاده انجام می شود و مراسم سینه زنی با نوای حاج حسین 

سیب سرخی صورت می گیرد.
 هیئت لواء الزینب 

مراسم این هیئت از یکم تا نهم محرم الحرام از ساعت 13 در مسجد امام زین العابدین)ع( واقع 
در خیابان ارم انجام می شود که سخنرانی و مدیحه سرایی از برنامه های این هیئت خواهد بود.

 هیئت محبین اهل بیت
 مراسم سوگواری دهه اول محرم هیئت محبین اهل بیت)ع( بر خلاف سال های اخیر که در 

مدرسه امام صادق برگزار می شد، امسال در مصلی قدس قم صورت می گیرد. برنامه این هیئت 
از ساعت 14 پنجشنبه هفته جاری به مدت 10 روز با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین احمد 

پناهیان برگزار می شود.
 هیئت عاشقان ثارالله 

هیئت عاشقان ثارالل بزرگترین اجتماع عزاداران حسینی در منطقه دو قم را برگزار می کند 
و مردم این منطقه ترغیب زیادی برای حضور در این هیئت دارند. خیمه عزای این هیئت از 
ساعت 21:30 شب اول تا یازدهم محرم در ورزشگاه جوادالائمه واقع در خیابان توحید، خیابان 

جوادالائمه برپا می شود.
 حجت الاسلام الیاسی سخنران هیئت عاشقان ثارالل است و محمدرضا شمس آبادی و حسن 

عطایی به مدیحه سرایی خواهند پرداخت.
 هیئت عزاداران حسینی 

برنامه عزاداری این هیئت از اول محرم الحرام به مدت 12 روز از ساعت 16 الی 17 در خیابان 
صفائیه، کوی بیگدلی، کوی هفتم انجام می شود.

 مراسم هیئت عزاداران حسینی با قرائت قرآن توسط قاری بین المللی استاد شیخ محمدی 
آغاز می ش��ود، حجت الاسلام والمسلمین شریفانی پس از آن به سخنرانی خواهد پرداخت و 

شعرخوانی توسط شهاب الدین خالقی صورت می گیرد.
 هیئت عزاداران حسینه ارک 

مراس��م سوگواری این هیئت از ساعت 20 شب اول ماه محرم تا شام غریبان حسینی در 
حسینیه ارک واقع در خیابان ارم قم برگزار می شود.

 سخنران هیئت عزاداران حسینه ارک حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن آقامیری خواهد 
بود و رحیم ابراهیمی به مدیحه سرایی می پردازد.

 هیئت کف العباس
 برنامه س��وگواری هیئت کف العباس از س��اعت 12 تا 15 یکم محرم الحرام تا روز عاشورا 
در حس��ینیه ش��هداء واقع در بلوار پانزدهم خرداد است که حجت الاسلام والمسملین استاد 
میرزامحمدی سخنران آن خواهد بود و مداحان برجسته ای همچون سیدمهدی میرداماد، مهدی 

سلحشور، نریمان پناهی و عبدالرضا هلالی در این هیئت مرثیه خوانی می کنند.
 هیئت جان نثاران سلطان عشق

 از شب اول تا یازدهم محرم الحرام 1437 هجری قمری خیمه عزای این هیئت در بلوار کارگر 
برپا شده است و از ساعت 19:30 تا 22 هر شب حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن آقامیری 

به سخنرانی خواهد پرداخت و حاج حسن شیرازی و علی چمنی مدیحه سرایی می کنند.
 هیئت مسجد رضویه 

یازده شب اقامه عزای سیدالشهداء در هیئت مسجد رضویه قم از ساعت 20:30 در بازار کهنه 
برگزار می شود، همچنین حجت الاسلام والمسلمین آقامیری سخنران این هیئت است و مرثیه 

سرایی توسط وحید یوسفی انجام می شود. 
هیئت عزاداران مسجد امیرالمومنین

 هیئت عزاداران مسجد امیرالمومنین)ع( واقع در بلوار 45 متری مدرس هم از ساعت 19:30 
تا 22 شب اول تا شام غریبان اباعبدالل الحسین)ع( مراسم سوگواری خواهد داشت که در آن 
حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن آقامیری سخنرانی می کند و اصغر فراهانی هم مرثیه خوانی 

خواهد کرد.

 هیئت یا زینب 
مراسم سوگواری این هیئت در دهه اول محرم از ساعت 15 در جوار ضریح امامزاده علی بن 
جعفر برگزار می شود که هادی خادم الحسینی به قرائت زیارت عاشورا و مدیحه سرایی می پردازد.

 هیئت نوکران عباس
  یازده شب مراسم سوگواری سالار شهیدان اباعبدالل الحسین)ع( در هیئت نوکران عباس 
قم از فردا س��اعت 21:30 در مدرس��ه شهید برقعی واقع در خیابان چمران مقابل بیمارستان 
شهید بهشتی برگزار می شود، همچنین حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن آقامیری سخنران 

و یاسین شیخ زاده مداح این هیئت است. 
ویژه برنامه های حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 

آستان مقدس حرم حضرت فاطمه معصومه)س( نیز در دهه اول محرم الحرام 1437 هجری 
قمری در دو نوبت صبح و عصر مراسم سوگواری سیدالشهداء خواهد داشت.

 قرائت زیارت عاش��ورا، س��خنرانی آیت الل رضا اس��تادی در پنج روز اول و حجت الاسلام 
والمسلمین رزاقی از ششم تا عاشورای حسینی و مدیحه سرایی مداحان اهل بیت)ع( از ساعت 

10 صبح در شبستان امام خمینی)ره( برگزار می شود.
 بعد از نماز مغرب و عشاء نیز مراسم سوگواری دهه اول محرم با سخنرانی حجت الاسلام 
والمس��لمین ناصر رفیعی آغاز خواهد شد و پس از آن حاج سیدمهدی میرداماد، حاج عباس 
حیدرزاده و حاج سیدعلی حسینی نژاد مرثیه سرایی می کنند.  ساعت 9 تا 10 صبح روز جمعه 
بیست و چهارم مهرماه نیز همایش شیرخواران حسینی در شبستان امام خمینی)ره( برگزار 

خواهد شد. 
همچنین نیایش صبحگاهی بعد از نماز صبح در دهه اول محرم توس��ط حجت الاس��لام 
والمسلمین صادقی واعظ انجام می شود و بعد از نماز عصر حجت الاسلام والمسلمین خوانساری 

در شبستان امام خمینی)ره( زیارت ناحیه مقدسه را قرائت خواهد کرد.
 در دهه اول محرم هر روز س��اعت 16 در شبس��تان نجم��ه خاتون حرم حضرت فاطمه 
معصومه)س( مراس��م عزاداری ویژه دختران و پسران 12 تا 16 سال برگزار خواهد شد که در 
این محفل حجت الاسلام والمسلمین اخوان سخنرانی و ابوطالبی و چند نوجوان دیگر مداحی 
خواهند کرد، همچنین استاد حسن فرقانی برنامه سفره قرآنی را اجرا می کند تا نوجوانان را بیشتر 
با قرآن پیوند دهد.  ساعت 9 تا 10:30 سه شنبه بیست و هشتم مهرماه نیز سوگواره نوجوانان 
احلی من العسل همانند سال های اخیر با اجتماع عظیم نوجوانان عاشورایی)قاسم های زمان( در 

شبستان امام خمینی)ره( برگزار می شود. 
حجت الاس��لام والمس��لمین تراش��یون با موضوع »تربیت حس��ینی« از یکم تا پنجم و 
حجت الاسلام والمسلمین میردامادی با موضوع »عبرت های عاشورا« از ششم تا دهم محرم الحرام 

ساعت 16:30 در شبستان امام خمینی)ره( برنامه زمزم معرفت را اجرا خواهند کرد.
 یکی دیگر از برنامه هایی که در شبستان امام خمینی)ره( انجام می شود، مراسم مقتل خوانی 
اس��ت که بعد از نماز جمعه روز تاس��وعا و بعد از نماز عصر روز عاش��ورا توسط حجت الاسلام 

والمسلمین صالحی خوانساری اجرا خواهد شد.
 آستان مقدس حرم حضرت فاطمه معصومه)س( برای زائران غیر ایرانی هم برنامه های ویژه 
عزاداری تدارک دیده اس��ت. بدین ترتیب که زائران افغانستانی ساعت 20:30، زائران آذری و 
منطقه قفقاز ساعت 18، زائران اردو زبان شبه قاره ساعت 16 و زائران عربی و آفریقایی از ساعت 

12:30 در سالن امام خامنه ای صحن صاحب الزمان به سوگواری خواهند پرداخت.

نگاهی به برنامه های سوگواری سید و سالار شهیدان در هیئت های قم

شیخ علی زندقزوینی

آگهی مزایده پلاک ثبتی 644/2159/ باقیمانده 288- اصلی بخش 
پنج قم مربوط به پرونده کلاسه 139204030011000013 )اصلاحیه(

پیرو آگهی مزایده منتش��ر ش��ده در روزنامه ایمان به ش��ماره 3835 مورخه 
1394/7/14 مربوط به پلاک ثبتی 664/2159/ باقیمانده 288- اصلی بخش 
پنج قم به اطلاع می رس��اند که نام صحیح راهن خانم مطهر الس��ادات اکرمی 
می باشد که اشتباها خانم مطهر السادات کریمی درج شده بود که بدین وسیله 
تصحیح می گردد و مزایده در تاریخ و س��اعت درج شده درآگهی قبلی برگزار 

می گردد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روز خوش
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از دانشجویان و 
استعدادهای برتر علمی کشور، توصیه ها و هشدارهای مهمی به 
نخبگان و مسئولان بیان و تاکید کردند: کسانی که بدنبال دلسرد 
کردن نسل جوان از حال و آینده هستند، مرتکب خیانت به کشور 

و ناموس ملی می شوند. 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
دیروز )چهارشنبه( در دیدار جمعی از دانشجویان و استعدادهای 
برتر علمی کشور، توصیه ها و هشدارهای مهمی به نخبگان و 
مسئولان بیان کردند و با تأکید بر لزوم جدی گرفته شدن بنیاد 
نخبگان به عنوان یک بنیاد ملی و راهبردی و همچنین ایجاد زمینه 
برای نقش آفرینی عملی استعدادهای جوان در جامعه، شرکت های 
دانش بنیان را یکی از پایه های اصلی اقتصاد مقاومتی دانستند و 
گفتند: آینده کشور به برکت اهداف، شعارها و حرکت انقلابی 
جامعه و حضور انبوه نخبگان جوان و حرکت عظیم و پرشتاب 
علمی و فناوری که آغاز شده است، آینده ای روشن و همراه با 
پیشرفت و اقتدار و نفوذ روزافزون معنوی در منطقه و جهان خواهد 
بود و کسانی که در این شرایط به دنبال دلسرد کردن نسل جوان 
از حال و آینده هستند، مرتکب خیانت به کشور و ناموس ملی 

می شوند.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود دیدار با جوانان 
نخبه و مصمم و پرنشاط را امیدآفرین خواندند و با اشاره به ضریب 
هوشی بالای جوانان نسبت به متوسط جهانی افزودند: از آنجا که 
جمهوری اسلامی ایران قدرت خود را درون زا می داند، جوان های 
هوشمند، متعهد و بااستعداد، از بزرگ ترین فرصت و ثروت این 

کشور محسوب می شوند.
سفارش های پدرانه رهبر انقلاب به نخبگان جوان

حضرت آیت الله خامنه ای بعد از این مقدمه، چند سفارش پدرانه 
به جوانان نخبه داشتند. نخبگی را یک نعمت الهی دانستن و به جا 
آوردن شکر این نعمت اولین توصیه رهبر انقلاب به جوانان برتر 
علمی بود که گفتند: این نخبگی را از برکت انقلاب اسلامی نیز 
بدانید زیرا انقلاب به جوانان ایران شخصیت، هویت و جرأت داد تا 

نیرو و استعداد درونی خود را به کار اندازند.
 کسب رتبه برجسته علمی در میان 200 کشور

 از ثمرات انقلاب اسلامی
حضرت آیت الله خامنه ای، کسب رتبه برجسته علمی در میان 
دویست کشور جهان را یکی از ثمرات انقلاب اسلامی خواندند و 
افزودند: ایران اکنون در حالی به رتبه بالای علمی رسیده است 
که در طول بیش از سه دهه گذشته، با جنگ تحمیلی، فشارهای 

سیاسی و تحریم های اقتصادی مواجه بوده است.
ایشان خطاب به جوانان نخبه خاطرنشان کردند: این جایگاه 
برتر علمی که به دست آورده اید به برکت امنیت کشور نیز بوده 
است، بنابراین باید قدردان تأمین کنندگان امنیت همچون شهید 

سردار همدانی باشید.
به ویژه  باشکوه شهید همدانی  انقلاب اسلامی تشییع  رهبر 
در شهر همدان را نشانه قدردانی ملت از تأمین کنندگان امنیت 
دانستند و گفتند: اگر امنیت نباشد، تحقیق و پژوهش و دانشگاه و 

پیشرفت علمی نیز نخواهد بود.
ترجیح دادن روحیه جهادی 
بر روحیه تافته جدا بافته بودن

»ترجیح دادن روحیه جهادی بر روحیه تافته جدا بافته بودن« 
دومین سفارش پدرانه حضرت آیت الله خامنه ای به جوانان نخبه 
بود. ایشان یکی از آفت های افراد صاحب امتیاز را »احساس تافته 
جدا بافته بودن« دانستند و خاطرنشان کردند: این، یک بیماری 
شخصیتی است که نباید بگذارید در شما رشد کند و تنها راه مقابله 
با آن نیز تقویت »روحیه جهادی« و انجام دادن کار با همه توان 

برای خدا و به عنوان یک وظیفه است.
اردوهای  اینکه شرکت در  بر  تأکید  با  انقلاب اسلامی  رهبر 

جهادی یکی از راه های تقویت »روحیه جهادی« است، افزودند: 
و  مردم  متن  با  آشنایی  موجب  جهادی  اردوهای  در  شرکت 

مشکلات و معضلات جامعه می شود.
اردوهای جهادی، بهترین فرصت آشنایی 

جوانان با واقعیات 
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تجربه طولانی خود در 
سال های بعد از پیروزی انقلاب، بی خبر بودن برخی از مسئولان 
از واقعیات و معضلات جامعه به خصوص در روستاها و شهرهای 
دوردست و در میان خانواده های فقیر را یکی از مشکلات دانستند 
و گفتند: اردوهای جهادی بهترین فرصت برای جوانان به منظور 

آشنایی با واقعیات و همچنین خدمت مستقیم به مردم است.
ایشان با انتقاد از ادامه اردوهای دانشجویی به برخی کشورهای 
اروپایی، با وجود هشدارهای قبلی، تأکید کردند: این اردوها یکی از 
غلط ترین کارهاست و اردوهای جهادی بسیار بهتر و شرافتمندانه تر 

از برگزاری چنین اردوهایی است.
نخبگان، خود را در هاضمه بی رحم 
و آزمند جوامع بیگانه قرار ندهند

رهبر انقلاب اسلامی در سومین توصیه خود، جوانان نخبه را 
به ماندن در کشور به جای رفتن به کشورهای بیگانه با برخی 
ذهنیت های رفاهی، سفارش کردند و گفتند: به جای آنکه خود را 
در هاضمه بی رحم و آزمند جوامع بیگانه قرار دهید، سازنده هندسه 
صحیح سلامت کشور و تضمین کننده مغز و سلسله اعصاب و 
استخوان بندی جامعه خود باشید. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
به مشکلات و ضعف های کشور در کنار پیشرفت ها و توانایی ها، 
خاطرنشان کردند: ماندن در کشور و تلاش برای برطرف کردن 

ضعف ها و منشأ اثر بودن برای مردم، دارای افتخار و شرف است.
مرعوب نشدن در برابر غرب

مرعوب نشدن در برابر غرب، توصیه چهارم رهبر انقلاب اسلامی 
به استعدادهای برتر علمی کشور بود که در این خصوص گفتند: 
اگرچه غربی ها در مسائل علمی و فناوری پیشرفت های زیادی 
کرده اند اما نباید مرعوب این موضوع شد زیرا توانایی بالقوه جوان 
ایرانی بسیار بالاتر است و اگر قرار بر مقایسه باشد، باید بیش از سه 
دهه کنونی ایران با بیش از سه دهه آن کشورها بعد از استقلال 

آنها، مقایسه شود. 
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: نسل جوان کنونی می 
تواند افتخار دستیابی به پیشرفت ها و مراحل بزرگ علمی را برای 
خود به ثبت برساند و عزتمندانه پایه های استقلال علمی کشور را 

مستحکم کند.

چند توصیه مدیریتی و کاری به مسئولان و جوانان نخبه
ایشان سپس در بیان چند توصیه مدیریتی و کاری به مسئولان 
و همچنین جوانان نخبه، بر لزوم جدی گرفته شدن بنیاد نخبگان 
تأکید کردند و افزودند: بنیاد نخبگان یک بنیاد ملی و راهبردی 

است و نباید وظایف آن به دانشگاه ها سپرده شود.
باید برای جوان نخبه زمینه کار 

و احساس مفید بودن به وجود آید
رهبر انقلاب اسلامی، بنیاد نخبگان را نیز به برنامه ریزی دقیق 
به منظور زمینه سازی برای ظهور و بروز عملی توانایی استعدادهای 
برتر جوان توصیه کردند و گفتند: باید برای جوان نخبه زمینه کار و 
احساس مفید بودن به وجود آید و به ماندن در کشور تشویق شود.

حضرت آیت الله خامنه ای، تسهیل تکمیل فرایند تحصیلی 
نخبگان، افزایش روند تشکیل شرکت های دانش بنیان، و ایجاد 
هسته های علمی در دانشگاه ها با محوریت استادان برجسته، متعهد 
و انقلابی را از جمله اقدامات لازم برای ادامه حرکت علمی نخبگان 
دانستند و تأکید کردند: نقش اساتید در هسته های علمی دانشگاه ها 
بسیار مهم است و باید از اساتیدی استفاده شود که معتقد به آبادی 

و آینده ایران و دلسوز کشور و پایبند به ارزش ها و انقلاب باشند.
بنیاد نخبگان، خروجی کارها را دائم رصد کند

ایشان بنیاد نخبگان را به رصد دائمی خروجی کارها سفارش 
کردند و با اشاره به موضوع اقتصاد مقاومتی، افزودند: یکی از را ه های 
تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی که از همان ابتدای اعلام مورد 
استقبال صاحبنظران قرار گرفت، حمایت از شرکت های دانش بنیان 

و طراحی لازم در این خصوص است.
از پیشرفت سیاست های اقتصاد مقاومتی خشنود نیستم

ایشان در مورد اقتصاد مقاومتی نکته ای را به صورت گذرا اشاره 
کردند و گفتند: درخصوص نحوه اجرا و پیشرفت سیاست های اقتصاد 
مقاومتی، اکنون زمینه بحث نیست اما از پیشرفت این سیاست ها 
خشنود نیستم. ایشان بعد از بیان این نکته، درباره لزوم یک طراحی 
دقیق به منظور استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای 
تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی، افزودند: پیشنهاد می کنم 
موضوع یکی از نشست های جوانان نخبه به »چگونگی نقش آفرینی 
نخبگان جوان در اقتصاد مقاومتی« اختصاص یابد تا با استفاده از 

فکر و دانش جوانان، به یک طراحی داخلی برسیم.
شخص وزیر آموزش و پرورش

 اجرای طرح »شهاب« را پیگیری کند
ایشان همچنین موضوع شناسایی و پرورش استعدادهای برتر 

در دوران دبستان و متوسطه را بسیار مهم دانستند و با اشاره به 
طرح »شهاب« در آموزش پرورش افزودند: شخص وزیر آموزش و 
پرورش باید روند اجرای این طرح را مورد بررسی دقیق قرار دهد و 

اجازه ندهد که این طرح مورد بی مهری قرار گیرد.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه سخنان خود چند هشدار را بیان 
کردند: نخستین هشدار ایشان درخصوص عناصر و افرادی بود که 
با استفاده از روزنامه ها و مجلات و تریبون ها، دائماً در حال دلسرد 
کردن مردم و جوانان و نفی پیشرفت های علمی و دستاوردهای 

بزرگ کشور هستند.
 پیشرفت های شگرف علمی کشور، توهم نیست

رهبر انقلاب اسلامی مسئولان را به مراقبت و هوشیاری در این 
خصوص فراخواندند و تأکید کردند: پیشرفت های شگرف علمی 
کشور در زمینه های نانو، سلول های بنیادی و انرژی هسته ای، توهم 
نیستند بلکه واقعیاتی هستند که همه دنیا از آنها اطلاع و آگاهی 
دارند، بنابراین دلسرد کردن جوانان و انکار حرکت عظیم و سریع 

علم و فناوری، خیانت به کشور و ناموس ملی است.
هشدار رهبری در خصوص مقابله با عناصر 

مؤمن، انقلابی و متعهد
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به جریانی که به دنبال 
است،  به خارج  آنان  هدایت  و  علمی کشور  نخبگان  شناسایی 
مسئولان را به هوشیاری در قبال این موضوع توصیه کردند و 
گفتند: هشدار دیگر من درخصوص مقابله برخی مسئولان، مدیران 
و اساتید در دانشگاه ها، با عناصر مؤمن، انقلابی و متعهد است که 
وزرا باید در این قضیه کاملًا هوشیار باشند و اجازه چنین کاری 

را ندهند.
خوش بینی مستدل نسبت به آینده

ایشان در بخش پایانی سخنان خود تأکید کردند: جمع بندی 
سخنان من، »خوش بینی مستدل نسبت به آینده« است.

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به احساس مسئولیت انبوه جوانان 
کشور که بخش زیادی از آنان را نخبگان تشکیل می دهند، و 
همچنین با اشاره زنده ماندن اهداف، شعارها و حرکت انقلابی در 
جامعه، گفتند: علت اصلی عصبانیت دشمنان از ملت ایران، همین 
موضوع است و بر همین اساس می گویند مقابله با ایران تا زمانی که 

شعارهای انقلابی زنده است، مشکل خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: اکنون شعار ها و اهداف 
افراد  برخی  که حتی  است  زنده  گونه ای  به  جامعه  در  انقلابی 
غیرمعتقد به این شعارها، مجبور به همراهی ظاهری هستند و 
انقلاب اسلامی به صراط مستقیم خود ادامه می دهد که این، از 

استثناهای انقلاب های بزرگ دنیاست.
ایشان تأکید کردند: تا هنگامی که حرکت و تفکر انقلابی در 
کشور وجود دارد، پیشرفت و نفوذ روزافزون ایران و تسلط روحی و 

معنوی در منطقه و خارج از منطقه، روز به روز بیشتر خواهد شد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، دکتر ستاری معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان، اولویت امروز را 
توجه به علم و فناوری دانست و گفت: کشور نیاز به نخبگانی دارد 
که با اعتماد به نفس و تلاش بیشتر بتوانند موفقیت های علمی در 

حوزه های نانو و بایو را در حوزه های دیگر نیز تکرار کنند.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با بیان اینکه نخبگان 
به کشور مدیون هستند، افزود: نباید با برداشته شدن تحریم ها 
تنها واردکننده کارخانه و صنایع خارجی باشیم بلکه باید خودمان 
تکنولوژی تولید کنیم و با تولید دانش، ثروت ملی را افزایش دهیم.

دکتر ستاری با تأکید بر ورود بخش خصوصی به حوزه پژوهش 
و لزوم سرمایه گذاری بر فکر و ایده نخبگان، خاطرنشان کرد: افزایش 
جایزه های تحصیلی، توجه به پژوهش های پایه، اجرای طرح شهاب، 
حمایت از پژوهش سراهای دانش آموزی، توسعه دایره نخبگانی و 
توجه به دیپلماسی فناوری از مهم ترین اقدامات معاونت علمی و 

فناوری ریاست جمهوری و بنیاد ملی نخبگان بوده است.

 عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام در مجلس گفت: این پیامک ها 
به طور مفصل برای من هم آمد ، فحش دادند، تهدید کردند که 
پرونده تان را در شورای نگهبان می بندیم و ما هم گفتیم ایرادی ندارد.

منصور حقیقت پوربا اشاره به تصویب جزئیات طرح اجرای برجام 
در نشست علنی مجلس، اظهار داشت: باید تاکید کنم برادرانی که 
با این طرح مخالف بودند، از بچه های انقلابی همین مملکت اند که 

دلشان برای برجام، هسته ای و کشور می سوزد.
نماینده مردم اردبیل در پاسخ به این سوال که آیا امکان طرح 
تمام 1۷2 پیشنهاد وجود داشت، افزود:   با این حال، معتقدیم مجلس 
باید در راستای تقویب مجموعه نظام حرکت کند. مجلس جزیره ای 
بیرون از این نظام نیست و جزئی از این نظام و مملکت است اما 
چون جلسات هماهنگی بسیاری از طرف دفتر رهبری و شورای عالی 
امنیت ملی صورت گرفت و تاکید شد اگر سه ملاحظه مدنظرشان به 
طرح اضافه شود، طرح به زعمشان کامل است، اگر پیشنهادهای دیگر 
مطرح می شد و چارچوب تنظیم شده را به هم می ریخت احتمال 
این که ملاحظات دیگری ازسوی بزرگان مطرح شود، وجود داشت و 
در آن صورت ما بار دیگر باید جلسه برگزار می کردیم و در  نهایت به 
زمان تعیین شده در 26 مهرماه نمی رسیدیم، بنابر این جلسه دیروز 

به گونه ای مدیریت شد که تنها پیشنهادهای مدنظر نظام طرح شود.
عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در واکنش به حواشی فراوان جلسه روز یکشنبه مجلس 
و اهانت برخی نمایندگان به اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای، 
خاطرنشان کرد: آن چه امروز اهمیت دارد این است که طرح اجرای 
برجام به تصویب رسیده و آن اتفاقات هم مربوط به گذشته است. با 
این حال، نکته مهم این است که ما باید هم در عرصه سیاسی و هم 
در عرصه اخلاق مسائل را پیش ببریم و به نظرم روز یکشنبه در عرصه 
اخلاق اتفاق خوبی نیافتاد و دوستانی که معترض بودند، هم عرصه 
سیاسی و هم عرصه اخلاق را باختند. این دوستان اخلاق را از دست 

داده و بداخلاقی کردند.
عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام درخصوص سرنوشت برجام، 
اعلام کرد: ما از شورای نگهبان سرعت می خواهیم. چراکه بحث دقت 
مربوط به وظیفه شرعی و قانونیشان است که انجام دهند و درصورتی 
که این طرح اشکال شرعی یا قانونی دارد، اعلام کنند. با این حال 
خواهش ما این است که بزرگان در شورای نگهبان هم این طرح را 

یک فوریتی ببینند تا بتوانیم سریع تر قضیه را جمع کنیم.
این نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که آیا اجرای شروط 

اعمال شده در طرح اجرای برجام امکان پذیر است و دولت می تواند 
این طرح را به اجرا برساند، یادآور شد: ما از دولت نخواستیم که 
در متن توافق تغییراتی اعمال کند. فارغ از آن مجلس اساساً برجام 
را تایید نکرده، بلکه طرح اجرای برجام را به تصویب رسانده  است. 
دولت می تواند برجام را اجرا کند یا نکند. اگر علاقه ای به اجرای برجام 
نداشت که هیچ، اما اگر بخواهد آن را به انجام برساند، ملزومات آن در 

طرح مجلس ذکر شده است.
وی افزود: شروط برجام سرجای خود است و ما تنها با توجه به 
منافع ملی این 9 بند را برای اجرای برجام به دولت تذکر دادیم و این 
مسائل هیچ منافاتی با شروط برجام ندارد و این شروط از دل شروط 
برجام بیرون آمده است. در واقع ما تنها بر بحث موشکی، اهدا و فروش 
تسلیحات، نحوه نظارت آژانس و احتمال بدعهدی طرف مقابل تذکر 
دادیم و گفتیم اگر آن ها بدعهدی کردند، دولت باید ظرف 2 ماه 

دوباره به 199هزارسو بازگردد.
حقیقت پور در پایان در واکنش به ارسال پیامک هایی از سوی 
مخالفان برجام، تصریح کرد: این پیامک ها به طور مفصل برای من هم 
آمد و امواتمان را شامل حال کردند، فحش دادند، تهدید کردند که 
پرونده تان را در شورای نگهبان می بندیم و ما هم گفتیم ایرادی ندارد.

 شورای نگهبان طرح اجرای برجام را تایید کرد
شورای نگهبان در جلسه روز چهارشنبه خود » طرح اقدام متناسب و متقابل دولت 

جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام« را تایید کرد.
طرح اجرای برجام در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی پیش از آنکه به 
انبوه پیشنهادهای نمایندگان برسدٰ با 161 رای از تصویب مجلس شورای اسلامی گذشت.

براساس ماده واحده این طرح و درصورت تصویب نهایی آن، دولت در چارچوب مصوبات 
شورای عالی امنیت ملی در صورتی می تواند به شکل داوطلبانه برنامه جامع اقدام مشترک 

)برجام( را اجرا کند که احکام و تکالیف زیر را در فرآیند اجرا رعایت نماید:
1- براساس فتوای رهبر معظم انقلاب اسلامی هیچ دولتی در ایران حق تولید و به 
کارگیری سلاح هسته ای را ندارد و دولت موظف است سیاست خلع سلاح هسته ای جهانی 
را به طور فعال دنبال کند و در کلیه تلاش های بین المللی، حقوقی و دیپلماتیک برای نجات 
بشریت از خطر سلاح های هسته ای و اشاعه آنها، از جمله از طریق ایجاد مناطق عاری از 
سلاح های کشتار جمعی به ویژه در ایجاد ائتلاف منطقه ای خاورمیانه عاری از سلاح های 
هسته ای به خصوص در زمینه خلع سلاح هسته ای رژیم صهیونیستی فعالانه مشارکت نماید.

2- پایه برنامه جامع اقدام مشترک بر همکاری و اقدام متقابل قرار دارد و هرگونه اقدام 
مبتنی بر فشار و تهدید به هر بهانه ای به خاطر اجرای برجام و غیر آن با تشخیص شورای 
عالی امنیت ملی موجب تجدیدنظر در این همکاری می شود و لازم است در آن صورت 

مطابق مصوبات این شورا اقدامات متقابل در نظر گرفته شود.
۳- دولت موظف است هرگونه عدم پایبندی طرف مقابل در زمینه لغو موثر تحریم ها 
یا بازگرداندن تحریم های لغو شده و یا وضع تحریم تحت هر عنوان دیگر را به دقت رصد 
کند و اقدامات متقابل در جهت احقاق حقوق ملت ایران انجام دهد و همکاری داوطلبانه را 
متوقف نماید و توسعه سریع برنامه هسته ای صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران را سامان 
دهد به طوری که ظرف مدت دو سال ظرفیت غنی سازی کشور به 19۰ هزار سو افزایش 

یابد. شورای عالی امنیت ملی مرجع رسیدگی به این موضوع می باشد.
4- دولت موظف است برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران را با چشم انداز تجاری ـ 
صنعتی، از جمله در حوزه غنی سازی و تحقیق و توسعه منطبق با طرح درازمدت سازمان 
انرژی اتمی کشور دنبال کند. سازمان انرژی اتمی کشور باید طرح درازمدت 15 ساله کشور 
در حوزه غنی سازی و تحقیق و توسعه را حداکثر ظرف مدت دو ماه پس از ابلاغ این قانون 
به تصویب شورای عالی امنیت ملی برساند و به آژانس بین المللی انرژی اتمی ارایه نماید به 

نحوی که پاسخگوی نیاز کشور برای سوخت رآکتورهای قدرت و تحقیقاتی باشد.
5- با طراحی رآکتور آب سنگین اراک و همچنین در صورت ضرورت تبادل ذخایر غنی 
شده، منوط به انعقاد قراردادهای قطعی و مطمئن جایگزین و حصول اطمینان نسبت به 

اجرای آنها باشد.
6- نظارت های آژانس بین المللی انرژی اتمی در چارچوب مقررات بین المللی و با 
رعایت مصالح امنیت ملی کشور که شورای عالی امنیت ملی مشخص می کند انجام 
پذیرد و دولت باید مراقبت کند که در مسیر اجرای برجام و پس از آن حفاظت کامل از 
اصرار و اطلاعات طبقه بندی شده به ویژه در حوزه نظامی و امنیتی صورت گیرد. میزان 
همکاری با آژانس منوط به اقدامات احتیاطی لازم برای تضمین این امر، توسط اژانس است. 
همچنین هیچ گونه دسترسی نظارتی آژانس به مراکز نظامی و اشخاص حقیقی به بهانه 
برجام مجاز نمی باشد مگر آن که موارد به صورت جداگانه و با جزییات به تصویب شورای 

عالی امنیت ملی برسد.
۷- دولت و قوای مسلح موظفند به منظور حراست از امنیت و منافع ملی کشور و حمایت از 
متحدین در مقابله با تروریست، تدابیر لازم را نسبت به تقویت توانمندی های دفاعی جمهوری 
اسلامی ایران در همه زمینه های آفندی و پدافندی از جمله هوایی، دریایی، زمینی، موشکی 
و ایجاد پدافند در مقابل حملات هسته ای و ساخت پیش ران ها، باتری های هسته ای، 

تصویربرداری نوترونی و پزشکی هسته ای با قوت و جدیت برنامه ریزی و اقدام کند.
8- دولت و سایر دستگاه های حاکمیتی و عمومی موظفند در چارچوب مصوبات 
شورای عالی امنیت ملی تدابیر لازم را در نظر بگیرند تا در اثر اجرایی شدن برجام به هیچ 
وجه اجازه فرصت طلبی و سوء استفاده در داخل کشور به آمریکا یا دیگر دولت های 
خارجی داده نشود و سرعتی برای نفوذ یا سوء استفاده سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و امنیتی 

در اختیار استکبار جهانی قرار نگیرد.
9- دولت موظف است منابع مالی آزاد شده را در چارچوب قوانین در جهت تحقق 
اقتصاد مقاومتی و رونق تولید، سرمایه گذاری های ضروری و با اولویت نیازهای بخش 

خصوصی و تقویت صندوق توسعه ملی صرف کند.
تبصره 1- وزیر امور خارجه موظف است روند اجرای توافق نامه را هر سه ماه یک بار به 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گزارش دهد و همچنین 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی موظف است هر 6 ماه یک بار گزارش اجرای 

برجام را به صحن علنی مجلس شورای اسلامی ارائه کند.
تبصره 2- با اجرای این قانون )قانون الزام دولت به تعلیق اقدامات داوطلبانه در صورت 
ارجاع یا گزارش روند هسته ای به شورای امنیت( مصوب 1 آذرماه 1۳84، )قانون الزام 
دولت به تجدیدنظر در همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی( مصوب 6 دی ماه 1۳85، 
)قانون صیانت از دستاوردهای صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی ایران( مصوب 29 
تیرماه 1۳89 و )قانون الزام دولت به حفظ دستاوردها و حقوق هسته ای ملت ایران( مصوب 

2 تیرماه 1۳94 لغو می شود. 

اشتباه محاسباتی 
و عجیب مخالفان لاریجانی

پرونده اتمی ایران صرف نظر از نتیجه ایی که اکنون 
متوجه جامعه بین المللی کرده، 2تجربه ارزشمند برای 
جامعه سیاسی ایران به همراه داشت. نخست؛ احیاء ارزش 

های دیپلماسی و گفتگو به جای جنگ ومناقشه. دوم؛آشکار شدن نقش و تاثیربی بدیل 
افراد بر روند وقایع و تغییر جهت آنها از سوئی نگران کننده به جهتی امیدوار کننده .

نیازی به بازنگری و مطالعه تخصصی وقایع پرونده اتمی ایران طی 12 سال گذشته 
نیست تا متوجه شویم این بحران با تعطیلی دیپلماسی تا کجا توانست به یک نگرانی جدی 
در داخل و سطح بین المللی تبدیل شود و از سوی دیگر افراد و سیاستمداران به نوبه خود تا 
چه میزان قادرند در ایجاد بحران موثر و مسیری متفاوت و خطرناک به مانند آنچه در دوران 
محمود احمدی نژاد رخ داد در برابر ملت و کشور خود قرار دهند. اما اکنون اینگونه نیست.

یک شهروند طبقه متوسط تهرانی در حالی که در یک مرکز خرید غرب تهران در 
حال خرید پوشاک است می گوید"بر خلاف 2 سال قبل؛امروز با جسارت و امید بیشتری 
خرید می کند؛ هرچند پول کمتری دارد" . در هر صورت چه مخالفان رئیس جمهور ایران 
بپسندند یا خیر؛ نحوه حل پرونده اتمی ایران به یک پیروزی سخت اما بسیار ارزشمند 
برای حسن روحانی و تیم رویایی وزارت خارجه او تبدیل شده است. این سرمایه بی بدیل 
سیاسی و استراتژیک برای دولت 2 ساله رئیس جمهور ایران این امکان را فراهم خواهد 
آورد که برنامه های توسعه اقتصادی خود که تاثیر مستقیمی بر توسعه سیاسی مد نظرش 
دارد را با جسارت و امید بیشتر دنبال کند. اما برای حسن روحانی و مشخصا وزیرخارجه 

او این همه ماجرا نیست.
حال که مجلس ایران توافق هسته ای را به صورت کامل تصویب و روز سه شنبه 1۳ 
اکتبر را در تقویم ایران به روزی به یاد ماندنی تبدیل کرد؛ جامعه بین المللی به این نتیجه 
رسیده که توانایی های دیپلماتیکی دولت روحانی تنها آن چیزی نیست که در عرصه بین 
المللی مشاهده می شود؛ بلکه او و دولت تحت امرش از توانایی مشابهی نیز در عرصه داخلی 
برخوردارند و این برای جامعه بین المللی کار با دولتی که می توان به آینده و قدرت او 

امیدوار بود را بسیار راحت خواهد کرد.
یک دیپلمات ارشد اروپایی مقیم تهران که دولت متبوعش در مذاکرات هسته ای 
حضوری فعال داشت می گوید" مصوبه11 و 1۳ اکتبر برنامه اتمی در پارلمان ایران کار 
سختی بود. توانایی های نادیده روحانی در عرصه داخلی ظاهرا بیش از آن چیزی است که 
ما تاکنون تصور می کردیم. فکر می کنم اکنون هیچ مانعی برای توسعه همکاری با ایران 
وجود ندارد".اما در این میان و جدای از ارزش های عرصه دیپلماسی به جای خصومت،به 
نکته ارزش وجود و حضور افراد و سیاستمداران واقع بین در عرصه سیاسی و در این 
خصوص پرونده اتمی ایران اشاره کردم. در اینکه نقش محوری دیپلماسی حسن روحانی 
و وزیر خارجه متفاوت او در شکستن بن بست 12 ساله برنامه اتمی ایران موثراصلی بود 
تردیدی نیست. اما تصور می کنم همه این تلاش ها می توانست در مهمترین پیچ مسیر 
حل پرونده اتمی ایران با مشکلات جدی روبرو شود؛اگر رئیس پراگماتیست و واقع گرای 
پارلمان ایران "علی لاریجانی" در کنترل مخالفانی که 2 سال بود برای عدم تحقق آنچه در 
روزهای یکشنبه و سه شنبه اتفاق افتاد برنامه ریزی کرده بودند، نقش تاریخی خود را ایفا 
نمی کرد. او طی 2 روز نفس گیر بیش از آنچه به منطق موافقان طرح اتمی مربوط می 
شد، توانست مخالفان را کنترل و پارلمان را در مسیری قرار دهد که موجب تعجب و حیرت 
فراوان بسیاری گردید. نه به این دلیل که صرفا از پشتیبانی اکثریت نمایندگان برخوردار 
بود، بلکه بیشتر به این علت که صدای مخالفان و فشار روانی که آنها به لایه های قدرت 
و مردم ایران وارد می کردند آنقدر زیاد و سنگین بود که بسیاری احتمال بروز مشکل در 
تصویب برنامه و یا حداقل ایجاد شرایطی نامتعارف برای پذیرش آن در پارلمان را دور از 

انتظار نمی دانستد.
بی جهت نبود که اکثر نمایندگان؛ مطبوعات و رسانه های داخلی مخالف، پس از 
تصویب طرح مستقیما او را مورد حملات بی سابقه و شدیدی قرار دادند. یک سایت 
اصولگرای دلواپس که به شدت مخالف این طرح بود و اخبار مخالفان لاریجانی را منعکس 
می کند روز سه شنبه در مطلبی بسیار تعجب آور تایید کنندگان و مجریان توافق در ایران 
را با مارشال پتن مقایسه کرد و یا در تیتر اصلی خود به نقل از مخالفان مجلس تحت نظارت 
علی لاریجانی را متهم رای گیری نمایشی؛ تحت فشار و بدون بررسی کرد. موضوعی که 

لاریجانی آن را قویا رد کرد.
شخصا فکر می کنم در کل فرآیند رسیدگی های داخلی به برنامه اتمی ایران  مخالفان 
توان علی لاریجانی را دستکم گرفته بودند. این یکی از بزرگترین اشتباهات محاسباتی 
جبران ناپذیر آنها بود. اکنون که طرح به تصویب رسیده به جرات می توان گفت رئیس 
جمهور روحانی نه تنها برای پیشبرد برنامه های خود با مشکلات کمتری روبروست، بلکه 

رئیس پارلمان را به صورتی موثر در کنار خود می بیند.

نکته

خبر

رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از دانشجویان و استعدادهای برتر علمی کشور؛

دلسردکردن جوانان، خیانت به ناموس ملی است 

 مشت زنی یک عضو پایدارای  برای جلوگیری از تصویب یک طرح

نادر! بیانیه اش را امضا نکن

 حقیقت پور:تهدید کردند پرونده ام را در شورای نگهبان می بندند

مخالفان، سیاست و اخلاق را با هم باختند 

 نشست علنی صبح دیروز مجلس که اصلاح موادی از قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی را در دستور کار داشت کاملا 
تحت الشعاع حواشی جلسه دیروز و تصویب طرح اجرای برجام بود.

از ابتدای نشست دیروز مجلس تلاش حمید رسایی برای به 
حاشیه کشاندن مجلس با جمع آوری امضا برای بیانیه ای جهت زیر 
سوال بردن رئیس مجلس نسبت به برخورد روز گذشته وی در 

بررسی برجام آغاز شد.

تلاش برای زیر سوال بردن هیات رئیسه
دقایقی پس از آغاز به کار مجلس کمال الدین پیرموذن با حضور 
در جمع خبرنگاران ضمن افشای این بیانیه و تنش زا خواندن آن 
اعلام کرد: رسایی در حال جمع آوری امضا برای بیانیه ای جهت زیر 
سوال بردن رئیس مجلس و انتقاد از لاریجانی به دلیل برخوردش با 

بررسی طرح اجرای برجام است.
با وجود اینکه پیرموذن به خبرنگاران گفت که از آنجایی که 
من می دیدم حتی هم فکران رسایی هم این بیانیه تنش زا را امضاء 
نکردند، در ادامه روز هم فکران رسایی و نمایندگان نزدیک به جبهه 
پایداری در حاشیه موافقت  و مخالفت با مواد گوناگون پیشنهادی 
برای اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی تمام تلاش خود 
برای ایجاد تنش در مجلس را از طریق کنایه زدن به لاریجانی 

وعملکرد او در نشست دیروز به کار بستند.

تیتر یک روزنامه کیهان و نطق جعفری
لابه لای  پایداری  جبهه  عضو  جعفری  قاسم  میان  این  در 
صحبت هایش در خصوص یکی از مواد مورد بحث در قانون انتخابات 
مجلس دهم، به نوع دموکراسی حاکم در مجلس نهم انتقاد کرد و 
آن را »دموکراسیکه الاریجانیه« خواند و علیپور خنک داری دیگر 
نماینده همراه با جبهه پایداری، تیتر یک صبح  دیروز روزنامه کیهان 
را تکرار کرد و گفت: دیروز مجلس در 15 دقیقه برای 15 سال 

کشور تصمیم گرفت.

نطق اضطراری بذرپاش؛ اوج تلاش مخالفان
شاید بتوان اوج تلاش پایداری ها را در نطق اضطراری مهرداد 
بذرپاش نماینده مخالفان برجام در هیات رئیسه مجلس جست و جو 
کرد؛ بذرپاش در نطق 4 صفحه ای خود که پیش از قرائت در صحن 
در اختیار خبرنگاران قرار داده بود، اعلام کرد: سه شنبه روز خوبی 
برای مجلس شورای اسلامی نبود. حتما می پرسید چرا؟ مهمترین 
طرح سیاست خارجی و امنیت ملی در عرض 15 دقیقه تعیین 

تکلیف شد.

بذرپاش با بیان اینکه واژه کاسب کلیدواژه ای محبوب در نگاه 
رئیس جمهور محترم ماست و اینکه کاسبان تحریم بیشترین 
واژه مصرف شده سیاسی را در ادبیات ایشان دارد، پیشنهاد کرد 
صداوسیما به منزل منتقدان برود و از منازل آنها مستندی تهیه کند 
و اگر املاک، ویلا و خودرویی هم دارند  آنها را هم تصویر کنند. از 
آن طرف به منزل کسانی بروند که این واژه را استفاده می کنند و از 
منزل آنها، املاک، ویلای آن ها و خودروهای آنها تصویر تهیه کنند. 
آن وقت حجم کاسبی افراد کاملا برای همه مردم روشن می شود. 
راستی آزمایی این موضوع هم با قوه قضاییه. کاسب تحریم آنانند که 
با آن از مردم رای گرفتند. یعنی با استفاده از تحریم و قول رفع آن 

از مردم رای گرفتند.

رسایی با بیانیه وارد می شود ...
با این حال این پایان کار نبود نشست دیروز به نیمه نرسیده بود 
که بیانیه رسایی آماده شد و در رسانه ها نیز منتشر شد، بیانیه ای که 
پای آن تنها دو امضا دیده می شد که از قضا یکی از آن دو متعلق 
به خود آقای رسایی بود، اما مدعی بود که با امضای 22۰ نفر از 
نمایندگان حمایت می شود ادعایی که البته دور از واقعیت هم نبود 
اما نکته مهمتر درباره این بیانیه آن بود که به جای زیر سوال بردن 
هیات رئیسه مجلس و انتقاد از لاریجانی و نحوه تصویب جزئیات 

طرح اجرای برجام از پیشرفت های صنایع دفاعی کشور حمایت و 
قدردانی می کرد.

نادر! بیانیه اش را امضا نکن ...
به گزارش خبرنگار ایلنا، در ابتدای روز در حالی که رسایی قصد 
داشت از نادر قاضی پور برای بیانیه اش امضا بگیرد، با مشت سنگین 
و البته از سر شوخی این نماینده سنگین وزن روبرو شد و در حالی 
که مشغول خوش و بش با هم بودند، پیرموذن از پشت سر فریاد زد 

نادر بیانیه اش را امضا نکن.
بیانیه ای که احتمالا تغییر هویت داد و در حالی که قرار بود با زیر 
سوال بردن رئیس مجلس »تنش زدایی« کند، با حمایت از صنایع 

موشکی کشور وحدت آفرین شد.
با این حال رسایی پا پیش تر گذاشت و در حالی که مجلس 
کماکان مشغول اصلاح برخی مواد قانون انتخابات بود به بهانه 
مخالفت با افزوده شدن شرط بینایی برای کاندیدا ها و با اشاره به 
صحبت های لحظه قبل حجت الاسلام ابوترابی فرد، رئیس نشست 
علنی امروز گفت: من ابتدا این نکته را بگویم شما اخلاق مدارید و 
می خواستید از مجلس اجازه بگیرید که اگر اجازه دهند از این بحث 
عبور کنید و رای گیری را انجام دهیم تا کار تمام شود. من گفتم 
اجازه نمی خواهد روز سه شنبه که هیات رئیسه هر کاری خواست 

انجام داد و مهمترین موضوع سیاست خارجی در یک ربع بسته شد، 
این موضوع که ثانیه هم لازم ندارد.

رسایی ادامه داد: در عین حال باز خوب است که شما اجازه 
گرفتید خیلی ممنون. می خواهم بگویم که در واقع می شود به آن 

شیوه هم عمل کرد.

استفاده از اصلاح قانون انتخابات
حمید رسایی که به ظاهر قصد داشت در مخالفت با عدم اجازه 
نامزد شدن نابینایان در انتخابات ها صحبت می کرد، در بخش 
دیگری از صحبت هایش اعلام کرد البته گاهی بهتر است نمایندگان 

نابینا باشند تا تخلفات هیات رئیسه را نبینند.
با این وجود بلافاصله پس از صحبت های او غلامرضا کاتب 
که می خواست حمایت نمایندگان را برای افزودن شرط بینایی 
به شروط نامزد ها جلب کند، گفت: البته آقای رسایی هم با این 
پیشنهاد مخالفت نکرده است. ایشان می خواستند کنایه ای به جلسه 

دیروز بزنند و به همین بهانه مسائلی را مطرح کردند.
این نماینده مردم اصفهان در بخش دیگری از صحبت هایش 
برای توجیه نمایندگان دراین راستا که حضور نمایندگان نابینا منجر 
به ایجاد اختلال در کار مردم می شود، اضافه کرد: اگر قرار باشد 
نابینانان در مجلس نماینده شوند، بنابراین کر و لال ها هم می توانند 
در انتخابات شرکت کنند. ما نمی توانیم چنین تمایزی قائل شویم 
شاید اگر کر و لال ها در مجلس باشند بهتر باشد و لااقل صحبتی 

نکنند .

مشت زنی رسایی برای جلوگیری از تصویب یک طرح
همچنین نادر قاضی پور در گفت و گو با ایلنا با اشاره به درگیری 
فیزیکی اش با حمید رسایی در حاشیه نشست علنی امروز که به 
ظاهر شوخی بود، اظهار داشت: رسایی دیروز به من بی احترامی 
کرد و به من دو مشت زد و می خواست آقای فرهنگی را هم کتک 
بزند که طرح ما را در مجلس نخوانند و امروز هم قصد داشت علیه 
مجلس امضا جمع کند به هر حال نمی شود در خانه ملت این گونه 

علیه مردم تصمیم گیری کرد.

بنشین سرجایت ... و پایان
بماند که پیش از آنکه کاتب از خجالت رسایی در بیاید، قاضی پور 
هم هنگامی که این نماینده عضو جبهه پایداری همچون همیشه 
روی صندلی اش با میکروفن خاموش داد و بیداد می کرد، با فریاد 
منحصر به فردش در مجلس نهم با لهجه شیرین آذری تصریح کرد: 

بنشین سرجایت!

متین  مسلم
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كسى كه بدون بينشْ عمل كند، همچون كسى 
است كه در بيراهه مى رود . چنين كسى، هر چه 

تندتر برود،]از راه[ دورتر مى شود.
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رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
پیشنهاد داد تا با تشکیل کمیته روستایی با 
محوریت کسب و کار ظرفیت های مغفول 

مانده شناسایی و به کار گرفته شود.
اظهار داشت: فضای  محمد رضا طلایی 
بایستی  استان  روستاهای  در  کار  و  کسب 
تسهیل گردد. نیروی انسانی روستاها بهترین 
ظرفیت برای ایجاد فضای کسب و کار هستند.

وی افزود: باید به جای احداث کارخانه و 
کارگاه در نقاط مختلف، فرصتهای اشتغال را در 
خود روستا ایجاد کنیم و از مردم همان روستا 

نیز به عنوان نیروی کار  مورد نیاز بهره ببریم.
وی ادامه داد: طی سالیان گذشته خدمات 

زیر بنایی خوبی به روستاها برده شده است اما با این وجود نتوانسته ایم در توسعه همه جانبه 
روستاها آنگونه که باید و شاید موفق عمل کنیم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان بیان داشت: امروز شاهد هستیم که امکانات مناسبی 
در روستاها فراهم شده و به دنبال آن سطح خدمات نیز در این مناطق بالا رفته است ولی 
باز هم شاهد مهاجرت روستائیان به شهر هستیم که به نظر می رسد برای جلوگیری از این 

مهاجرت فکر اساسی نشده است.
طلایی خاطر نشان کرد: یکی از دلایل این مهاجرت مغفول ماندن بحث ایجاد اشتغال در 

روستاها می باشد، چرا که طی سالیانه گذشته تمام 
تلاش ما بر توسعه زیر ساخت ها در این مناطق 

معطوف شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان 
کرد: ما به ساخت جاده، مدرسه،  مسکن و ... در 
روستا که جزء الزامات بوده فکر کرده ایم اما موضوع 
مهم تر که همان ایجاد فضای کسب و کار و اشتغال 
در روستا ها که موجب جلوگیری از مهاجرت بوده 
را از یاد برده ایم. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم اضافه کرد: مشکلات ما در زمینه اشتغال 
روستایی بسیار زیاد است اما باید به یاد داشته باشیم 
که توسعه روستا باید با نیازهای مردم هماهنگ بوده 
و در تغییر سطح مادی زندگی آنها موثر باشد که به 
عنوان مثال می توان بهینه سازی در مصرف آب و نهاده های تولید توسط روستائیان می تواند 

عامل اصلی توسعه پایدار در روستاها در شرایط کنونی می باشد.
طلایی بحث آب را مهمترین چالش استان بر شمرد و تصریح کرد: آب و زمین و توسعه 
کمی در روستاها  دیگر جوابگوی اشتغال نیست بلکه بایستی توسعه فضای کسب و کار در 
روستاها در افزایش بهره وری جستجو کرد. وی با اشاره به اینکه ما تولیدات را ثابت و سطح 
زیر کشت را کاهش داده ایم، گفت: این سازمان برنامه خود در بحث الگوی کشت را به استان 

ارائه کرده است و این طرح مورد قبول واقع شده است.

قائم مقام شهردار قم با اشاره به شاخصه های مهم این 
شهر مقدس، گفت: قم خاستگاه انقلاب اسلامی ایران می 
باشد، امام راحل )ره( و رهبر معظم انقلاب از آموختگان حوزه 
های علمیه قم هستند، قم پایگاه اصلی مراجع شیعیان جهان 
است، مدیریت حوزه های علمیه در این شهر مستقر است 

و قم را می شود پایتخت سیاسی و دینی ایران قلمداد کرد.
ابراهیم معتمدی دردیدارشیخ فواد حنجول مدیر فعالیت 
های شهرداری های جنوب لبنان اظهارداشت: به همین 
جهت مدیریت کردن در قم باید از شاخصه های خیلی 

مهمی برخوردار باشد و بسیار حساس است.
وی با بیان اینکه قم شاهراه ارتباطی 1۷ استان کشور 

ایران است افزود: در سال گذشته 2۰ میلیون مسافر و زائر 
از ایران و دیگر کشورها به این شهر سفر کردند که این نکته 
از جمله ظرفیت های مهم این شهر است که می طلبد 
مجموعه مدیریت شهری، نگاه بلند مدتی به قم داشته باشد.

معتمدی با بیان اینکه سه برنامه بلند مدت، میان مدت 
و کوتاه مدت در شهرداری قم طرح ریزی شده است تصریح 
کرد: برنامه های بلند مدت ما مربوط به قم 14۰4 هجری 
شمسی است، برنامه های میان مدت ما مربوط به قم 14۰۰ 
به  مربوط  ما  کوتاه مدت  برنامه های  و  هجری شمسی 
تکمیل طرح های نیمه تمام قم و حرکت در مسیر شهروند 

الکترونیک می باشد.

وی خطاب به مدیر فعالیت های شهرداری های جنوب 
لبنان گفت: با توجه به اینکه قم نماد جمهوری اسلامی است، 
یکی از شاخصه های آن مدیریت پویا و هدفمند است که 

انشاالله بتوانیم از تجربیات شما استفاده کنیم.
در این دیدار هر دو طرف از تبادل تجربیات در حوزه 

مدیریت شهری، استقبال و بر آن تاکید کردند. 
مختلف  های  بخش  مدیران  و  شهرداران  از  جمعی 
شهرداری های جنوب کشور لبنان دیروزدر سفر به شهر 
مقدس قم علاوه بر دیدار و گفت و گو با قائم مقام شهرداری 
قم، از تعدادی از طرح های مدیریت شهری قم همچون 

منوریل و بلوار پیامبر اعظم )ص( بازدید خواهند کرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان پیشنهاد داد:

تشکیل کمیته روستایی با محوریت فضای کسب و کار

قائم مقام شهردار قم:

 تکمیل طرح های نیمه تمام قم در اولویت قرار دارد

اخبار
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد:

استقرار اکیپ های امدادی در هیئت های 
مذهبی در دهه اول محرم

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم از استقرار اکیپ های 
امدادی در حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران و هیئت های بزرگ مذهبی در 

دهه نخست ماه محرم خبر داد.
محمدرضا بهرامی با اشاره به آغاز محرم و برگزاری مراسم بزرگ عزاداری 
سید و سالار شهیدان، امام حسین )ع( در نقاط مختلف شهر قم، اظهار کرد: 
معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر برای خدمت رسانی به عزاداران 
حسینی در دهه اول ماه محرم اقدام به استقرار اکیپ های امدادی در محل 
برگزاری حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران و هیئت های بزرگ مذهبی کرده 
است. وی ادامه داد: امسال پنج اکیپ خواهر و برادر در فیضیه، مسجد مقدس 
جمکران و در محل های برگزاری هیئت های کف العباس، رزمندگان اسلام و 
خادم الرضا مستقر خواهیم کرد که این طرح از شب اول ماه محرم به مدت 

11 شب اجرا خواهد شد.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم افزود: در هر اکیپ دو 
تا چهار پرستار و 24 امدادگر خواهر و برادر به صورت جداگانه مستقر هستند، 
همچنین در شب های تاسوعا و عاشورا پزشک نیز به تیم های امدادی اضافه 

خواهد شد.
بهرامی با اشاره به اینکه اکیپ های خواهر و برادر به صورت ویژه در تاسوعا و 
عاشورا در حرم حضرت معصومه )س( مستقر خواهند شد خاطرنشان کرد: در 
روزهای تاسوعا و عاشورا خودروهای نجات در مبادی ورودی شهر و پایگاه های 
جاده ای برای امداد رسانی و خدمات دهی به عزاداران حسینی مستقر خواهد 

شد.

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

رهاسازی یک عقاب طلایی 
در دامان طبیعت استان قم

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک 
قطعه عقاب طلایی که به این اداره کل تحویل داده شده بود، در دامان طبیعت 

رهاسازی شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، 
محمدرضا عابدی در سخنانی اظهار داشت: یک قطعه عقاب طلایی که از 
پرنده های شکاری بسیار ارزشمند است، توسط ماموران تلاشگر آتش نشانی 

به این اداره کل تحویل داده شد. 
وی در ادامه افزود: این پرنده پس از بررسی و تیمار اولیه توسط دامپزشک 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم و اطمینان از سلامت آن، در تالاب 
بهشت معصومه رهاسازی و بحمدالله به چرخه طبیعی زندگی خود بازگشت. 
رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم از همکاری 
و مشارکت شهروندان، دوستداران طبیعت و نهادهای همکار قدردانی کرد و 
گفت: امیدواریم هرچه بیشتر و بهتر بتوانیم از گونه های ارزشمند جانوری و 

زیستگاههای طبیعی آنها در استان حفاظت کنیم. 
پاکسازی روستای میم از زباله های گردشگران

زمین های اطراف روستای میم در بخش کهک استان قم از زباله های بجا 
مانده از گردشگران پاکسازی شد. 

زمین های اطراف روستای میم در بخش کهک استان قم با حضور 
کارشناسان و محیط بانان این اداره کل و اعضای تشکل مردم نهاد زیست 
محیطی افق طبیعت پایدار آریایی از زباله های بجا مانده از گردشگران 

پاکسازی شد. 
بر اساس این گزارش، در این اقدام ارزشمند زیست محیطی که با حضور 
دهیار روستای میم به انجام رسید، شرکت کنندگان ضمن پاکسازی طبیعت 
از زباله ها، منطقه را به لحاظ گونه های گیاهی مورد رصد و پایش قرار دادند. 

همزمان با هفته کودک  صورت  گرفت :

بازدید یک هزار کودک 
از موزه تاریخ طبیعی استان قم

همزمان با هفته کودک بیش از یک هزار کودک و نوجوان از موزه تاریخ 
طبیعی استان قم بازدید کردند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، 
همزمان با هفته کودک برنامه های شاد و متنوعی در این اداره کل ویژه 
کودکان و نوجوانان برگزار شد که یکی از این برنامه ها بازدید رایگان از موزه 

تاریخ طبیعی استان قم بود. 
بر اساس این گزارش، در ایام هفته کودک بیش از یک هزار دانش آموز در 
مقطع دبستان و نونهالان پیش دبستانی با همکاری اداره کل آموزش و پرورش 

و جمعیت هلال احمر استان قم از موزه تاریخ طبیعی استان بازدید کردند. 
در جریان بازدید کودکان و نوجوانان از موزه تاریخ طبیعی، کارشناسان 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم ضمن آموزش برخی مبانی 
زیست محیطی و توصیه برای حفظ و حراست از این موهبت های الهی، 

بازدیدکنندگان را با برخی گونه های گیاهی و جانوری استان آشنا کردند. 

پیکر یکی از جانباختگان فاجعه منا 
در قم تشییع شد 

پیکر یکی از جانباختگان فاجعه منا روز چهارشنبه با حضور خانواده معظم 
شهیدان، مسئولان و قشرهای مختلف مردم در قم تشییع و به خاک سپرده 

شد. 
به گزارش ایرنا، پیکر مهدی خادم دزفولی پس از انتقال به مسجد امام 
حسن عسگری )ع( در میان حزن و اندوه فراوان از مسیر میدان های بزرگ 
امام خمینی)ره( و آستانه به طرف صحن عتیق حرم حضرت معصومه )س( 
تشییع و پس از انجام مراسم طواف گرداگرد مضجع شریف و نورانی آن 
حضرت و اقامه نماز میت توسط آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان 
مقدس حضرت معصومه و امام جمعه موقت قم در گلزار شهدای شیخان 

دفن شد.
مشایعت کنندگان پیکر این جانباخته فاجعه منا در حالی که بر سر و سینه 
می زدند، با فریادی های مرگ بر آمریکا، مرگ بر اسراییل و مرگ بر آل سعود 

نفرت خود را از عاملان این جنایت هولناک ابراز نمودند.
مراسم ترحیم آن مرحوم  شب گذششته پس از نماز مغرب و عشا در 

حسینیه آیت الله خامنه ای گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( قم برگزارشد.
فاجعه منا همزمان با روز عید قربان حین رمی جمرات زائران، بر اثر 

سوءمدیریت مسئولان سعودی رخ داد.
بیش از چهار هزار زائر از کشورهای مختلف نیز در فاجعه منا جان خود را 

از دست دادند که 464 زائر ایرانی بودند.
امسال 64 هزار زایر ایرانی راهی عربستان شده بودند.

همزمان با سالروز اسارت معصومه آباد؛

نهضت دخترانه »ما زنده ایم« در قم 
برگزار شد

نهضت دخترانه "ما زنده ایم" همزمان با سالروز اسارت معصومه آباد 
)نویسنده کتاب من زنده ام( در دبیرستان دخترانه ایزدی شهر پریسان قم 

برگزار شد .
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، در این مراسم که به همت سازمان 
های بسیج دانش آموزی و جامعه زنان سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( تربیب 
یافته بود، سرکار خانم کاتب، از همرزمان جاوید الاثر حاج احمد متوسلیان به 
بیان خاطراتی از رشادت های رزمندگان اسلام در دوران دفاع مقدس پرداخت.

وی با اشاره به اینکه در دوران دفاع مقدس تمام استکبار جهانی علیه 
ایران متّحد شده بودند، خاطرنشان کرد: فقط ایمان و عقیده رزمندگان به 
خداوند تبارک و تعالی بود که توانست ایران در مقابل این همه ظلم پیروز 

و سربلند کند.
گفتنی است این همایش با هدف احیاء هویت دینی و در راستای دفاع از 
ارزش های اسلام و انقلاب و فرهنگ ملی کشور از بین دخترای جوان برگزار 
شد که علاوه بر دبیرستان ایزدی در مدارس هدف و فتح المبین استان نیز 

برپا گردید.
شایان ذکر است این همایش به منظور تقویت شجاعت، عفت، ایثار، از خود 
گذشتگی و احساس مسئولیت در بین دختران جوان، ترویج و نشر فرهنگ 
وتفکر بسیجی در بین جوانان و دختران و ارتقاء سطح آگاهی دختران جوان 
نسبت به جایگاه و مسولیت زن مسلمان همزمان با سراسر کشور در قم برگزار 

گردید.

 سفر قائم مقام وزیرخارجه سوریه به تهران روز یکشنبه
گفته می شود: سفیر ایران در سوریه خبر داد: قائم مقام وزیر خارجه سوریه روز یکشنبه به تهران 
خواهد آمد . محمدرضا شیبانی در گفت وگو با ایسنا اظهار داشت: طبق برنامه ریزی انجام شده فیصل 
مقداد روز یکشنبه هفته آینده به تهران خواهد آمد . این دیپلمات عالی رتبه کشورمان همچنین با 
اشاره به سفرعلاء الدین بروجردی رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس به سوریه گفت: آقای بروجردی 
دیروز صبح با ولید معلم وزیرخارجه سوریه دیدار و گفت وگو کرد . به گزارش ایسنا این نماینده مجلس 
و هیات همراهش قرار است با رییس مجلس سوریه و بشار اسد رییس جمهوی سوریه نیز دیدار و 

رایزنی کنند .

چین اعزام ناو جنگی به سوریه را رد کرد
گفته می شود: به گزارش  رویترز، چین اعزام ناو جنگی به سوریه برای جنگ درکنار روسیه علیه 
داعش را رد کرد. به گزارش رویترز، دولت چین دیروز چهارشنبه اعلام کرد که پکن طرحی برای ارسال 
ناو و کشتیهای جنگی به سوریه جهت جنگیدن در کنار روسیه ندارد. »هوآ چوانیینگ« سخنگوی 
وزارت خارجه چین در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا پکن درصدد اعزام و ارسال نیرو و ناو به سوریه 
است، جواب منفی به این سوال داد. وی گفت: »من درباره ناوهای چین و برای مثال درباره اینکه آیا 
ناو لیائونینگ بدین منظور ارسال و اعزام شده یا نه می توانم به شما بگویم که تا آنجایی که من اطلاع 
دارم، چنین طرحی وجود ندارد«. سخنگوی دستگاه دیپلماسی چین با رد گمانه زنیهای رسانه ها درباره 
حضور این ناو چینی در سوریه به منظور کمک به روسیه در جنگ افزود: »در حال حاضر، لیائونینگ 

در مرحله و فاز انجام تمرینهای فنی آموزشی و نظامی است«.

تایید حکم متهمان پرونده کرسنت در دیوان عالی
گفته می شود: یک مقام مسئول در دیوان عالی کشور از تایید حکم متهمان پرونده کرسنت در 
این دیوان خبر داد. به گزارش ایسنا، این مقام مسئول در دیوان عالی کشور با بیان این مطلب گفت: 
حکم متهمان پرونده کرسنت در دیوان عالی کشور با اصلاحاتی مورد تایید قرار گرفت. پیش از این نیز 
حجت الاسلام و المسلمین سیدابراهیم رییسی دادستان کل کشور در تاریخ 16 شهریور ماه گفته بود: 
پرونده »کرسنت« مراحل قضایی خود را گذرانده و مورد اعتراض قرار گرفته و این اعتراض از طریق 
دادستان کل، خدمت رئیس قوه قضائیه ارائه شد. زیرا اعمال ماده 18 در اختیار رئیس قوه قضائیه است 
و وی اعتراض دادستان کل کشور را پذیرفته و پرونده را برای رسیدگی به دیوان عالی کشور فرستاد. 
در شعبه ای از شعبات این دیوان مورد رسیدگی قرار گرفته و نظر قطعی صادر شده و در حال طی 

کردن مراحل نهایی خود است.

زمان واریز یارانه نقدی مهر ماه اعلام شد
گفته می شود: سازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کرد: پنجاه و ششمین مرحله از واریز یارانه 
نقدی مربوط به مهر ماه سال جاری ساعت 24 روز یکشنبه هفته آینده انجام می شود. به گزارش 
ایرنا، مبلغ یارانه این مرحله نیز همانند پنجاه و پنج مرحله قبلی 45 هزار و 5۰۰ تومان است که به 
حساب سرپرستان خانوار واریز می شود که همزمان قابل برداشت است. یادآور می شود، علی ربیعی 
وزیر کار تعاون و رفاه اجتماعی در مورد شاخص حذف افراد از یارانه و اینکه تاکنون چند نفر از دریافت 
یارانه حذف شده اند، گفته بود: مسکن، خودرو، درآمد و حتی سفر می تواند دارایی محسوب شود. وی 
خاطرنشان کرد: بیش از 2.1 میلیون نفر را حذف قطعی کردیم که 8۰ درصد شکایت نکردند. در ارتباط 
با آن 2۰ درصد هم زمانی که مدارک ارایه شد 1۰ درصد شان پذیرفتند اما 1۰ درصد مشکلاتی را بیان 
می کردند. ربیعی گفت: طبق قانون مجلس حدود 6 میلیون نفر باید از دریافت یارانه باید حذف شوند.

خرید »گنبد آهنین« برای مقابله با ایران
گفته می شود: منابع خبری از مذاکره کشورهای حاشیه نشین خلیج فارس با رژیم صهیونیستی 
برای خرید سامانه های دفاع موشکی »گنبد آهنین« با هدف »مقابله با تهدیدهای موشکی« ایران خبر 
داده اند. شیخ نشین های حاشیه خلیج فارس، در حال انجام مذاکراتی برای خرید سامانه های گنبد 
آهنین ساخت رژیم صهیونیستی هستند.  هدف از این اقدام، چیزی است که به زعم این کشورها، 
مقابله با تهدیدهای موشک های هسته ای ایران خوانده می شود.  با آنکه در گزارش اسکای نیوز تنها از 
بحرین نام برده شده، وزیر خارجه این کشور در اظهاراتی گفته سایر کشورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس هم خواستار دریافت این سامانه ها هستند.  خالد بن محمد الخلیفه، وزیر خارجه بحرین 
گفت: »اسرائیلی ها، گنبد آهنین کوچک خودشان را دارند. ما سامانه ای بزرگتر در شورای همکاری 
خلیج فارس خواهیم داشت.« گنبد آهنین بخشی از یک سیستم گسترده دفاع موشکی بر فراز اسرائیل 

است که چندین میلیارد دلار برای برپایی آن هزینه شده است.

رونمایی زنگنه از دومین دکل نفتی گمشده
وزیر نفت از ارسال پرونده دومین دکل نفتی مفقود شده به ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی خبر 
داد. بیژن نامدار زنگنه، وزیرنفت درباره سرنوشت دکل نفتی 8۷ میلیون دلاری مفقود شده در دولت 
گذشته گفت: پرونده دکل نفتی مذکور در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی در حال پیگری است؛اما 
یک پرونده مفصل تر درباره یک دکل نفتی دیگر که مفقود شده است، وجود دارد. وزیرنفت ادامه داد: 
نامه ای درخصوص مفقودشدن یک دکل نفتی علاوه بر دکل نفتی قبلی، به "جهانگیری" معاون اول 
رئیس جمهور ارسال کردم تا درستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی بررسی و پیگیری شود. وزیر نفت افزود: 
درسال های گذشته درخصوص موضوع دکل های نفتی ،کارهایی صورت گرفته که به لحاظ اقتصادی 
ناسالم بوده است که باید بررسی شود. زنگنه درباره سرنوشت دکل نفتی مفقود شده، به پایگاه خبری 
مجلس گفت:دکل نفتی قبلی هنوز گمشده است، البته براساس اطلاعات واصله در خلیج مکزیک در 
حال حفاری است. وزیر نفت افزود: خوشبختانه قوه قضائیه درحال پیگیری پرونده دکل نفتی گمشده 

است و افرادی دراین رابطه دستگیر شده اند.

انتقال ابوبکر بغدادی برای معالجه به ترکیه
گفته می شود: روزنامه المنار به نقل از "منابع آگاه خود" مدعی شد که ابوبکر بغدادی، رهبر 
داعش در جریان حمله هوایی ارتش عراق زخمی شده و با هماهنگی دستگاه های اطلاعاتی آمریکا برای 
معالجه به ترکیه منتقل شده است. این روزنامه فلسطینی در ادامه آورده است، دستگاه های اطلاعاتی 
آمریکا این وظیفه را با همکاری سازمان اطلاعات ترکیه انجام داده اند. منابع مذکور گفته اند که دو تن 
از همراهان بغدادی که در حمله به کاروان وی در الانبار زخمی شده بودند و به دست نیروهای عراقی 
افتاده اند زخمی شدن رهبر داعش را تایید کرده اند. اخیرا نیروی هوایی عراق کاروان ابوبکر بغدادی را در 

غرب الانبار هدف قرار داده که منجر به کشته شدن تعدادی از رهبران ارشد داعش شد.

داعش پیروان خود را به جنگ با روسیه فراخواند
گفته می شود: بعد از آنکه جبهه تروریستی النصره روسیه را به دلیل حملاتش در سوریه تهدید 
کرده بود، داعش نیز تهدید کرد که "روسیه را در سوریه شکست خواهد داد." به گزارش ایسنا، به نقل 
از پایگاه اینترنتی شبکه خبری الجزیره، ابومحمد العدنانی، سخنگوی داعش در فایلی صوتی  که مدت 
آن 41 دقیقه است، گفت: ما به امید خدا روسیه را شکست خواهیم داد. من از تمامی جوانان اسلام 
در همه جا می خواهم تا به جنگ با روس ها و آمریکایی بپردازند. وی آمریکا را ضعیف و ناتوان خواند 
و گفت که واشنگتن از روسیه گدایی می کند و در پی رضایت ایران است تا وضعیت خود را در سوریه 
تقویت کند. العدنانی به گروه های مسلح مخالف در سوریه نیز نسبت به جنگ با داعش هشدار داد. 
اظهارات العدنانی چند روز پس از سخنان ابومحمد الجولانی، رهبر النصره ایراد شد که خواهان افزایش 

حملات علیه روسیه شده بود.

نامحرمانه

سرپرست شرکت مخابرات ایران گفت 
اسلامی  انجمن  عضو  یک  :شاخص های 
اسلامی،  فرامین  به  خودش  بودن  عامل 
انحرافات،  از  جلوگیری  اسلامی،  اخلاق 
ارتباط با روحانیت و الگو بودن است. بنابر 
این، می توان گفت که انجمن اسلامی یک 

تعهد است. 
سید اسد الله دهناد،  روز گذشته در 
انجمن های  اتحادیه   همایش  پانزدهمین 
اسلامی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و شرکت های تابعه در مشهد مقدس در 
آغاز سخنان خود به مناسبت فرارسیدن ماه 
پیروزی خون بر شمشیر، ضمن یادآوری 
دلاورمردی های حضرت سیدالشهداء )ع( 
و یاران باوفایش و نیز، با خاطرنشان کردن 
درس های گرانبار عاشورای حسینی، نقل 
درباره  )ع(  رضا  امام  حضرت  از  روایاتی 
و  تاریخی  بزرگ  رویداد  این  مقام  و  ارج 
آرزوی هرچه باشکوه تر برگزار شدن مراسم 
روحیه  بر  حسینی،  عاشورای  و  تاسوعا 
تشکیلاتی انجمن های اسلامی تاکید کرد و  

اظهارداشت  »انجمن های اسلامی باید دارای 
برنامه های پنج ساله باشند و بتوانند احکام 
قرآن را به متن خانواده ها ببرند تا از تهاجم 

فرهنگی جلوگیری شود.«
پست،  شرکت های  »در  افزود:  وی 
مخابرات و پست بانک اکثر ایثارگران حضور 
نقش  مقدس  دفاع  در  که  کسانی  دارند؛ 
اساسی داشتند و امروز هم در اسلامی کردن 

سازمان نقش ایفاء می کنند.«
کاهش پست های سازمانی

 از 29 به 23 هزار 
سرپرست شرکت مخابرات ایران در ادامه  
با ارایه توضیحاتی درباره اجرای طرح تحول 
سازمانی در شرکت مخابرات ایران گفت: 
بازنگری ساختار شرکت  "پروژه تدوین و 
باهدف   1۳9۳ سال  در  ایران،  مخابرات 
تکمیل روند تغییر، بازنگری مجددی در 
ساختار جدید ایجاد و ابلاغ شد. مهم ترین 
ویژگی آن، کاهش پست های سازمانی از 29 
به 2۳ هزار، چابک سازی، تناسب پست های 
مدیریتی و کارشناسی و ساختار فرایندی 

است."
حذف شرکت های استانی
 در دستور کار نیست 

وی در مورد وضعیت ساختار شرکت 
حذف  گفت:   استانی  مخابرات  های 
شرکت های استانی فعلًا در دستور کار ما 
نیست و برنامه تغییر ساختار تا رسیدن به 

ساختار مطلوب ادامه دارد."
 ICT توسعه  براینکه  تأکید  با  دهناد 
کشور در چهار سال آینده فقط در بخش 
تلفن ثابت به ۷2۰۰ میلیارد تومان سرمایه 
نیاز دارد، گفت: این سرمایه باید از طریق 
تعدیل منطقی تعرفه ها و ارائه خدمات جدید 

تأمین شود.
ایران، زیر  افزود: شرکت مخابرات  وی 
انواع فشارها فقط با ایثار مدیران و کارکنانش 
طی سال های بعد از خصوصی سازی نه تنها 
دولت  به  تومان  میلیارد  هزار  حدود 2۰ 
پرداخت کرده است، بلکه حدود 1۰ میلیون 
و  واگذار  پرسرعت  اینترنت  و  ثابت  تلفن 
بیش از 5۰ هزار کارمند و 2 هزار پیمانکار 

را مدیریت هزینه کرده است.
دهناد در بخش دیگری از سخنان خود 
به زمزمه های برخی نمایندگان مجلس، برای 
دولتی شدن مخابرات اشاره کرد و گفت:" 
به دولت  بازگرداندن مخابرات  اصلًا طرح 
در مجلس مطرح نشده، بلکه طرحی برای 
تعیین تکلیف برخی ابهامات به امضاء جمعی 
از نمایندگان رسیده بود که خوشبختانه با 
توضیحاتی که داده شده قانع شدند و از امضاء 

آن انصراف دادند."
عدم انحصار مخابرات

 در ارائه خدمات ارتباطی
وی همچنین به عدم انحصار مخابرات در 
ارائه خدمات اشاره کرد و گفت: "در حال 
حاضر در بخش خصوصی برای واگذاری 
خدمات ارتباطی به مردم، انحصاری وجود 
و  اپراتور  همراه 4  تلفن  بخش  در  ندارد. 
در اینترنت 11 شرکت فعالیت می کنند، 
ثابت علی رغم مجوزهای  تلفن  در بخش 
داده شده به دلیل تعرفه های پایین، به جز 
دیگری  شرکت  ایران،  مخابرات  شرکت 
حاضر به فعالیت نیست و امیدواریم که با 
مجوزهای جدید، این بخش هم رقابتی تر 

شود." 
اینترنت  بخش  در  افزود:"  دهناد 
به  هم اکنون  ایران  مخابرات  شرکت  نیز، 
می دهد؛  خدمات  نیز   PAP شرکت های 
بسیاری  در  که  امکاناتی  و  فضا  خدمات، 
از موارد با هزینه کمتری نسبت به قیمت 
تمام شده عرضه می شوند و همه این موارد 
باعث شده  است که شرکت مخابرات ایران 
حتی از فناوری به روز و رو به رشدی مانند 
اینترنت پرسرعت نیز انتفاع مالی نداشته 
باشد." گفتنی است؛ در این همایش بیش 
از 2۰۰ نفر از اعضاء انجمن های اسلامی 
شرکت های پست، مخابرات، پست بانک و 
وزارت ارتباطات حضور دارند که به مدت 
مباحث  کمیته  چهار  قالب  در  و  روز  دو 
فرهنگی  و  اجتماعی  اقتصادی،  سیاسی، 
پیش روی سازمان ها را موردبحث و بررسی 

قرار خواهند داد.

سرپرست شرکت مخابرات ایران  :

طرح بازگرداندن مخابرات به دولت در مجلس مطرح نشده است

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم در دیدار 
گفت: متاسفانه با بررسی های انجام شده پی به 
جعلی بودن بعضی از گواهینامه های صادره از 
مراکز آموزشی شده ایم و خواستار تعامل دو اداره 

جهت جلوگیری از این معضل هستیم.
حمید رضا شیخ الاسلام در دیدار مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اظهارداشت: 
اداره کل آموزش و پرورش با توجه به ظرفیت 
های خوبی که در بین همکاران این اداره کل 
مشاهده شده و اعتقاد به تعامل با دیگر ادارات 
استان در سال جاری، بیش از 5۰ تفاهم نامه 

امضاء کرده است.
وی افزود: یکی از طرح های مفید برای 
دانش آموزان طرح امین است و بر اساس این 

طرح در 2۰۰ مدرسه تحت پوشش، یک روحانی در مدرسه 
جهت رسیدگی به مسائل عقیدتی و پاسخگویی به مسائل 
شرعی دانش آموزان مستقر شده است و از دیگر فعالیت های 
اداره کل آموزش و پرورش می توان به ایجاد سه شهرک 

ترافیکی جهت آموزش به دانش آموزان اشاره کرد.
وی تصریح کرد: متاسفانه با بررسی های انجام شده پی به 
جعلی بودن بعضی از گواهینامه های صادره از مراکز آموزشی 

شده ایم و خواستار تعامل دو اداره جهت جلوگیری از این 
معضل هستیم.

تخلفات را از طریق مراجع قضایی پیگیری می کنیم
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در این 
جلسه گفت: جلساتی جهت هم اندیشی و ارائه راه کار برای 
جلوگیری از هرگونه سوء استفاده این مراکز تشکیل شود تا 

دیگر شاهد صدور گواهینامه های جعلی نباشیم.
حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی افزود: در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف مراتب را از طریق مراجع قضایی 

پیگیری خواهیم کرد
قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
ادامه داد: زیرساخت توسعه فرهنگ و هنر استان در 
هنرستان ها شکل می گیرد و هنرستان ها می توانند 

نیروی انسانی موفقی را تربیت کنند.
و  اداره کل فرهنگ  روابط عمومی  به گزارش 
ارشاد اسلامی استان قم، وی درخصوص حمایت از 
هنرستان هنرهای زیبا افزود: با توجه به کمبود اعتبار 
در سال های گذشته، نتوانسته ایم از همه ظرفیت 
های این هنرستان استفاده کنیم و در صورت حمایت 
می توانیم هنرستان دخترانه را نیز راه اندازی کنیم. 
وی بیان کرد: با توجه به عدم اعتبار لازم، مسئولین 
گذشته جهت ادامه کار دچار تردید بودند، اما با توجه 
به اهمیت این موضوع سعی کردیم تا هنرستان را 
حفظ کرده و توسعه بدهیم و اعتقاد ما بر این است که اگر 
استعدادهای بخش هنری و هنرمندان استان قم در قم تربیت 
شوند هم از آسیبهای جدی جلوگیری خواهد شد و هم 
خروجی مناسب تری را در زمینه فرهنگ و هنر استان قم 
شاهد خواهیم بود. دانشی افزود: در صورت تجمیع و هم افزایی 
دستگاه های فرهنگی و هنری استان پیشرفت های چشم 

گیری را در بخش فرهنگ و هنر استان شاهد خواهیم بود.

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: 
طرح باغ گشت در روستاهای استان قم اجرایی می شود. 

حسین خدمتی عصر سه شنبه در سیزدهمین جلسه 
دوره چهارم شورای اسلامی شهرستان قم در سالن جلسات 
فرمانداری قم، فرا رسیدن ماه محرم، شهادت شهید سردار 
سرلشگر حسین همدانی و درگذشتگان فاجعه سرزمین منا 
را تسلیت گفت و افزود: باید از حضور گردشگران برای افزایش 

درآمد و اشتغالزایی روستاییان استفاده کرد.
وی گفت: باید زیرساخت های لازم را در این زمینه در 
روستاها فراهم کنیم و در این زمینه طرح باغ گشت در دست 
انجام است تا افرادی که در روستاها دارای باغ هستند بتوانند 

باغات خود را در اختیار گردشگران قرار بدهند.
وی خاطرنشان کرد:یکی از مسائلی که در وظایف ما و 

دهیاران کمتر مورد توجه قرار گرفته است؛ بحث اقتصاد 
روستاها می باشد و باید ظرفیت ها و توانمندی ها را باید به 
داخل روستاها برد و به اقتصاد روستاها توجه و برای افراد ساکن 

روستا زمینه اشتغال را فراهم کرد.
وی ساخت بوستان و طرح مشارکت در واحدهای تولیدی 
در روستاها را نیز از دیگر نیازهای روستاها برشمرد و تصریح 
کرد: بحث روستاها و مهاجرت از این مناطق مساله بسیار 

مهمی است که باید بدان توجه شود.
خدمتی در زمینه آموزش با بیان اینکه اعتباراتی نیز در این 
زمینه داریم، خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم در کنار دهیاران، 
این دوره های آموزشی  از  نیز  شوراهای اسلامی روستاها 
مختلف بهره ببرند، همچنین شوراها می توانند سرفصل های 

آموزشی مورد نیاز را به این اداره کل اعلام کنند. 

با چاه هاو ساخت و سازهای غیرمجاز برخورد می شود 
وی با بیان اینکه وضعیت روستاهای استان نسبت به کل 
کشور از لحاظ زیرساخت ها در موقعیت بهتری قرار دارد، اظهار 
کرد: ضریب نفوذ گازرسانی در روستاهای استان بیش از 9۰ 

درصد است که ازمیانگین کشوری بالاتر می باشد.
مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم با اشاره 
به کمبود آب و کاهش بارندگی، بر مدیریت درست مصرف 
آب تاکید کرد و گفت: با چاه های غیرمجاز و نیز ساخت و 
سازهای غیرمجاز برخورد می شود. این جلسه با حضور اعضای 
شورای اسلامی شهرستان و استان قم و نیز روسای بخش های 
شوراهای اسلامی شهرستان قم برگزار شد؛ پیش از برگزاری 
این جلسه، اعضای شورای اسلامی استان وشهرستان قم از 

طرح متروی شهر قم بازدید کردند. 

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم خبرداد:

صدور مدرک جعلی در برخی مراکز آموزشی قم

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم: 

طرح باغ گشت در روستاها اجرایی می شود 


